
خ دلار و شرط کاهش آن واکاوی افزایش نر
خریدار  یک فعال اقتصادی کشــور، دلیل اصلی 
روند صعودی این روزهای بــازار ارز را درگیری و 
ورود بحث های سیاســی به اقتصاد کشور دانست 
و معتقد اســت که ایــن موضوع بــه جدی ترین 
نقطه ضعــف در اداره امور اقتصادی تبدیل شــده 
که راهکار کنتــرل آن ایجاد تعــادل بین عرضه و 
تقاضا و حذف تقاضای غیر مفید اســت.مجیدرضا 
حریری  در رابطه با وضعیت ایــن روزهای بازار ارز 
و دلایل اصلی روند صعودی این بــازار اظهار کرد: 
جهش های ارزی عمدتاً از دومقطع در تاریخ کشور 
ما طی ۴۵ ســال اخیر اتفاق افتاده است؛ یکبار در 
مقطع پس از پایان جنگ هشت ساله بود که پس از 
هشت سال در دوران سازندگی با جهش و نوسانات 
این چنینی مواجه بودیم؛ آن نوســان حاصل ٩-٨ 
ســال جنگ و اتمام ذخایر ارزی کشــور بود. پس 
از آن دیگر چنین شرایطی نداشــتیم و در دوران 
آرامش بودیم؛ تــا مجدد در ســال های ١٣٩٠- 
١٣٩١  که دچار قصه ای به نــام »تحریم«، »عدم 
موفقیت در فروش نفت« و »عــدم تهیه ارز نفتی 

کافی« برای اقتصاد کشور شدیم.
این عضــو اتــاق بازرگانی ایــران ادامــه داد: در 
حقیقت اقتصاد ما فی نفســه از پنج - شــش سال 
پیش از انقلاب، همیشــه دچار امراضی مربوط به 
پترودلارها بوده اســت؛ یعنی از دهه ۴٠ که وارد 
دهه ۵٠ می شــویم تورم دو رقمی که متوسط آن 
طی این ۵٠ سال، حدود ۲٠ درصده بوده، گریبان 
اقتصاد ما را گرفته  است؛ این موضوع ناشی از عیوب 
ذاتی اقتصاد ماســت که اقتصادی تک محصولی و 
عمدتاً بر پایه نفت یا محصولات حاصل از نفت است 
که روند را صعودی می کند یا پایین می آورد یا ارز 
برای کشــور فراهم می کند یا نمی کند. اکنون هم 
ادعا داریم بطور مثال ۵٠ میلیــارد دلار صادرات 
غیر نفتی داریم، نیمی از آن محصولات بر پایه نفت 
است؛ یعنی پتروشــیمی ها و فرآورده های بسیار 
کم فرآوری شده. پتروشیمی های ما که پیشرفته 
و محصولات گران قیمت نیستند؛ در حقیقت یک 
مرحله که از گاز یا نفت خــام که فاصله می گیریم، 

به آن فرآورده  می گوییم.
این کارشناس مسائل اقتصادی کشور تصریح کرد: 
این ذات اقتصــاد ما بوده که همیشــه درگیر بوده 
است؛ محل تامین نیازهای ارزی ما از فروش نفت 
بوده که  قیمتش می تواند در دنیا بالا یا پایین شود؛ 
اقتصاد ایران طی این۶٠-۵٠ سال، همیشه درگیر 

این موضوع بوده است.
حریری ادامه داد: علاوه بــر این تورم ۲٠ درصدی 
که همیشه داشتیم، اتفاقی دیگری هم به نام ورود 
بحث های سیاسی به حوزه اقتصاد افتاده که نقطه 
ضعف کشور ماســت؛ جنگ هایی که با دنیا داریم، 
عموماً جنگ های اقتصادی اســت که از اوایل دهه 
٩٠ به بعد اتفاق افتاده اســت؛ از جنــگ عراق به 
بعد که دیگر جنگ نظامی نداشــتیم؛ فلذا عموماً 

فشــار طرف مقابل بر اقتصاد ما بوده است و از آن 
زمان بعد با یک تورم ۴٠ درصدی مواجه بوده ایم. 
اگر فرض کنیم متوســط تورم یک دهه اخیر، ۴٠ 
درصد بوده اســت، می دانیم بر اساس متوسط کل 
جمعیت، این تورم و فشــار تورمی دو برابر شــده 
است. این فشــار تورمی، کاملا برمی گردد به اینکه 
قیمت ارز در کشــور ما تابع بحث های سیاســت 
خارجی ما شده است وگرنه از چهار- پنج ماه پیش 
به این ســمت که دلار مثلًا ۶٠ هــزار تومان بوده، 
اکنون بــه کانال ٨٠ هزار تومان رســیده، موضوع 
اقتصادی پیش نیامده کــه بتواند جهش ۶٠-۵٠ 
درصدی در نرخ ارز ایجاد کنــد؛ این جهش کاملًا 

ماحصل بحث های سیاسی است.
وی افزود: امــا اینکه در آینده چه می شــود و نرخ 
دلار تا کجا خواهد رفت، آیا در ســال جاری یا سال 
آینده نقطه ای را لمس می کند یا به کانال ۵٠ هزار 
تومان بازمی گردد و...، همه این ها بستگی به روابط 
سیاســی و بین المللی به ویژه رابطه با غرب )آنچه 
که غرب سیاسی و به سرکردگی آمریکا می گوییم( 
دارد؛ هرچه رابطه تیره تر شود، احتمال تحریم ها و 
فشارهای تحریمی بر ما نیز بیشــتر است، نرخ ارز 
هم بالاتر برآورد می شــود؛ اما هــر چقدر به طرف 
مذاکره و مصالحه برویم، می تــوان متصور بود که 

نرخ  دلار هم پایین خواهد آمد.
این فعال بخش خصوصــی و نماینده این بخش در 
اتاق بازرگانی ایران خاطرنشــان کرد: فرض کنیم 
که مثلًا دو ســال آینده، دولت بتواند سه میلیون 
بشــکه نفت صادر کند؛ یعنی بر اساس مذاکرات و 
ســرمایه گذاری های خارجی که پیــرو مذاکرات 
وارد عمــل شــده اند، ســه میلیون بشــکه نفت 
بتوانیم بفروشــیم، در نتیجه آن، دولــت باید آن 
دلارهای نفتــی را در بازار داخلــی تبدیل به ریال 
کند؛ نمی تواند حقوق کارمند، هزینه راه ســازی 
و زیرســازی را بــه دلار پرداخت کند؛ فلــذا باید 
تبدیل به ریال شــود. در نتیجه بدین ترتیب دلار 

عرضه بیشتری در بازار پیدا می کند و قیمت ریال 
که متقاضی برایــش وجــود دارد، بالاتر می رود. 
اتفاقاً باید نگاه بــه دلار و دیگر ارزهای خارجی، در 
بازار کشــور ما، نگاه عرضه و تقاضای کالایی باشد. 
یعنی دلار در کشور ما نقش یک کالا را  پیدا کند. از 
همین روی هم هر زمان که بنا به دلایل تحریمی، 
دسترســی ما به دلار کاهش پیدا می کند، عرضه 

کم می شود و قیمت دلار بالا می رود.
حریری تصریح کرد: هر زمان کــه بتوانیم عرضه 
بیشتری داشته و دسترسی بیشتری به منابع ارزی 
داشته باشیم، می توان نرخ دلار را هم پایین آورد؛ 
این نگاه به دلار مختص کشورهایی همچون ایران 
است که شاید از نظر تئوری اقتصادی، دلار را نمی 

توان یک کالا فرض کرد.
 وی در ارائه پیشنهاد برای کنترل نرخ ارز در شرایط 
فعلی سیاســی- اقتصادی، اظهار کــرد: در بحث 
کنترل واقعیت این اســت که مــا بتوانیم دو طرف 
بازار را متعادل کنیم و همانطــور که می توانیم در 
مورد افزایش عرضه )تهیــه دلار و تزریق به بازار( 
و ورود و دخالــت بانک مرکزی به بــازار، صحبت 
کنیم، می توانیم به آن طرف قصــه که کنترل بازار 
تقاضاست هم فکر کنیم؛ این دو کار را بانک مرکزی 
باید بتواند در تناسب باهم جلو برده و مدیریت کند؛ 
کار راحتی نیست اما نشــدنی هم نیست.حریری 
افزود: ایجاد تعــادل بین عرضــه و تقاضا از طریق 
کاهش تقاضاهای غیر مفید، یکی از این راه ها است. 
ما در شرایطی هستیم که یکی از منابع عمده تامین 
ارز در کشــور ما صادرات غیر نفتی اســت. در حال 
حاضر وزن صــادرات غیر نفتی کــه البته چندان 
هم غیر نفتی نیســت نســبت به صادرات نفت دو 
برابر شــده اســت. عموماً عمده این صادرات غیر 
نفتی توســط چند ١٠ شــرکتی انجام می شود که 
حاکمیتی بوده و در حوزه های معدنی، محصولات 
معدنی یا محصولات نفتی )پتروشــیمی ها، گازها، 

پالایشگاه ها و...( فعالیت دارند.

هفت خوان تـولید

بحران انرژی بازی با آتش در قلب صنعت
 چرا مصرف بـرق چرا مصرف بـرق
 در بخش خانگی بالاست؟ در بخش خانگی بالاست؟
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

افزایش قیمت ۳ محصول پرمصرف بازار سبزیجات
 چرا با وجود کمبود در بازار، سیب زمینی

 و صیفی جات صادر می شوند؟

رهبرمعظم انقلاب: 
 کاشان شهری برجسته با شخصیت های

 برجسته است

 سرمایه گذاری ۱۵ میلیارد دلاری 
صندوق توسعه  ملی در نفت و گاز کشور

 هفت کشور خارجی پیشتاز سرمایه گذاری 
در ایران چه کشورهایی هستند؟

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
و از طریق شرکت های پیمانکاری  تامین نیر

 ظلم است
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صفحه 7

وظیفه اصلی بانک   ها، بانکداری است  نه بنگاه   داری
دکتر ابوالفضل نجارزاده  قــدرت خلق پول یکــی از ویژگی   های انحصاری 
بانک   ها در مقایسه با ســایر نهادهای اقتصادی به شــمار می   آید، علاوه بر این 
مهم   ترین مزیت ذاتــی بانک   ها امکان پذیرش بدهی به عنوان وســیله    مبادله 
اســت، ویژگی انحصاری و مزیت ذاتی که در ازای آن بانک وظیفه تامین مالی 
بنگاه و خانوار را برای رونق و شکوفایی اقتصادی یک جامعه برعهده می   گیرد. 
بر همین اساس بانک با اعطای تســهیلات، زمینه رونق مبادلات اقتصادی را 
در بین خانــوار و بنگاه فراهم می   کنــد و انتقال درآمد در طــول زمان را میان 

بخش   های مختلف اقتصاد ممکن می   سازد. 

یادداشت

عرضه سکه ضرب ۱۴۰۴ از ماه آینده

صفحه 5

آب

یک  مقام مسئول با اشاره به چالش های موجود 
در شکل گیری بازار آب وقیمت گذاری آن گفت: 
ممکن است در ابتدا دستاوردهای کمی داشته 
باشــد، اما هدف نهایی ایجاد یــک میراث برای 
نســل های آینده است. در حاشــیه بیستمین 
نمایشگاه صنعت آب و تأسیسات آب و فاضلاب 
در نشســت تخصصی، صنعت آب و راهکارهای 
پرداخت مطالبات، ســیدعلی شریعت دبیرکل 
فدراســیون صنعــت آب به بررســی وضعیت 
صنعــت آب در ایران و چالش هــای موجود در 

بخش خصوصی پرداخت.
وی به عنوان نماینده فدراســیون صنعت ایران، 
که شــامل ١١ تشــکل و ١۴ هزار عضو است، به 
اهمیت این صنعــت در منطقــه و نقش آن در 

اقتصاد کشور اشاره کرد.
شــریعت با بیان اینکــه علی رغم مشــکلات و 
سیاســت های نادرست گذشــته، صنعت آب 
ایران پتانســیل بالایی دارد و می تواند در سطح 
بین المللی مطرح شود، به ناترازی در منابع آبی 
کشور اشاره کرد و گفت: ســرانه آب به کمتر از 
۵٠٠ متر مکعب در سال کاهش یافته است، در 

حالی که این رقم قبــلًا ١۵٠٠ متر مکعب بوده 
اســت.دبیرکل فدراســیون صنعت آب بر لزوم 
بازآفرینی سیاســت های آبی تأکید کرد و بیان 
داشــت: اهمیت همکاری بخــش خصوصی در 

حل مشکلات قابل توجه است.
وی به چالش های موجود برای بخش خصوصی 
و نیاز به اعتمــاد و حمایت دولــت از این بخش 
اشــاره کرد و اظهار داشــت: با ایجــاد یک بازار 
آب و تعیین قیمت مناســب، می توان به بهبود 

وضعیت آب کشور کمک کرد.
شــریعت در ادامه ســخنان خود به بررســی 
وضعیت فعلی بخــش آب و فاضلاب کشــور و 
چالش های موجــود در این حــوزه پرداخت و 
گفت: مطالعات نشان می دهد که نیازهای مالی 
در بخش آب به ٣٠ همت، فاضلاب به ١۷ همت 
و مطالبات آب شــیرین کن ها به ٩ هزار میلیارد 
تومان می رســد. همچنین، بدهــی دولت بابت 
خرید تضمینــی آب شــیرین کن ها ١۴٠ هزار 

میلیارد تومان برآورد شده است.
وی با اشاره به مشکلات مالی و ناتوانی دولت در 
پرداخت بدهی ها افــزود: با روند کنونی، تکمیل 

۵۵٠ پــروژه فعال در این حوزه ٣٠ ســال زمان 
خواهد برد.

شریعت به اهمیت نقش بخش خصوصی در این 
حوزه تأکید کرد و بیان داشت: بخش خصوصی 
باید به عنوان واســطه ای میان دولــت و مردم 
عمل کند. افزایش قیمــت آب به صورت پلکانی 
می تواند به صرفه جویــی و مدیریت بهتر منابع 
منجر شود؛ الگویی که در بســیاری از کشورها 
موفقیت آمیز بوده اســت.دبیرکل فدراســیون 
صنعت آب همچنین بــه چالش های اجتماعی، 
سیاسی و امنیتی مرتبط با آب اشاره کرد و گفت: 
مســئله آب دیگر تنها محدود به اختلافات بین 
کشورها نیست، بلکه به درون استان ها و شهرها 
نیز کشیده شــده اســت و این موضوع نیازمند 

مدیریت جدی است.
شریعت در ادامه به مشکلات کشاورزان به دلیل 
کمبود آب پرداخت و اظهار داشــت: کشاورزان 
به دلیل ایــن بحران در حال نابودی هســتند و 
نیاز است که ســرمایه گذاری بیشتری در بخش 
آب و فاضلاب انجام شــود. ایجاد تضامین برای 

سرمایه گذاران نیز باید در اولویت قرار گیرد.

ایجاد بازار آب، میراثی برای نسل های آینده
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بشماره ثبت سامانه تداركات دولت » ستاد« : ۲۰۰۳۰۰۱۲۲۴۰۰۰۰88 شركت برق منطقه اي مازندران

شركت برق منطقه اي مازندران در نظر دارد خريد هادی پرظرفیت طرح رفع فرسودگی شبکه – مرحله دوم  برابر شرايط ذيل و بشرح مشخصات و اطلاعات مندرج در اسناد مناقصه 
به  مناقصه گر واجد شرايط واگذار نمايد.لازم به ذكر است كلیه فرآيندهاي برگزاري مناقصه ازدريافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین گشايش پاكات ، مطابق فرآيند تعريف شده در بستر 

سامانه تداركات الكترونیك دولت به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

1- ارائه گواهی معتبر بابت مجوز تولید/ساخت/واردات / نمايندگي مجاز محصول مورد پیشنهاد.الزامات مورد نیاز
2- ارائه اسناد وگواهینامههاي معتبردرخصوص استانداردهاي تولید و گواهي مطابقت با استاندارد از شرکت توانیر.

7/880/423/860  ريال معادل » هفت میلیارد و هشتصد و هشتاد میلیون و چهارصد و بیست و سه هزار و هشتصد و شصت ريال«.مبلغ ضمانتنامه )شرکت در فرآيند ارجاع کار(

نوع ضمانتنامه
 )شرکت در فرآيند ارجاع کار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واريزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانكي،....( مطابق آيین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت وزيران بشماره 
123402/ت50659 هـ  مورخ 1394/9/22 و  اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

سامانه »تدارکات الكترونیك دولت )ستاد(« به آدرس www.setadiran.irمحل دريافت و ارسال اسناد:

از ساعت 09:00 روز يكشنبه مورخ 1403/11/07  الی ساعت 19:00 روز چهارشنبه مورخ  10/ 1403/11.زمان دريافت اسناد:

تا ساعت 15:35روز پنجشنبه مورخ 1403/11/25.مهلت ارسال پیشنهاد

ساعت 08:30 صبح روز يكشنبه مورخ 1403/11/28.زمان گشايش پاکات:

157/608/477/200 ريال معادل » يكصد و پنجاه و هفت میلیارد و ششصد و هشت میلیون و چهارصد و هفتاد و هفت هزار و قیمت پايه مناقصه:
دويست ريال تمام« مطابق فهرست بهاء 1403 .

به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظايرآن كه مغاير با آيین نامه مذكورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر داده نخواهد شد. ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در 

اسناد مناقصه مندرج میباشد.
مراتب در سايت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت اطلاع رساني درج گرديده است

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/11/06 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/09

 شناسه آگهی: 1871294

نوبت اول

صفحه 3



رئیس جمهور در گفتگو با تلویزیون روسیه:

قرار نیست تسلیم خواسته های زیاده خواهان شویم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r شنبه      6  بهمن 140۳    شماره 1790

رهبرمعظم انقلاب: 

 کاشان شهری برجسته با شخصیت های
 برجسته است

رهبر انقلاب شهر کاشان را شــهری برجسته با شخصیت های برجسته 
خواندند. بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار دست اندرکاران 
برگزاری کنگره ملیّ بزرگداشــت یک هزار و هشــتصد و هشتاد شهید 
کاشــان که در تاریخ ۲۶ دی ١۴٠٣ برگزار شــده بود، امشب در محل 
برگزاری همایش در کاشان منتشر شــد.حضرت آیت الله خامنه ای در 
این دیدار، کاشــان را در طول تاریخ عالم پرور، فقیــه پرور، مبارزپرور و 
هنرپرور خواندند و با گرامیداشت یاد چهره های مبارز با استعمارگران 
انگلیسی، که از این شــهر برخاســتند به خصوص عالمِ شجاع مرحوم 
آیت الله کاشــانی گفتند: کاشــان علاوه بر ممتاز بــودن در علم، هنر و 
دلبستگی به اهل بیت علیهم الســلام در دفاع مقدس و برخی حوادث 
دیگر انقلاب نیز خوش درخشــید و نشــان داد که پرورش انسان های 
مبارز و با شــهامت در ایــن منطقه اســتمرار دارد.ایشــان به نمایش 
درآوردن خصوصیات رفتاری شهدا در آثار فرهنگی و هنری را ضروری 
خواندند و افزودند: ویژگی ها و خصوصیات رفتاری برجسته ای همچون 
ازخودگذشتگی و فداکاری شــهدا، عبادت و تضرع خالصانه رزمندگان 
جوان به درگاه پروردگار و احترام و غیرت آنها به شــعارهای اســلام و 
انقلاب، نیاز همیشــگی ملت اســت که انتقال آن روحیات صرفاً با کار 
هنری و تولید آثار با کیفیتی مانند فیلم، شعر و نقاشی امکان پذیر است.

نشان دادن صبر و شــکر مادران شــهدا، موضوع دیگری بود که رهبر 
انقلاب بــا تأکید بر به تصویر کشــیدن آن با ابزارهــای هنری، گفتند: 
صبر و شــکر مادری که فرزند یا فرزندان خود را در راه خدا داده اســت، 
قابل توصیف نیست اما نشــان دادن این درس های اعجاب آوردر قالب 

کارهای هنری ممکن است.

عارف: 
 راه رشد اقتصادی از میدان داری بخش 

خصوصی می گذرد
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه راه رشد اقتصادی از میدان 
داری بخش خصوصی می گذرد گفت: برای رســیدن به رشــد باید به 

ظرفیت های داخلی تکیه کنیم.
 پس از بیانات رهبر انقلاب و توصیه ایشــان به مســئولین کشور برای 
بازدید از نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت؛ دستاوردها و توانمندی های 
بخش خصوصی« که در حســینیه امام خمینی )ره( برپا شــده است، 
آقای دکتر عارف معــاون اول رئیس جمهور، عصر امروز پنجشــنبه ۴ 
بهمن از تازه ترین دستاوردها و توانمندی های بخش خصوصی در این 

نمایشگاه بازدید و با فعالان این حوزه گفتگو کرد.

معاون اول رئیس جمهــور، در بازدید از این نمایشــگاه، در گفت وگو با 
رســانه ی KHAMENEI.IR، با تأکید بر نقش کلیدی این بخش در 
تحقق رشــد اقتصادی و تولید ناخالص داخلی، از لــزوم مقررات زدایی 
و ایجاد هماهنگــی میان دولت، مجلــس و نهادهــای نظارتی در این 
حوزه ســخن گفت.دکتر عارف با تقدیر از حمایت های حضرت آیت الله 
خامنــه ای رهبر انقلاب اســلامی از بخش خصوصی و حــوزه ی علم و 
فناوری، برگزاری نمایشگاه در حسینیه امام خمینی )ره( را نشانه ای از 
اهمیت این بخش در توسعه کشور دانست.وی با اشاره به راهبرد دولت 
در اجرای »سیاســت های اصل ۴۴« و »مقررات زدایی«، تصریح کرد: 
»برای دستیابی به رشد ٨ درصدی مندرج در برنامه هفتم توسعه، باید 
به ظرفیت های داخلی به ویژه جوانــان نخبه و بخش خصوصی توانمند 
تکیه کنیم.«به گفتــه معاون اول رئیس جمهــور، در حال حاضر ۵٠٠ 
شــرکت برتر بخش خصوصی حدود ۴٠ درصد تولید ناخالص داخلی 
کشــور را در اختیار دارند و با رفع موانع موجود و حمایت از این بخش، 

دستیابی به اهداف توسعه ای کشور تسهیل خواهد شد.
عارف در پایان از پیگیری و رصد طرح های بزرگ غیردولتی در معاونت 
اول خبــر داد و تأکید کرد دولت در نقش تســهیل گر، بــه دنبال رفع 

مشکلات این بخش است.

اسرائیل به اشغال خاک لبنان ادامه می دهد
رسانه های اســرائیلی اعلام کردند که کابینه کوچک امنیتی موسوم به 
کابینت عقب نشینی نیروهای اسرائیلی از جنوب لبنان را تصویب نکرد. 
به نقل از شبکه الجزیره، روزنامه اســرائیلی یدیعوت آحارنوت به نقل از 
منابع خود همچنین نوشــت: اســرائیل تمایل دارد که به آتش بس در 

لبنان ادامه دهد و هرگونه نقضی را با قدرت پاسخ خواهد داد.
این رسانه اسرائیلی افزود: کابینه کوچک امنیتی اعلام کرد که اسرائیل 

آتش بس با لبنان را با دولت ترامپ هماهنگ می کند.
از سوی دیگر شبکه ١۴ اســرائیل نیز در این باره گزارش داد که کابینت 
اعلام کرد که ارتش اســرائیل اســتقرار کنونی خود در جنوب لبنان را 
حفظ خواهد کرد.براساس گزارش این رســانه اسرائیلی، به علت آنچه 
عدم اجرای تعهدات ارتش لبنان اعلام شده، اســرائیل هرگز از جنوب 
لبنان عقب نشــینی نخواهد کرد.شــبکه ١۴ اســرائیل افزود: ارتش 
اسرائیل برای هرگونه پیش آمدی آماده است و به صورت قاطع و فوری 

به هرگونه نقض آتش بس از سوی حزب الله پاسخ خواهد داد.
پیشتر شــبکه ١٣ رژیم صهیونیســتی گزارش داده تل آویو به اطلاع 
واشــنگتن رســانده که قصد دارد تا پس از گذشــت مهلت ۶٠ روزه، 
همچنان در برخی مناطق جنوب لبنــان باقی بماند تا اینکه دوطرف به 

توافقی نهایی برسند و ارتش لبنان در این مناطق مستقر شود.
این در حالی است که براســاس مفاد آتش بس، رژیم صهیونیستی باید 

در مهلت ۶٠ روزه از زمان برقراری آتش بس خاک لبنان را ترک کند.

 
 شهادت بیش از ۱۴ هزار و ۵۰۰ کودک فلسطینی

 در جنگ غزه
رژیم صهیونیستی هزاران کودک فلسطینی را طی جنگ غزه به خاک 
و خون کشــید.به نقل از الجزیره، با پایان یافتن جنگ غزه، اکنون زمان 
آن فرا رسیده اســت که در آرامش اســتقرار یافته در این باریکه تبعات 
هولناک جنگ بر غیرنظامیان مورد بررســی قرار گیرد. نســل کشی 

کودکان فلسطینی بخشی از این حقایق هولناک به شمار می رود.
بر این اســاس، صندوق کودکان ملل متحد )یونیسف( با ارائه گزارشی 
اعلام کرد: ارتش اســرائیل طی ١۵ ماه جنگ در غزه دستکم ١۴ هزار و 

۵٠٠ کودک فلسطینی را به خاک و خون کشید.
کاترین راسل، از مدیران ارشد یونیســف در این باره در صفحه شخصی 
خود در شــبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( نوشــت: علاوه بر آمار 
بالای شــمار جان باختگان، جنگ غزه بر زندگی کودکان فلســطینی 
نیز تأثیر مخربی گذاشته اســت. اکنون ۶۶٠ هزار کودک فلسطینی از 

مدرسه بازمانده اند و ٨٨ درصد از مدارس غزه تخریب شده است.

تریبون

خریدار   رئیس جمهور در گفتگو با شبکه 
١ تلویزیون روســیه،گفت: توافق بلندمدت 
و راهبردی که با فدراســیون روســیه امضا 
کردیم، نشــان از آن دارد که قرار نیست، نه 
روسیه و نه ایران تسلیم خواسته هایی شویم 
که آنها می خواهند برای مــا طراحی کنند 
و قادریم در منطقه سیاســت ها و آرامش و 
امنیت و توســعه و اقتصاد را با همدیگر و به 

همراه یکدیگر توسعه دهیم.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهوری،»مسعود پزشــکیان« در جریان 
ســفر به روســیه در گفتگویی با شــبکه ١ 
تلویزیون روســیه به تشریح اهمیت امضای 
توافقنامه جامع راهبردی میان دو کشــور 
و برنامه های ایران و روســیه برای تعمیق و 

گسترش همکاری های فیمابین پرداخت.
متن کامل این گفتگو به شرح زیر است؛

جناب آقــای رئیس جمهــور خیلی 
ممنون از اینکه فرصــت را در اختیار 
ما قرار دادید. در ابتدا مایلم از شــما 
بپرسم که چه چیزی در مسکو بیشتر 

از همه برای شما جالب توجه بود؟
پزشکیان: ما معمولا سوار خودرو می شویم 
و از هواپیما مســتقیم به هتل و محل های 
در نظر گرفته شده برای دیدارها و برنامه ها 
می رویم؛ این روندی اســت که به آن عادت 
کرده ایم، ولی در ســفر به مســکو آنچه که 
برای ما مهم بــود، توافقی اســت که امضا 
شــد و طبیعتا این برای ما دستاورد خوبی 
بود.می دانیــم که بســیاری از کشــورها 
سیاســت های خصمانه ای علیه ما دارند. در 
این قرارداد آیا چیز دیگری به ویژه در بخش 
اقتصادی فراتر از چیزهایی که به آنها اشاره 
شده و شــما بخواهید آن را بیشتر برجسته 

کنید، وجود داشت؟
ما در ســه زمینه این توافق را بــا هم دیگر 
امضا کردیم. ایــن توافق ۴۷ بند داشــت، 
١۲ - ١٣ بند اول دربــاره بحث های امنیتی 
و سیاســی بود، در همه قســمت هایی که 
باید با هم تعامل کنیم، چــه امنیت بین دو 
کشور و چه امنیت منطقه و چه همسایگان 
و چه مداخلات در ایجاد صلــح و امنیت در 
منطقه مــا؛ در ایــن زمینه هــا می توانیم 
با هم تعامــل کنیم. از بند ١٩ بــه بعد تا ۴٠ 
بحث های اقتصادی و توسعه همکاری ها در 
عرصه های ریلی، راه، تجاری، انرژی، برق و 
کارهایی اســت که می توانیم در این رابطه 
با هم داشته باشــیم و در جمع بندی نحوه 

پیگیری تعهدات مطرح شده است.
ما باید این تعاملات را کــه در همه زمینه ها 
از جمله فرهنگی، سیاســی، امنیتی، علمی 
و اقتصادی تنظیم شــده اســت، با هم اجرا 

کنیم.
با توجه بــه برخی ادعاها مبنــی بر احتمال 
اقدام نظامی آمریکا یا اســرائیل علیه ایران،  
آیا یک فرم همکاری و دفاع مشــترک میان 

ایران و روسیه شکل گرفته است ؟
مطابق مفــاد توافق، بنابر این اســت که در 
صورت حمله کشــوری دیگر بــه ایران یا 
روســیه، ما متعهد شــده ایم به هیچ وجه با 
آنها همــکاری نکنیم و اجــازه ندهیم این 
اتفاق بیفتد. در کلان ایــن همکاری بین ما 
و فدراسیون روسیه وجود دارد و جزئیات آن 
را روندها و توافقات بعدی مشــخص خواهد 
کرد. در کلیت بندهایــی در جهت توافقاتی 
که باید با هم داشته باشــیم آمده، اما منجر 
به این شده است که بعدا دو کشور بتوانند با 

هم برنامه اجرایی داشته باشند.

پــس در آینده مذاکراتــی در حوزه 
امنیتی خواهید داشت؟

پزشــکیان: حتما. در تمام زمینه هایی که 
گفتیم توافقاتی شــکل گرفته کــه نیاز به 
کارهای بعــدی دارد تا تبدیــل به عملیات 

اجرایی شود.

در شــرایطی که غربی هــا، به ویژه 
آمریــکا، در کنار اعِمال تروریســم 
اقتصادی علیه ایــران، اقدام به ترور 
شخصیت های برجســته ای همچون 
ژنرال ســلیمانی می کنند یا مهمان 
خارجی شــما را در حالی که به صورت 
رسمی به کشور شــما سفر کرده بود، 
ترور می کننــد، جامعه جهانی نه تنها 
این اقدامات را محکــوم نکرده، بلکه 
بالعکس بــه ایران اتهــام حمایت از 
تروریســم می زند، آن هم به کشوری 
که به صورت مستمر در حال همکاری 
با جامعــه بین الملل اســت و بارها و 
صراحتا اعلام کرده که هرگز به دنبال 
سلاح هسته ای نیست. چرا جمهوری 
اسلامی ایران تا این حد خویشتنداری 
کرده و صراحتا پاســخ این اتهامات را 

نمی دهد؟
پزشــکیان: آنچــه مشــخص اســت، این 
اســت که روندی که اینها دارنــد، چه رژیم 
صهیونیســتی در غزه و چــه آمریکایی ها 
و همین رژیم صهیونیســتی در کشور ما و 

عراق، فرماندهان و دانشــمندان ما را با این 
بهانه تــرور می کردنــد که اینهــا کارهای 
تروریستی می کنند و یا آمده اند در منطقه 
نا امنی ایجــاد کنند! الان ایــن روندی که 
رژیم صهیونیســتی از ١۵ ماه پیش در غزه 
و لبنان و ســوریه انجــام داده، تصویرش را 
نگاه کنید؛ هیچ قاعده و قانون بین المللی را 
مراعات نکرده اســت. راحت ترور و بمباران 
می کند و آمریــکا و اروپا هــم محکم از آن 

دفاع می کنند.
در هیــچ چارچوب و قانــون بین المللی، به 
هیچ کشــوری اجازه نداده انــد که حتی در 
جنگ، آدم های بی گناه را بمباران و قتل عام 
کنند، اما صهیونیســت ها به راحتی این کار 
را می کنند و کســانی که مدعی حقوق بشر 
هســتند و ادعا می کنند که چارچوب های 
بین المللی را پیگیــری می کنند و طرفدار 
دموکراسی و قانون هســتند، نشان داده اند 
که ضد آن ادعاهایشــان هستند. گفتن که 
ملاک نیســت، آنچه که در مقابل دیدگان 
دنیا در غزه شــکل گرفت، نسل کشی بود و 
کار به جایی رســید که دادگاه لاهه اینها را 
محکوم و فرماندهانش را تحت تعقیب قرار 
داد، اما آمریکا و اروپایی ها نــه تنها از رژیم 
صهیونیســتی و جنایاتش دفاع می کنند، 
بلکه او را مجهز و مسلح و پشتیبانی می کنند 
که به این جنایت ها ادامه دهد، بعد وقتی در 
کرسی سازمان ملل و ســازمان های دیگر 
می نشینند، دم از دموکراسی و حقوق بشر و 

صلح می زنند!
اینها مستندی نشــان دهند که ایرانیان در 
جایی آغازگــر جنگی بودند! نشــان دهند 
که ایرانیان در ترورها در کشــورهای دیگر 
دخیل بودنــد! ترورها نشــان می دهند که 
عوامل ترور، یا خودشان هستند، یا داعشی 
که اینها تربیت کرده اند، ولی خب، رســانه 
ها را در دســت دارند و برخی سازمان های 
بین المللی را بــا پول و ارعــاب و تحریم ها 
وادار می کنند آنچه را کــه اینها می گویند، 

تصویب و اجرا کنند.
الان تلاش می کننــد به دنیا اعــلام کنند 
که ایران به دنبال بمب هســته ای است، در 
حالی که هم نظر رهبــر معظم انقلاب و هم 
سیاست ها و باورها و اعتقادات ما بر این مبنا 
است که به دنبال ســلاح هسته ای نیستیم، 
نبودیم و نخواهیم بود. به زور می گویند شما 
به دنبال آن هســتید که ســلاح هسته ای 
تولید کنیــد و می خواهند ایران هراســی 
ایجاد کنند.وقتــی در رقابت های انتخاباتی 
بودیم، شــعار و حرفم این بود که قرار است 
در کشــور یک هم زبانی و وحدت و انسجام 
ایجاد کنیم و با همســایگان هم دوســتی و 
رفاقت کنیم، در همان اولین روز آغاز به کار 
بنده، مهمان ما را در تهــران ترور کردند. بر 
اساس کدام قانون بین المللی حق این کار را 
داشتند؟ این در حالی بود که آمریکا و اروپا 

از اینها دفاع می کردند!
در غــزه مــردم بی گنــاه، آب و نــان و غذا 
نداشتند و اجازه کمک رسانی داده نمی شد، 
آمریکا و اروپا فقط نگاه می کردند. این برای 
من مفهوم نیســت، اینها چگونه می توانند 
به ذهنیت دنیا و مخاطبین این طور تلقین 
کنند، که ایــران باعــث نا آرامــی و رژیم 
صهیونیســتی باعث امنیت اســت؟ رژیم 
صهیونیســتی برای امنیــت، زن و بچه ها 
را می کشــد و نزدیک به ١۴ هزار کودک و 
محصــل دبســتانی را در بمباران ها به قتل 
رسانده اســت! این حقوق بشر و مردانگی و 
جنگ است؟ اگر شما مرد هستید، با آنها که 
اسلحه دارند، بجنگید، با زن و بچه و بیماران 
در بیمارســتان چه کار داریــد! چرا جلوی 
رســاندن آب و غذا به آنها که اسیر و گرفتار 

هستند، گرفته اید؟
آنچه کــه ما امروز با کشــور روســیه امضا 
کرده ایم بر این مبناست که تنها ما این طور 
نیستیم، از روســیه هم چهره دیگری نشان 
می دهند، چون رسانه ها را در اختیار دارند و 
قدرت پولی و بانکی و بین المللی را مدیریت 
می کنند، تا حدودی می توانند فشــارها را 

اعمال کنند و ذهنیت ها را تغییر دهند.
اگر ما بــا هم باشــیم و همه کشــورهایی 
کــه آزادگــی و اســتقلال را می پذیرند، 
کنار هم قــرار گیرنــد، تمامیت خواهی و 

یکجانبه گرایی آنها از بین خواهد رفت.
سردمداران اســرائیل علاوه بر اینکه بارها 
مردم ایــران را مخاطب قــرار داده و از آنها 
می خواهند بر علیه کشور خود اقدام کنند، 
همواره تــلاش دارند که ایــران را به عنوان 
یک کشــور ضد یهودی معرفی کنند. این 
در حالی اســت که در تاریخ چند هزارساله 
ملت های منطقه، این ایران بود که یهودی ها 
را نجات داد. اکنون نیــز یهودیان زیادی در 
ایران در حال زندگی هســتند، در پارلمان 
ایران نماینده دارند و در کنســیه های خود 
آزادانه عبادت می کنند. نظر شــما در این 

رابطه چیست ؟
شــما این حرف ها را باور می کنید؟ شعاری 
که مــن در دنیا داده ام این اســت که ما ضد 
هیچ کس نیســتیم. مــا با ظلــم و جنایت 
مخالفیم و با کســانی کــه زور دارند و زور 
می گویند و منابع و امکانــات و ثروت های 
کشورهای فقیر را غارت می کنند، مخالفیم.

از نظر اعتقادی معتقدیــم تمام ادیان الهی 
از طرف خــدا آمده و قابل احترام هســتند. 
ما همانگونه که به پیامبــر خودمان اعتقاد 
داریم، به حضــرت موســی )ع( و حضرت 
مسیح )ع( هم اعتقاد داریم، مگر می توانیم 
یهودستیز باشــیم؟ برای اینکه پیامبر آنها 
حضرت موســی اســت. مگــر می توانیم با 
مسیحیت در ســتیز باشــیم، در حالی که 
حضرت مســیح را پیامبر خدا و راهش را راه 

خدایی می دانیم؟
دعوا سر مسائل دنیا است، دعوایی در میان 
ادیان وجود ندارد. همه ادیان می گویند در 
برابر ظلم سر خم نکنید، اســیر قدرت ها و 
زور و ریا و نیرنگ و دروغ نشــوید، هر دینی 
به زبانی ایــن را می گوید، اما همه یک حرف 
می زننــد؛ عدالــت، انصاف، حــق، جز این 
چیزی در ادیان نیســت و اینکه دعوا نکنند 
و با همدیگر بــا انصــاف و مهربانی برخورد 

کنند.
پیام حضرت مسیح مهربانی و گذشت بود و 
کســانی که مدعی پیروی از حضرت مسیح 
هســتند، این را باید در عمل و زندگی پیاده 
کنند. ما وقتی می گوییم »بسم الله الرحمن 
الرحیم« یعنی رحمت برای همه مردم، چه 
مســلمان و کافر و اینکه با همه با رحمت و 
مهربانی رفتار شود. عده ای که به نام اسلام 
داعشــی می شــوند و انســان می کشند، 
مسلمان نیستند، چون اگر مسلمان بودند، 
آدم نمی کشــتند. هیچ مجوزی برای تجاوز 
به حقوق دیگران در هیچ دینی وجود ندارد، 
بلکه اینها ســاخته ذهنیت هایی اســت که 
آدم ها درست می کنند و مسیرهای خلافی 

که در پیش گرفته اند.
ما با همه ادیان برادر و دوســتیم و همه را از 
طرف خــدا می دانیم و به همــه آنها احترام 
می گذاریــم. همه این ادیــان در ایران، هم 
نماینــده دارنــد و زندگی می کننــد و هم 
حق و حقوق شان برجاســت. هم اکنون هم 
با روندی که در کشــور در پیش گرفته ایم، 
آنهــا می تواننــد در تمــام سیاســت ها و 
تصمیم گیری هــا مشــارکت و مداخله و به 

کشور کمک کنند.
با این حســاب نمی توانیم اختلافی داشته 
باشیم، اختلاف زمانی است که کسی حرف 
ناحق و نادرســتی را بگوید، هیــچ دینی از 
پیروانش نپذیرفته است که حرف نادرست 
را بپذیرند. گفته اند حرف درست را بپذیرید، 
این حرف درســت را از هر دینی هم بگویند 
قابل قبول است، حرف درست، درست است 
و من نمی توانم به عنوان مســلمان در برابر 
حرف درست بایستم. دســتور بر این است 
که اگر کســی راه و حرف و مسیر درست را 

نشان داد، اطاعت کنم و آن را بپذیرم.

سوال بعدی بنده در ارتباط با تحولات 
اخیر در منطقــه و تلاش آمریکایی ها 

برای بی ثباتی در مرزهای ایران است. 
دولت سوریه به رغم تلاش های ایران 
و روســیه و به خاطر امتناع مردم این 
کشور از دفاع از سرزمین شان سقوط 
کرد و بــه میدان جنــگ و بی ثباتی 
تبدیل شده اســت. در ارمنستان و 
ترکیه نیز به رغم روابط خوب با ایران، 
اقدامات و دسیسه هایی علیه شما در 
حال شــکل گیری است، این تحولات 
را چگونــه ارزیابــی می کنید و چه 
پیامدهایی می تواند برای آینده منطقه 

داشته باشد؟
پزشــکیان: بر مبنای همــان بحثی که من 
پیش از این خدمت شــما گفتــم، دعوا بر 
ســر حق و باطل و عدل و بی عدالتی است. 
وقتی حق گروه و قوم و جنسیت و جامعه ای 
نادیــده گرفته شــود و نســبت بــه آنها با 
بی انصافی و بی عدالتی رفتار شــود، آنها هم 
نخواهند پذیرفت، حتی اگر ادعا شــود که 

آدم خوبی هستیم و حق با ماست.
وظیفه ما به عنوان حاکمیت، به عنوان پدر، 
رئیس اداره یا حاکم این است که جایگاه هر 
کسی را بر اساس توانمندی اش، مستقل از 
دین و باور و اعتقادش بــه او بدهیم و او را در 
آن جایگاه بپذیریم. اگر توانســتیم به اینجا 
برســیم، تصور می کنم دعــوا و خونریزی 
از بین می رود. مشــکل این است که فردی 
می خواهد بر پست و جایگاهی مالکیت یابد 
که حقش نیست، یا کســی حقش خورده 
شده و دعوا می کند و اینگونه است که دعوا 

ادامه می یابد.
یک مسئله تاریخی وجود دارد. کشورهای 
زیادی نیســتند که ســابقه امپراطوری در 
گذشــته دارند، تعــداد کشــورهای کمی 
هســتند، اما قطع به یقین ایــران از جمله 
معدود کشورهای بزرگی اســت که سابقه 
تاریخی و طولانی مــدت امپراطوری دارد. 
در حال حاضر برخی کشورها نظیر ترکیه به 
دنبال توسعه نفوذ خود هستند و می گویند 
باید به ســمت احیای امپراطوری عثمانی 
حرکت کنیم. روسیه نیز خودش را به عنوان 
یک امپراطوری جدید تصور می کند. چین 
هم همین رفتــار را دارد و در ایــن زمینه با 
یکدیگر گفتگوهایی داریم، اما با آنهایی که 
به دنبال قلدری و زورگویی هســتند و حق 
خودشــان می دانند که دیگر کشــورها را 
تحقیر کنند و ثروتشــان را به غارت ببرند، 

چگونه باید برخورد کرد؟
ببینید امپراطوری ها زمانی ســقوط کردند 
که ظلــم کردند و حق و حقوق انســان ها را 
نادیده گرفتند و زمانی امپراطور ماندند که با 
مردم بر اساس انصاف و عدالت رفتار کردند. 
ما در تاریخ ایران می بینیم، کورش زمانی که 
امپراطوری داشت، هر جا را که فتح می کرد 
فرهنگ و ارزش ها و بزرگان آنجا را در ســر 
جای خود مورد احترام قــرار می داد. آنها را 
وادار نمی کرد که مثل خــودش فکر کنند. 
چارچوب هایی بر اســاس عدالت و انصاف 
آنجا حاکم می کرد تا جنــگ و درگیری در 
منطقه رخ ندهد و تا زمانی که امپراطوری ها 
ایــن نــگاه را در حکومت داشــتند، وجود 
داشــتند، وقتی از این نگاه خارج می شدند، 
جنگ و درگیری و خونریزی و سقوط شکل 

می گرفت.
الان اگر کاری که در منطقه اتفاق می افتد، 
بازمهندسی است که توسط قدرت ها جهت 
نفوذ به خاورمیانه انجام می شــود، به خاطر 
این اســت که ذخایر و نفــت و گاز و معادن 
مختلفی در این منطقه وجود دارد، چرا اینها 
در آفریقا نمی جنگند و کاری به آنها ندارند؟ 
چون ذخایر اینجا آنجا نیســت. برای اینکه 
به ذخایر خاورمیانه حکومــت کنند و آن را 
غارت کنند، طبیعتا مهندسی می کنند که 
جوامعی کــه اینجا وجــود دارد، با هم دعوا 

کنند، تا آنها بتوانند کار خود را انجام دهد.
هنر ما می تواند این باشــد که تلاش کنیم 
حق و حقوق یکدیگر را حفظ کنیم و به هم 
احترام بگذاریم و اجــازه ندهیم که دیگران 
از این اختلافات و تشــدید آن سوءاستفاده 

کنند. این روندی اســت که به نوع حاکمان 
کشــورها بر می گردد و نگاهشــان و نحوه 
تعاملــی که بــا قدرت هــای منطقــه و با 
قدرت های نفوذی دارند. الان چرا روسیه و 
ایران را تحریم کرده اند؟ چون این دو کشور 

نمی خواهند زیر بار این بازی بروند.
طبیعتا حداکثر فشار ممکن را می خواهند 
وارد کنند و در عین حال نمی توانند بگویند 
هدف اصلی شــان از این فشارها چیست، به 
همین دلیــل می گویند اینها تروریســت 
هســتند و ایــران هراســی راه می اندازند. 
می گویند ایران به دنبال بمب هســته ای و 
موشک اســت. ما چه خطری هستیم؟ فقط 
می خواهیم آزاد بمانیم و آزاد زندگی کنیم 
و نمی خواهیم بازیچه دست کسانی باشیم 

که از آن سر دنیا آمده اند.
ما احساس می کنیم که کشــور و منطقه را 
خودمان می توانیــم اداره کنیم. ما به دنبال 
جنگ و خونریزی و ناآرامی نیستیم، اما آنها 
می خواهند در ذهن مردم دنیا این مسئله را 
تبلیغ و ایجاد کننــد که ما می خواهیم بمب 
اتم درســت کنیم و باعث ناامنــی منطقه 
هســتیم. ترورهای رژیم صهیونیســتی و 
آمریکا در منطقه را جمع و بــا بقیه ترورها 

مقایسه کنند؛ اصلا قابل مقایسه نیست!
آنهایی که آدم می کشــند، مدعــی دفاع از 
حقوق بشر هســتند و آنها که با بمب و ترور 
می میرند تروریست معرفی می شوند؟ زن و 
بچه و مریض که کشته می شوند، تروریست 
هســتند؟ این چه ذهنیتی است که نمایش 

اینها را می پذیرد و باور می کند؟
جمهوری اسلامی ایران به رغم تحریم های 
پیشــرفت های چشــمگیری  ســنگین، 
داشــته و به عنوان مثال در بخش دفاعی و 
ساخت موشــک و پهپاد به دســتاوردهای 
قابل توجهی رسیده اســت. با توجه به این 
توانمندی ها، ایران تا چه میزان می تواند از 

خود دفاع کند؟ 
یک بحث، بحث اســلحه و موشــک است، 
بحث مهم تر مردم هســتند. اینهــا در این 
باور هســتند که دارند تــلاش می کنند که 
اختلافات داخلــی ما را تشــدید کنند، آن 
موقع اگر ما موشــک هم داشــته باشــیم، 
دیگر به درد نمی خورد. وقتی که موشــک 
نداشــتیم، اما مردم همه با هم و در میدان 
بودند، عــراق را تحریک کردنــد و همه هم 
کمک کردند که ایــران را نابود کنند، حتی 
یک وجب از خاک ما را نتوانســتند بگیرند. 
الان هم بیشــترین تلاش اینها بر این است 

که اختلافات داخلی ما را تشدید کنند.
ما قادریــم امکاناتی را درســت کنیم که از 
خودمان دفــاع کنیم. قصــد حمله به هیچ 
کشــوری نداشــتیم و نداریــم و نخواهیم 
داشــت. ما از جنــگ و خونریــزی بدمان 
می آید. زمــان زندگی محدود اســت و کلا 
۵٠ تا ۷٠ سال فرصت است. اگر دعوا نکنیم 
می توانیم این مقدار در صلح و امنیت زندگی 
کنیم. برای چه چیزی به جان هم افتاده ایم 
و ســر چه چیزی یکدیگر را می کشیم و به 
خاک و ســرزمین هــم تجــاوز می کنیم؟ 
می توانیم ســرزمین خود را داشته باشیم و 
به هم کمک کنیم، انسان باشیم و انسانیت 
را پیاده کنیم، ولی متاســفانه این ذهنیت 

حاکم نیست.
ما برای دفاع از کشــورمان، اگــر وحدت را 
حفظ کنیم و با هم باشــیم، موشک داشته 
باشــیم یا نه، آنها قــادر نخواهند بــود ما را 
زمین گیــر کنند، ولی در عیــن حال، توان 
نظامی خود را روز بــه روز تقویت می کنیم 
تا نتوانند به راحتــی حتی هوس حمله به ما 
را در ســر بپرورانند و مثل غزه ما را بمباران 

کنند و شخم بزنند و دنیا صدایش در نیاید.

گفتگو بــا رئیس جمهــور پوتین را 
چگونه ارزیابی کردید و آیا احســاس 
کردید که رفاقتی میان شــما شکل 

گرفته است؟ 
پزشــکیان: در دوران معاصر بســیار مهم 
اســت که روابط شــخصی میــان رهبران 
ایجاد شــود.ما نگاه هایمان را بــه تدریج به 
هم نزدیک می کنیم و آن حســی که جناب 
پوتین در رابطه با موضع گیری اش در قبال 
یکجانبه گرایــی دارد و معتقد اســت باید 
چندجانبه گرایی باشــد، آن حس در ما و در 
کسانی که دنبال آزادی و استقلال خودشان 
هســتند، روز به روز تقویت می شــود. در 
نتیجه ما این احســاس همراهی و نزدیکی 
را در باورهایمــان حس می کنیــم و با هم 

خواهیم بود.

برای هر فردی که در اتحاد شــوروی 
زندگی کرده، فیلمی به نام تهران 43، 
فیلم بســیار خاطره انگیزی است که 
بخش جالبی از تاریخ ما و شما در روند 
جنگ جهانــی دوم را روایت می کند. 
آیا ما توانیم شما را در جشن پیروزی 

جنگ جهانی دوم در مسکو ببینیم؟ 
پزشــکیان:باید ببینــم چه پیــش بیاید، 

انشاءالله.
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سرمایه گذاری ۱۵ میلیارد دلاری صندوق توسعه  
ملی در نفت و گاز کشور

عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی به تشریح جزئیات ۲ طرح عمده 
سرمایه گذاری درحوزه نفت و گاز پرداخت که طی آن صندوق توسعه 

تا ۷ سال آینده ١۵ میلیارد دلار در این بخش سرمایه گذاری می کند.
ســید علیرضا میر محمدصادقی عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی، 
با اشاره به اینکه، در حوزه سرمایه گذاری نفت وگاز دو طرح عمده وجود 
دارد، گفت: طرح اول سرمایه گذاری ٣ میلیارد دلاری در تسریع برداشت 
نفت است. در این راســتا اس پی وی ها از طریق وزارت نفت به صندوق 
توســعه ملی معرفی می شــوند. قراردادهای این حوزه به  زودی نهایی 
میشود تا طرح افزایش ۲۵٠ هزار بشکه نفت در روز عملیاتی شود. در این 

طرح منابع ارزی مستقیم به وزارت نفت تعلق نخواهد گرفت.
وی با اشاره اینکه، طرح دوم سرمایه گذاری مربوط به حوزه فشار افزایی 
در میادین گازی  اســت، گفت: هم اکنون طرحهای این حوزه  دریافت 
شده و برنامه ریزی انجام شده تا ظرف ۵ تا ۷ سال نزدیک به ١۲ میلیارد 

دلار تامین مالی در این حوزه انجام شود.
عضو هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: ســال بعد بین یک تا ۵.١ 

میلیارد دلار به این پروژه ها تزریق خواهد شد.
میرمحمدصادقی، با اشاره به اینکه مجوز تامین مالی برای افزایش ۲۵٠ 
هزار بشکه ای تولید نفت از سوی شورای اقتصاد صادر شده است، اعلام 
کرد، در سال جاری حدود ۷۵٠ میلیون دلار به طرح افزایش ۲۵٠ هزار 

بشکه ای نفت تزریق خواهد شد.
ای مقام مسئول  ادامه داد، ســال بعد نیز نزدیک به ١.۵ میلیارد دلار در 
این حوزه تامین مالی صورت خواهد گرفت. برنامــه ریزی اولیه به این 
صورت بوده که هر شش ماه یک بار از زمان تصویب طرح ۷۵٠ میلیون 
دلار در حوزه افزایش تولید روزانه نفت تزریق شود. آخرین دوره تامین 

مالی نیز نیمه اول سال ١۴٠۵ خواهد بود.

 هفت کشور خارجی پیشتاز سرمایه گذاری 
در ایران چه کشورهایی هستند؟

 معاون وزیر اقتصاد و رییس سازمان سرمایه گذاری و کمک های فنی و 
اقتصادی ایران گفت: سرمایه گذاران کشورهای ترکیه، روسیه، چین، 
پاکســتان، عمارات، عراق، کره جنوبی و ایرانیان مقیم خارج کشور در 
ردیف بیشترین دریافت کنندگان مجوز سرمایه گذاری در سال جاری 
هســتند.ابوالفضل کوده ئی روز جمعه در حاشیه ســفر به اذربایجان 
غربی افزود: ۴٠٠ پروژه سرمایه گذاری خارجی تا دی ماه موفق به اخذ 
مجوز شدند که این موضوع براساس مزیت های اســتانی و با پراکنش 
مختلف در سراسر کشــور بوده اســت.معاون وزیر اقتصاد اظهار کرد: 
ســهم آذربایجان غربی از کل حــدود ٩ میلیارد دلار ســرمایه گذاری 

خارجی جذب شده در کشور در سال جاری ۲٠ میلیون دلار است .
وی ادامه داد: بــا مزیت های مرزی و وجــود پایانه های فعــال در این 
منطقه و پتانسیلهای بســیار دیگری که وجود دارد لازم است بیش از 
این میزان در جذب سرمایه گذار خارجی تلاش شود.کوده ئی ادامه داد: 
همسایگی با چندین کشور یک امتیاز ویژه برای آذربایجان غربی است 
و لازم است این مسوولان و دســت اندرکاران بخش اقتصادی استان از 
این ظرفیت ها در راستای افزایش ســهم آذربایجان غربی از پروژه های 

سرمایه گذاری خارجی جذب شده استفاده کنند.

وی با اشــاره به بازدید از یکی از واحد های تولیــدی در بخش صنایع 
تبدیلی ارومیه که سرمایه گذار آن خارجی بوده است ادامه داد: در این 
بخش ٣٠٠نفر اشتغال بکار داشــتند که بیانگر جایگاه جذب سرمایه 

گذاری های خارجی در بخش اشتغال آفرینی است.
 

سامانه خودنویس پایان تقلب در معاملات ملکی
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی با بیــان اینکه 
»سامانه خودنویس« می تواند در حل مشــکلات مردم و کاهش تقلب 
ملکی مؤثر باشــد، گفت: این ســامانه با هدف کاهش مشکلات ملکی 
راه اندازی شد.فتح اله توسلی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه »سامانه خودنویس« می تواند به طور چشم گیری 
در حل مشــکلات مردم و کاهش تقلبات ملکی مؤثر باشد، اظهار کرد: 
سامانه خودنویس با هدف کاهش مشــکلات معاملات ملکی و افزایش 
شــفافیت در این حوزه راه اندازی شــده اســت.وی ادامه داد: امکان 
دسترســی آنلاین به اطلاعات ملک و جلوگیری از فروش چندباره یک 

ملک یکی از بزرگ ترین مزایا و ظرفیت های سامانه خودنویس است.
توســلی در خصوص تأثیر راه اندازی ســامانه خودنویــس بر کاهش 
هزینه های مردم و همچنین کاهش تقلبــات در معاملات ملکی گفت: 
عده ای از بنگاه های املاک به دلیل محدودیت های ایجاد شــده توسط 
سامانه خودنویس، ناراضی هســتند و در تلاش اند که با اعمال فشار بر 

مردم، قیمت ها را افزایش دهند.
وی بیان کــرد: تقویت ســامانه خودنویس و اتصال کامل آن به ســایر 
ســامانه های دولتی می تواند به بهبود وضعیت معاملات ملکی کمک 

کند و از افزایش قیمت های غیرمنطقی جلوگیری کند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در پایان تاکید کرد: 
مجلس به طور جدی پیگیر حل مشــکلات اجرایی سامانه خودنویس 
است و با توجه به اهمیت این موضوع، تلاش خواهد شد تا دستگاه های 
دولتی موظف شوند همکاری های لازم را برای تقویت این سامانه انجام 

دهند.

 راه آهن چابهار - زاهدان تا سال آینده
 تکمیل می شود

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه دولت برای توسعه این منطقه 
و رفع مشــکلات اساســی مردم چابهار برنامه و عزم جدی دارد، گفت: 

طرح ارتباط ریلی چابهار با زاهدان تا یک سال آینده نهایی می شود.
 عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی روز پنجشــنبه در آئین 
تکریم و معارفه رئیس هیأت مدیــره و مدیرعامل منطقه آزاد چابهار در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: مناطق آزاد به ویــژه منطقه آزاد چابهار و 

سواحل مکران آن گونه که باید توسعه نیافتند.
وی ادامه داد: در چارچوب برنامه اقتصاد دریــا محور دولت چهاردهم 
ما برنامه جدی برای این مناطــق داریم که آنها را به تدریج اجرا خواهیم 
کرد.همتی تاکید کرد: باوجود اینکه حدود ۲٠ ســال از تبدیل شــدن 
چابهار بــه منطقه آزاد می گذرد، امــا از نظر زیرســاخت ها و امکانات، 
پیشرفت قابل توجهی نداشته است که این موضوع مورد انتقاد و گلایه 
مردم اســت.وی افزود: امروز به اینجا آمده ام تــا از طرف رئیس جمهور 
به مردم چابهــار اعلام کنم که دولت برای توســعه ایــن منطقه و رفع 

مشکلات اساسی مردم چابهار برنامه و عزم جدی دارد.

بازار

 دستیار رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در سهام 
عدالت گفت: تصمیم گیری در خصــوص زمان توزیع 

سود سهام عدالت بر عهده شورای عالی بورس است.
 به نقل بازار ســرمایه، به تازگی شــایعات مختلفی در 
خصوص واریز سود سهام عدالت توسط برخی رسانه ها 
منتشر شده است. همچنین اعلام شده، واریز بخشی از 

این سود به سال بعدی منتقل می شود.
دستیار رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در سهام 
عدالــت در این خصوص توضیح داد: پــس از برگزاری 
مجامع سالانه شــرکت ها، بنا به عملکرد و سود و زیانی 
که شرکت ها شناسایی می کنند، تصمیمات مختلفی 
در خصــوص پرداخــت و توزیع ســود ســالانه میان 

ســهامداران گرفته می شــود. شرکت های 
سرمایه پذیر نیز که بخشــی از سهام آنها در 
قالب ســهام عدالت میان مردم توزیع شده 

است، از این قاعده مستثنی نیستند.
مهدی حاجی وند افــزود: طبق قانون پس از 
برگزاری مجامع ســالانه و تصمیم بر تقسیم 
سود، شــرکت ها از مهلت قانونی برای توزیع 

ایــن ســود بهره منــد و برخوردارند و از ســوی دیگر 
ملزم هســتند حداکثر تا پایان این مهلــت قانونی، به 
توزیع سود تقســیمی مجامع اقدام کند. بر این اساس 
باتوجه به این که زمان برگزاری مجامع شــرکت های 
ســرمایه پذیر متفاوت است، این ســود در زمان های 

مختلــف قابل دریافــت و توزیع اســت، به 
همین دلیل در سال های گذشته این سود به 
تدریج دریافــت و عمدتا طی دو مرحله میان 

سهامداران عدالت توزیع شده است.
وی ادامه داد: امسال نیز برای سود سال مالی 
١۴٠۲ شــرکت های ســرمایه پذیر همانند 
سال های گذشــته، این روال در جریان بوده 

و به تدریج سود سهام عدالت در حال دریافت است.
دستیار رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در سهام 
عدالت تاکید کــرد: تصمیم گیری در خصوص ســود 
ســهام عدالت و نحوه پرداخت آن در اختیار شــورای 
عالی بورس است، و با نظر اعضای این شورا موضوعات 

مختلف درباره سود ســهام عدالت و نیز زمان پرداخت 
آن مشخص و اعلام می شود. با توجه به این که در حال 
حاضر فعلا زمانی برای توزیع ســود سال مالی ١۴٠۲ 
شــرکت های ســرمایه پذیر در شــورای عالی بورس 
مشخص نشده است، از این رو گمانه زنی ها و زمان های 
اعلام شده در رسانه ها مبنی بر توزیع سود سهام عدالت 
نادرســت اســت.حاجی وند تاکید کرد: در صورتی که 
شــورای عالی بورس در این خصــوص تصمیم گیری 
کند، از طریق رســانه های رســمی زمان دقیق توزیع 
سود ســهام عدالت و نیز تصمیمات این شورا در قبال 
این سود، اطلاع رسانی خواهد شد و سهامداران مراقب 

کلاهبرداری  به بهانه توزیع سود سهام عدالت، باشند. 

معاون وزیر اقتصاد تأکید کرد: سازمان سرمایه گذاری 
با تشــکیل کمیته های ویژه، به دنبال تســهیل جذب 
سرمایه گذاری از کشورهای حوزه خلیج فارس، اوراسیا 
و سایر کشورهای همسایه اســت. ابوالفضل کوده ئی، 

رئیس سازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران در نشســت هم اندیشی و کارگاه تخصصی 
توانمندسازی کارکنان مراکز خدمات سرمایه گذاری 
١٠ استان غرب کشــور در ارومیه اعلام کرد: مهم ترین 

اولویــت در حوزه ســرمایه گذاری خارجــی، اجرای 
طرح ها و تلاش بــرای جذب و ورود ســرمایه خارجی 
است.رئیس کل سازمان سرمایه گذاری در این نشست 
ضمن تبیین برنامه های وزارت امور اقتصادی و دارایی 

در جلب و جــذب ســرمایه گذاری خارجــی، افزود: 
سازمان سرمایه گذاری با تشکیل کمیته های ویژه، به 
دنبال تسهیل جذب سرمایه گذاری از کشورهای حوزه 

خلیج فارس، اوراسیا و سایر کشورهای همسایه است.

سهام عدالت

سرمایه گذاری

فاطمه امیر احمدی یک مســئول صنفی 
با اشــاره به احتکار و صادرات سیب زمینی 
و صیفی جات گفت: در یک ماه اخیر ورودی 
این محصول به میــدان بار تهران ۵٠ درصد 

کاهش داشته است.
امســال قیمت محصولاتی ماننــد گوجه 
فرنگی، هویج و در ادامه خیار، کلم، ســیب 
زمینی و بیشــتر صیفی جات روند صعودی 
داشــتند؛ به عنــوان مثال، قیمــت گوجه 
فرنگی در اردیبهشت حدود ۲٠ هزار تومان 
بود و در خرداد این عدد بــه ۲٨ هزار تومان 
رســید. مرداد قیمت هر کیلــو گرم گوجه 
فرنگی ٣۴ هزار تومان شد. این رقم در نیمه 
دوم به بالای ۴٠ هزار تومان رسید. در حال 
حاضر هر کیلو گرم گوجه فرنگی بین ٣٩ تا 

۴۵ هزار تومان خرید و فروش می شود.
همچنین نــرخ هویج فرنگــی در فروردین 
حدود ١۴ هزار تومــان بــود و در ادامه در 
خرداد ۲٣ هزار تومان شــد. ایــن عدد در 

مرداد ٣٠ هزار تومان بود.
در شــهریور ماه امســال قیمت خیار به هر 
کیلو گرم ۶٠ هــزار تومان رســید و امروز 
قیمت خیار بین ۴٠ تا ۶٠ هزار تومان است 
در حالی که ابتدای سال بین ۲۷ تا ٣٠ هزار 

تومان بود.
صیفی جاتی مانند کلــم و بادمجان نیز در 
بازار داخل بیش از ۵٠ هــزار تومان در حال 
عرضه اســت. کلم بروکلی بالای ١٠٠ هزار 
تومان و ســیر نیز بســته به کیفیت آن بین 

٣٠٠ تا ۴٠٠ هزار تومان در نوسان است.

آخرین قیمت میوه و صیفی جات
بــر اســاس آخریــن قیمت هــا از رصــد 
هفتگی بــازار میوه و صیفی جــات در میوه 
فروشــی های مناطق مرکــزی رو به پایین 
شهر، هر کیلو گرم ســیب زرد و قرمز ٣۷ تا 
٨٩، گلابی ٩٨ تا ١٩٨، لیمو شــیرین ۴۵ تا 
۶٩، پرتقال ١٨ تــا ٨٠، نارنگی ٣٩.٨٠٠ تا 
۵٩، خرمالو ۶٩.٨٠٠ تــا ٩۴، گریپ فروت 
٣٠ تا ٣۴.٨٠٠، به ۵٩.٨٠٠، انار ۴۴ تا ۷٠، 
ازگیل ٨٩ تا ١٣٨، توت فرنگی ۲٩۵، کیوی 
٩٨ تا ١۲٠ و ازگیل هر بسته ۵٠ هزار تومان 

است.

همچنین هر کیلو گرم گوجــه فرنگی ۴۲ 
تا ۴۵، هویــج ۲۴.٨٠٠ تــا ۲٩.٨٠٠، کاهو 
رسمی ٣٩.٨٠٠، کاهو ســالادی ۴۵، کلم 
پیچ ٣۴.٨٠٠ تــا ۵۵.٨٠٠، کلــم بروکلی 
٩٩ تــا ١۲٠، خیار ٣٩.٨٠٠ تــا ۵٩.٨٠٠، 
بادمجان ۴٩.٨٠٠ تا ۵۴.٨٠٠، شــلغم ٣٣، 
چغنــدر ٣٣، نارنج ۲۵.٨٠٠ تــا ۲٨.٨٠٠، 
فلفل دلمه ســبز ۶٩، فلفل دلمه رنگی ۷٩، 
سیر ۲۵٠ تا ۴٠٠، لیمو ترش ۵٩.٨٠٠ تا ۶٩ 
و هر بسته گوجه گیلاســی ۶۵ هزار تومان 
تعیین شده است.سیب زمینی در این بازار 
هر کیلو گــرم ٣۴.٨٠٠ تــا ٣٩.٨٠٠، پیاز 
ســفید و زرد ٣۲.٨٠٠ تا ٣٩.٨٠٠ تومان به 

فروش می رسد.

چرا سیب زمینی گران شد
مصطفــی دارایی نــژاد، رئیس پیشــین 
اتحادیه بار فروشــان در پاســخ به چرایی 
گرانی صیفی جات از جمله ســیب زمینی 
در بازار داخل به خبرنگار مهر گفت: ســال 
گذشته حدود ۵ میلیون تن سیب زمینی در 
کشور کشت و تولید شد. امسال یک میلیون 
تن از این عدد کمتر کشــت شد. دلیلی این 

امر هم این بود که ســال گذشته کشاورزان 
متضرر شدند؛ ضمن اینکه قیمت بذر سیب 
زمینی از تقریبــاً ۲۷ هزار تومان در ســال 
گذشــته به ۴٠ هزار تومان در سال جاری 

رسید.
وی افزود: سرمای هوا و تأخیر برداشت این 
محصول پرمصرف در بازار سبزیجات علت 
دیگر گرانی سیب زمینی در بازار داخل شد.

وی با بیان اینکه اما دلیل اصلی صادرات این 
محصول اســت، ادامه داد: با کاهش ارزش 
پایه پولی کشــور، عرضه ایــن محصول در 
بازار داخل بــرای کشــاورز و البته دلال ها 
صرفه اقتصــادی نــدارد. دلال ها بــا انبار 
سیب زمینی و عرضه قطره چکانی در حال 

مدیریت قیمت در بازار هستند.
دارایی نژاد عنــوان کرد: در یــک ماه اخیر 
ورودی میدان بار تهــران ۵٠ درصد کاهش 
داشــته در حالی که پیش از این روزانه بین 
١٣٠٠ تــا ١۴٠٠ تن ســیب زمینــی وارد 

میدان بار می شد.
رئیس پیشــین اتحادیه بار فروشان با بیان 
اینکه در حال حاضر نمی توان مانع صادرات 
شد، گفت: بر اساس قانون اگر قرار باشد مانع 

صادرات کالایی از کشور شویم باید از ۶ ماه 
قبل به کشاورز اعلام شود.

راه برون رفت از این شرایط چیست؟
دارایی نژاد با اشاره به برداشت سیب زمینی 
جیرفت در فروردین ماه عنــوان کرد: ورود 
ســیب زمینی هــای این منطقــه منجر به 
کاهش قیمــت این محصــول مصرفی در 
بــازار داخل می شــود.وی اظهــار کرد: در 
حال حاضر بــا توجه به نزدیک شــدن ماه 
مبارک رمضان و عیــد نوروز بهترین راهکار 
این اســت که به طور موقت سیب زمینی از 
پاکستان و ترکیه وارد کنیم. در این صورت 
ســیب زمینی، هر کیلو گرم با نرخ ۲٠ هزار 

تومان به دست مصرف کننده می رسد.
وی یادآور شــد: وزارت جهاد کشــاورزی 
باید می دانست کشت امسال سیب زمینی 
کاهش یافته و نباید اجازه صادرات می داد؛ 
البته تاکید می شــود کشاورز محصول خود 
را صادر نمی کند بلکــه دلالان در این بازار 

سوداگری می کنند.
وی ادامه داد: راهکار دوم هم این اســت که 
دســتگاه های نظارتی به موضوع انبارهای 

ســیب زمینــی ورود کنند. برخــی افراد 
مبادرت به انبار چندین تن سیب زمینی در 
انبارها کرده اند به طوری که ممکن اســت 
یک ســوداگر ٣ تا ۶ تن محصول انبارشده 
داشته باشــد؛ بنابراین انبارها از همدان تا 
جیرفت پر از سیب زمینی بوده و آدرس آنها 

مشخص است.

افزایش قیمت 3 محصول پرمصرف 
بازار سبزیجات

دارایی نژاد با بیان اینکــه ٣ محصول پیاز، 
گوجه فرنگــی و ســیب زمینــی از اقلام 
پرمصرف در بازار ایران محسوب می شوند، 
گفت: نهادهــای نظارتــی از جمله وزارت 
جهاد کشاورزی باید کنترل بیشتری روی 

بازار این اقلام داشته باشند.
این مسئول صنفی اظهار کرد: فرنگی جات 
در میدان بار بین ١٠ تــا ۲٠ درصد افزایش 
قیمت داشــته و هنــگام ورود بــه خرده 
فروشــی های ســطح شــهر و افزایش ٣۵ 
درصدی در این بخش، قیمت بالاتر می رود 
و این می شود که سیب زمینی به حدود ۴٠ 
هزار تومان، کلم و بادمجــان به بیش از ۵٠ 

هزار تومان می رسد.

مردم با فعالیت تعاونی روستایی 
ارزان تر خرید می کردند

دارایی نژاد با اشــاره به نقــش تعاونی ها در 
حذف دلالان بازار، گفت: در گذشته تعاونی 
روســتایی ها مدیریت از تولید تا مصرف را 
داشــتند و محصولات باغی و صیفی جات با 
قیمت مناســب در بازار توزیع می شد و به 

دست مصرف کننده می رسید.
رئیس پیشــین اتحادیه بار فروشان اضافه 
کرد: ضمن اینکه با برآورد میزان مصرف باید 
تولید و صادرات را مدیریت کرد. ترکیه بذر، 
کود و ســم را رایگان در اختیار کشــاورزان 
خود قــرار می دهــد، از این رو ایــن اقلام 

ارزان تر به دست مردم ترکیه می رسد.
دارایی نــژاد در پایان عنوان کــرد: در حال 
حاضر بــا وجود قیمت بــالای صیفی جات 
در بازار داخل این محصولات در حال صادر 

شدن به سایر کشورها هستند.

توسط مشاور رئیس سازمان بورس؛ گمانه زنی ها درباره زمان پرداخت سود سهام عدالت ۱۴۰۲ تکذیب شد

تسهیل شرایط جذب سرمایه گذاری از اوراسیا و همسایگان

ح نشان دار کردن مالیات اعتماد به نظام مالیاتی کشور با طر
محمدحسین سیف اللهی مقدم  براساس 
اعــلام مســئولان ســازمان مالیاتی طرح 
نشــان دار کردن مالیات منجــر به افزایش 

درآمدهای مالیاتی کشور شده است.
 چهــارم مردادمــاه بــود که در راســتای 
مردمی کردن اقتصاد طرح نشان دار کردن 
مالیات ها به صورت رســمی رونمایی شد؛ 
بنا بر اعلام مسئولان ســازمان امور مالیاتی 
این طــرح می تواند بــه مودیــان مالیاتی 
این انگیزه را بدهد تا آن ها احســاس کنند 
کــه می توانند در مســیر خدمــات دولت 
و اولویت هــای پروژه های ملی و اســتانی 
نقش آفرینی کنند.مودیان برای شــرکت 
در طــرح نشــان دار کــردن مالیات هــا با 
ارائه فرم »تبصره مــاده ١٠٠« محل خرج 
کرد مالیات هــای پرداختی خودشــان را 
با تخصیص آن بــه طرح هــای اولویت دار 
ملــی و اســتانی تعیین می کننــد و به این 
شکل مشــارکت مؤثری در توسعه و اجرای 
طرح هــای ســازنده در زمینه هایــی مثل 
بهداشــت و درمان، آمــوزش، راه و ترابری 
نیروبخــش،  داشت.حســین  خواهنــد 
مدیرکل امور مالیاتی اســتان قم، با اشــاره 
به نقش کلیدی »نشــان دار کردن مالیات« 
در شفاف ســازی هزینه کرد منابع مالیاتی، 
گفــت: تحقق فرهنــگ پرداخــت مالیات 
نیازمند آگاهی بخشــی مســتمر به جامعه 

است.او با بیان اینکه همکاری شهرداری ها 
و دهیاری هــا در تبییــن آثــار اجتماعی 
مالیات ســتانی هنــوز به ســطح مطلوب 
نرســیده اســت، اعلام کرد: انتظار می رود 
نهادهای شــهری و محلی با مشــارکت در 
آموزش هــای مردمــی، گام بلندتــری در 
نهادینه کردن فرهنگ پرداخت داوطلبانه 

مالیات بردارند.
مدیرکل امور مالیاتی قم افزود: »نشــان دار 
کــردن مالیات« بــه عنوان یک ســازوکار 
نوین، مســیر هزینه کرد هر ریال مالیات را 
به صورت شــفاف به مودیان نشان می دهد 
و این شــفافیت، اعتماد عمومی و تمایل به 
مشارکت در نظام مالیاتی را تقویت می کند.

نیروبخــش با تاکیــد بر ارتباط مســتقیم 
آگاهی بخشــی و افزایــش نرخ مشــارکت 
مالیاتی، خاطرنشــان کــرد: وقتی مودیان 
بداننــد مالیــات آنهــا صــرف پروژه های 
آموزشی، درمانی و رفاهی می شود، نه تنها 
از پرداخت آن استقبال می کنند، بلکه خود 

به سفیران مالیاتی تبدیل خواهند شد.
حسین حیدریان کارشــناس اقتصادی با 
اشــاره به رویکرد نوآورانــه جدید دولت در 
ایجاد زمینه تخصیص مالیات به پروژه های 
مرتبط با بخش تأمین پایدار انرژی و تکمیل 
زیرساخت های انرژی شهرک های صنعتی 
توسط خود مودیان گفت: یکی از مهم ترین 

رخدادهای یک ســال اخیر در زمینه تحول 
در روش های تأمیــن مالی، تخصیص منابع 
مالیاتی توســط خود مودیان بــه تکمیل 
زیرساخت انرژی شهرک های صنعتی بوده 
است که در طرح نشــان دار کردن مالیات ها 

به وقوع پیوسته است.
وی ادامه داد: در این رویکــرد نه تنها منابع 
مالیاتی با نظــارت خود مــودی مالیاتی و 
انتخاب وی به مصرف خواهد رســید؛ بلکه 
تجربه و عملکرد سال جاری در ابتدای روی 
کار آمدن دولت چهاردهم نشان داده است 
که مودیان مالیاتی به مســئله حل ناترازی 
انرژی و تأمین زیرســاخت مناسب انرژی 
شهرک های صنعتی با تکیه بر هدایت منابع 
مالیاتی پرداختی خود اهمیــت ویژه ای را 
قائل هستند.وی ادامه داد: بنابراین یکی از 

رویکردهای نوآورانه اتخاذ شــده در ایران، 
اهرم مشــارکت مودیان مالیاتی در هدایت 
منابع به ســمت زیرســاخت های انرژی، 
به ویــژه در شــهرک های صنعتی اســت. 
اصلاحات اخیر در نظــام مالیاتی به مودیان 
این امکان را داده اســت که نحوه تخصیص 
مالیات خود را به ویــژه در مورد پروژه های 
زیربنایی انتخاب کنند. این مدل مشارکتی 
نشــان دهنــده تغییــر قابــل توجهی در 
حکمرانی است، زیرا منافع مودیان با اهداف 

توسعه ملی همسو می کند.
حســین عبدلی، نماینده مــردم قمصر و 
نطنز در مجلس شورای اسلامی نیز با اشاره 
به اجرای طرح نشــان دار کــردن مالیات 
اظهار داشــت: وقتی مــردم می بینند که 
مالیات هایشــان به پروژه های مشــخصی 
اختصاص داده می شود، اعتماد بیشتری به 
دولت و نهادهای عمومی پیدا می کنند. این 
اعتماد می تواند منجر به افزایش مشارکت و 

حمایت مالی از پروژه ها شود.
وی با اشــاره بــه تکمیل پروژه هــای نیمه 
کاره با اجرای طرح نشــان دار کردن مالیات 
بیان داشت: ما در ســطح کشور طرح های 
نیمه کاره بســیاری در حوزه های مختلف 
بهداشتی، ورزشــی و آموزشــی داریم که 
مردم خصوصــاً در مناطق محــروم منتظر 
تکمیل این پروژه ها هستند تا از خدمات آنها 

اســتفاده کنند؛ بنابراین با اجرای نشان دار 
کردن مالیات، دولــت می توانــد منابع را 
به طــور مؤثرتری به پروژه هــای نیمه کاره 
تخصیص دهد. این تخصیــص می تواند به 

تسریع در تکمیل پروژه ها کمک کند.
عبدلی ادامه داد: مخصوصاً الان که با کمبود 
منابع مواجه هستیم، طرح نشان دار کردن 
مالیات می تواند در تکمیل پروژه ها و توسعه 
زیرســاخت ها مؤثر باشــد و این ســیکل 

معیوب اختصاص مالیات را از بین ببرد.
وی همچنین اجرای این طرح را در تشویق 
مردم به پرداخــت مالیات مؤثر دانســت و 
گفت: مردم اگر بدانند مالیاتشــان در کجا 
هزینه می شــود، قطعاً به پرداخت مالیات 
تشــویق خواهند شــد و قطعاً با اجرای این 
طرح، شفاف ســازی صورت گرفته و رغبت 
بیشــتری در میان مودیــان مالیاتی برای 

پرداخت مالیات، ایجاد می شود.
عبدلی ادامه داد: نشــان دار کردن مالیات، 
که به معنای تخصیص درآمدهای مالیاتی 
به مصارف خاص است، می تواند تأثیر قابل 
توجهی در شفاف ســازی محل هزینه کرد 
مالیات داشــته باشــد. این روش، با ایجاد 
ارتباط مســتقیم بین مالیــات پرداختی و 
خدماتی که از آن تأمین می شــود، اعتماد 
عمومــی را افزایش می دهد و پاســخگویی 

دولت را تقویت می کند.



وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

و از طریق شرکت های پیمانکاری ظلم است تامین نیر

هفت خوان تولید
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توافق ایران و عمان برای حذف تعرفه های تجاری
ایران و عمان تفاهم نامه مشــترک اقتصادی در حوزه تجارت ترجیحی 
و همکاری هــای گمرکــی امضــا کردند.بیســت و یکمیــن اجلاس 
همکاری های مشــترک ایران و عمان به میزبانی مســقط برگزار شد. 
نشســتی که به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت با ۲٠ نشست قبلی 
متفاوت بود.محمد اتابک، با اشــاره به امضای تفاهم نامه مشترک بین 
ایران و عمان، گفت: ٣ دستور کار مشــخص در این نشست مطرح شد؛ 
نخستین دســتورکار، بحث تجارت ترجیحی و حذف تعرفه ها بین دو 
کشــور بود، که با آن موافقت شــد و کارهای اجرایی آن تا هفته آینده 
انجام می شــود.وزیر صنعت، معدن و تجارت، پشــتیبانی از ســرمایه 
گذاری هایی را که بین دو کشــور انجام می شــود را دستور کار دوم این 

نشست عنوان کرد و از توافق دو کشور بر سر این موضوع خبر داد.
وی ادامه داد: ســومین دســتور کار، همکاری های گمرکــی و اداری 
ضروری بین دو کشور برای تســهیل تجارت بود، که برنامه ریزی های 
مورد نیاز انجام شــده و با تعیین کارها، این مورد هم به زودی به نتیجه 
می رسد.اتابک همچنین با اشاره به دیدارهای مختلف با وزیران عمانی 
گفت: در دیــدار با وزیر حمــل و نقل عمان، برقراری خط کشــتیرانی 
بندرعباس به عمان، افزایش پروازها و مسائل مربوط به بنادر دو کشور 
بررسی شــد.دیدار با وزیران تجارت و انرژی و همچنین دیدار با رئیس 
ســرمایه گذاری عمان از دیگــر برنامه های وزیر صمت، در حاشــیه 
برگزاری بیست و یکمین اجلاس کمیســیون مشترک همکاری های 

ایران و عمان بود.
موسی فرهنگ، سفیر ایران در عمان، هم در حاشیه این نشست گفت: 
موافقت های نامه های مختلفی در دســت امضا داریم که مراحل پایانی 
آنها طی شــده اســت و در دیدارهای آتی مقامات دو کشــور به نتیجه 

خواهد رسید.

ون صنعت در آذر نبض ناموز
طی آذر ماه ســال جاری نســبت به آبان ماه، از بین ١۵ رشته فعالیت 
صنعتی فقــط دو بخش خــودرو و کانی هــای غیرفلزی رشــد تولید 

داشته اند.
 مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی تحلیلی با عنوان »پایش بخش 
حقیقی اقتصاد ایران در آذرماه ســال ١۴٠٣ – بخش صنعت و معدن« 
نوشته است؛ شــاخص تولید، فروش و قیمت صنایع بورسی با استفاده 
از داده های ماهانه شرکت های صنعتی بورسی پذیرفته شده در بورس 
محاســبه می شــود. در تهیه این شــاخص ها از اطلاعات ماهانه ٣٣۲ 
شرکت بورسی استفاده می شود و علاوه بر اندازه گیری تغییرات میزان 
تولید، فروش و قیمت در بخش صنعت، محاسبات ملی نیز نقش مهمی 
ایفا و برآوردی از تغییرات ماهانه ارزش افزوده ایجاد شــده را در صنایع 

مختلف و به دنبال آن در کل اقتصاد منعکس می کنند.
بر این اساس شــاخص تولید صنعت بانک مرکزی و مرکز آمار ایران با 
تواتر فصلی و همچنین شــاخص قیمت فصلی مرکز آمار و شــاخص و 
قیمت ماهانه بانک مرکزی منتشر می شود اما الزامی به انتشار شاخص 
فروش صنعت ندارد. از طرفی این آمار چندین ضعف اساســی دارد که 
مهمترین آن وقفه ســه ماهه در انتشــار داده ها و بعضاً متوقف شــدن 

انتشار آن ها و نداشتن تواتر ماهانه است.

اما شاخص های ماهانه تولید، فروش و قیمت استخراج شده از اطلاعات 
عملکرد شرکت های پذیرفته شــده در بورس اوراق بهادار تهران تا حد 
زیادی می توانند با دقت مناســب و به صورت به هنگام تحولات بخش 
صنعت و معدن کشــور را توضیح دهند و با توجه به بررسی های انجام 
شده و تطبیق دادن این شاخص با شاخص تولید صنعتی بانک مرکزی 
و مرکز آمار ایران که به صورت فصلی منتشــر می شود، مشخص شده 
این شــاخص به خوبی می تواند در وقفه انتشار این شاخص های رسمی 

شاخص جایگزین مناسبی برای آن باشد.

شاخص تولید و فروش
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، در آذر ماه سال ١۴٠٣ نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل، از بین ١۵ رشــته فعالیت صنعتی بورسی، ٩ 
رشــته فعالیت افزایش در شاخص تولید و ۶ رشــته فعالیت کاهش در 

شاخص تولید داشته اند.
رشــته فعالیت های تجهیزات برقی، شــیمیایی به جز دارو، لاستیک و 
پلاستیک بیشترین افزایش در شاخص تولید و رشته فعالیت های چوب 
و کاغذ، محصولات فلزی به جز ماشــین آلات و تجهیــزات و خودرو و 
قطعات بیشترین کاهش را در شاخص تولید داشــته اند.همچنین در 
این ماه نسبت به ماه مشابه ســال قبل از بین ١۵ رشته فعالیت صنعتی 
بورسی ١٠ رشته فعالیت افزایش در شــاخص فروش و ۵ رشته فعالیت 
کاهش در شــاخص فروش را تجربه کرده اند.رشته فعالیت های خودرو 
و قطعات و محصولات فلزی به جز ماشــین آلات و تجهیزات و چوب و 
کاغذ بیشترین کاهش را در شــاخص فروش تجربه کرده اند.در آذر ماه 
سال ١۴٠٣ نســبت به ماه قبل تنها رشته فعالیت های خودرو و قطعات 
و ســایر کانی غیرفلزی افزایش در شــاخص تولید داشــته اند و رشته 
فعالیت های چوب و کاغذ، غذایی و آشامیدنی به جز قند و شکر و رشته 
فعالیت های خودرو و قطعات، لاســتیک و پلاستیک و تجهیزات برقی 
بیشترین افزایش در شاخص فروش و رشته فعالیت های چوب و کاغذ، 
محصولات فلزی به جز ماشــین آلات و تجهیزات و کاشــی و سرمایه 

کاهش در شاخص فروش را تجربه کرده اند.
در آذر ماه سال ١۴٠٣ نسبت به ماه مشابه سال قبل، رشته فعالیت های 
تجهیزات برقی، شیمیایی به جز دارو و لاستیک و پلاستیک بیشترین 
سهم را در افزایش شاخص تولید و رشته فعالیت های خودرو و قطعات، 
محصولات فلزی به جز ماشــین آلات و تجهیزات و کاشــی و سرامیک 

بیشترین سهم را در کاهش شاخص تولید داشته اند.
همچنین رشــته فعالیت هــای تجهیــزات برقی، شــیمیایی )به جز 
دارو( و کُک پالایش بیشــترین سهم را در افزایش شــاخص فروش و 
رشــته فعالیت های خودرو و قطعات، محصولات فلزی به جز ماشــین 
آلات و تجهیزات و ســایر کانی غیر فلزی بیشــترین سهم را در کاهش 
شاخص فروش داشــته اند.در این دوره، تنها رشته فعالیت های خودرو 
و قطعات و سایر کانی غیرفلزی افزایش در شاخص تولید داشته و رشته 
فعالیت های غذایی و آشــامیدنی به جز قند و شــکر، محصولات فلزی 
به جز ماشــین آلات و تجهیزات و سیمان بیشــترین سهم در کاهش 
شاخص تولید را داشته اند.همچنین بیشترین سهم در افزایش شاخص 
متعلق به رشــته فعالیت های خودرو و قطعات، لاستیک و پلاستیک و 
تجهیزات برقی و بیشترین سهم در کاهش شــاخص فروش متعلق به 
رشته فعالیت های کاشی و ســرامیک، محصولات فلزی به جز ماشین 
آلات و تجهیزات و سیمان بوده اســت.در آذر ماه سال ١۴٠٣ نرخ رشد 
ماهانه قیمت فعالیت های صنعتی بورسی افزایش ۲.۶ درصدی داشته، 
همچنین رشد نقطه به نقطه با افزایش ۲.۷ واحد درصدی نسبت به ماه 

قبل به ۲۵ درصد رسیده است.

توسعه

خریدار  محدودیت های انــرژی نه تنها 
منجر به کاهش تولید، تعدیــل نیروی کار 
و افت ارزآوری می شــود بلکــه می تواند در 
نهایت به افزایش بی رویــه قیمت کالاها در 

بازار نیز منجر شود.
 صنعتگــران ایرانی بــا اکوسیســتمی از 
مشکلات مواجه هســتند که شرایط تولید 
را بــرای آن ها ســخت کــرده اســت؛ این 
مشــکلات اعم از کمبود نقدینگی و سرمایه 
در گردش، قیمت گذاری دستوری، تحریم، 
بوروکراسی پیچیده، قوانین و بخشنامه های 
مازاد، کاهش فروش و افت تقاضا، بالا بودن 
نرخ ارز، بــالا بودن قیمت مــواد اولیه و… 
می شــود که تولیدکنندگان در قالب های 
مختلف با آن ها دســت و پنجه نرم می کنند 
اما طی چند سال اخیر با مشکل بزرگ تری 
مواجه شده که باقی مشــکلات را به نوعی 
به حاشیه رانده است؛ »ناترازی انرژی« که 
در نیمه نخست ســال در قالب قطعی برق و 
در نیمه دوم در قالب قطعی گاز خودنمایی 
می کند.نکته قابــل توجه آنکه امســال با 
شروع فصل سرد علاوه بر قطعی گاز، قطعی 
برق نیز بــر صنایع تحمیل شــد به گونه ای 
که طبق گفته فعالان بخــش صنعت، پس 
از پایان فصل تابســتان این حوزه تنها یک 
هفته فرصت تنفس داشــت و بعــد از این 
زمان، دوباره قطعی برق همراه با قطعی گاز 

به اشکال مختلف آغاز شد.

زیان ۲۵0 همتی صنایع
در ایــن بین طبق مــاده ۲۵ قانــون بهبود 
مستمر محیط کســب و کار دولت ها ملزم 
به جبران زیــان وارده به صنایع -ناشــی از 
محدودیت های انرژی- هستند با این حال 
آنطور که صنعتگران می گویند خســارتی 
که به دلیل قطعی های بــرق و گاز به صنایع 
تحمیل می شــود فقط »خرابی تجهیزات 
و ماشــین آلات و یــا کاهش عمــر مفید و 
مســتهلک شــدن تجهیزات« نیست بلکه 
با توجه به کاهش ســاعات کار نه تنها تیراژ 
تولید افت می کند بلکــه بازارهای هدف به 

تدریج محدود و محدودتر می شوند.
این موضوع به خصــوص در مورد بازارهای 
خارجی مصادیق زیادی دارد زیرا مشــتری 
خارجی توجهی به مشــکلات داخل ایران 
ندارد بلکه منتظر دریافت کالای خریداری 
شده، است. بنابراین زمانی که تولیدکننده 
به دلیل محدودیت های انرژی ناچار به افت 
تولید می شود به همین ترتیب نیز بازارهای 

هدف خارجی را از دست می دهد.
علیرضا کلاهی صمدی رئیس کمیســیون 
صنعت اتاق بازرگانی ایران در این خصوص 
با بیــان اینکه ضرر و زیان مســتقیم قطعی 
برق کــه بخشــی از آن عدم النفع اســت و 
بخشی از آن به دلیل خسارت های مستقیم 
اســت و بخشــی از آن تبعــات بعــد از آن 
اســت، می گوید: در کل صنعت یک برآورد 
محافظه کارانه حکایت از بیش از ۲۵٠ همت 
زیان ناشــی از قطع بــرق دارد. در صنایع 
فلزی برآورد بدبینانه حاکــی از ٨ میلیارد 

دلار کاهش صادرات در یک ســال است. در 
برآورد دیگری ضرر و زیان روزانه قطع برق 

در بخش معدن نیز ۴١ همت بوده است.
حال اگر همین ۲۵٠ هزار میلیارد تومان را 
نیز به عنوان رقم میانگین خسارت وارده به 
صنایع در نظر بگیریم دولت ها طی سالیان 
گذشته حتی یک ریال هم برای جبران آن 
در نظر نگرفته انــد؛ در واقع دولت ها با ترک 
فعل و عدم اجرای قانون نه تنها نســبت به 
قطع برق و گاز صنایع اقدام کرده بلکه حتی 
خســارات ناشــی از این اتفاق را نیز جبران 

نکرده اند.

صنایع نیمه تعطیل شدند!
نکتــه قابل توجه آنکه بررســی شــاخص 
مدیــران خریــد در بخش صنعــت در آذر 
١۴٠٣، معادل ۴۴.٨ برآورد شده است. این 
شاخص نســبت به ماه قبل )۵١.٨( کاهش 
قابل توجهی داشته اســت و کمترین مقدار 
۵ ماهه را از مرداد ماه به ثبت رســانده است. 
شــاخص مذکور پس از تعدیل فصلی، برای 
ماه آذر معادل ۴۶.٨ برآورد شــده است که 
در ســری تعدیل شده نیز کاهشــی بوده و 
کمترین میــزان ۵ ماهه را از مــرداد ماه در 

شامخ صنعت را نشان می دهد.
افت مجدد شــاخص مدیران خرید بخش 
صنعــت نشــان دهنده کاهــش جــدی 
فعالیت هــای صنعتی اســت که ناشــی از 
کمبــود منابع انرژی، افزایــش هزینه های 
تولید، مشــکلات زنجیــره تأمین و کاهش 

تقاضا است.

اقتصاد در منطقه رکود؛ فعالیت های 
صنعتی کاهش یافت

در واقع بسیاری از شــرکت ها در آذر ماه به 
دلیل کمبــود انرژی، قطعی بــرق، افزایش 
نرخ ارز و هزینه های بالای تأمین نهاده های 
تولید، نیمه تعطیل بــوده و با ظرفیت تولید 
بسیار پایین تر از توان خود فعالیت کرده اند 
و بسیاری از آن ها، افزایش رکود در تولید را 

پیش بینی کرده اند.

اشتغال صنعتی در معرض تهدید
علاوه بر مباحث مذکــور، افت تیراژ تولید و 
تعطیلی های گاه و بیــگاه صنایع که توجیه 
اقتصادی تولید را زیر سوال می برد در نهایت 
می توانــد منجر به کاهش تعــداد کارکنان 
این بخش شــود که صدمات ناشــی از این 
مسئله بســیار فراتر از اعداد و ارقام مربوط 
به خســارات اســت زیرا اگر تولید با وقفه 
مواجه شود، اشــتغال نابود شده و معضلات 
اجتماعی ناشــی از آن گریبانگیر معیشت 

خانوار خواهد شد.
حتی ایــن مســئله در آمار اشــتغال پاییز 
نیز خود را نشــان داد؛ آنطور که مرکز آمار 
ایران گزارش داده بــود در فصل پاییز تعداد 
شاغلان صنعتی در نقاط شهری ۶ میلیون 
و ۵٩٠ هزار و ۲۷۷ نفر و در نقاط روســتایی 
یک میلیــون و ۷٨۵ هــزار و ١۶٩ نفر بوده 
است. تعداد شاغلان صنعتی نقاط شهری و 
روستایی نسبت به پاییز سال قبل به ترتیب 
با کاهش ٣۷ هزار و ۷١ نفر و ۵۴ هزار و ٩۲٠ 

نفری )٠.۷ درصد( مواجه شده است.
همچنین طبق گزارش شامخ آذر، شاخص 
»میزان اســتخدام و به کارگیــری نیروی 
انســانی« مقدار ۴۷.٨ محاسبه شده است. 
شــاخص مذکور که برای دومین ماه پیاپی 
کاهشــی بوده، کمترین مقــدار چهارماهه 

اخیر را به ثبت رسانده است.
به نظر می رســد قطع برق و گاز واحدهای 
صنعتی موجب شــده که شــرکت ها برای 
کاهش هزینه هــا ناچار بــه تعدیل نیروی 
انســانی و یا کاهش اســتخدام شوند که در 
نهایت تعداد شــاغلان در بخش صنعت را با 

افت مواجه کرده است.
کاهش اشــتغال مســئله کوچکی نیست و 
حتماً باید ایــن موضوع بــرای دولتمردان 
امــری مهــم تلقی شــود زیرا بــه صورت 
میانگین ســهم صنعت از اشــتغال کشور 
بیــش از ٣٠ درصد اســت و اگــر خطری 

اشــتغال این بخش را تهدید کنــد در واقع 
معیشــت بخش بزرگی از خانوارهای کشور 

دچار آسیب می شود.

بسته حمایت از صنایع همچنان 
منتظر تأیید دولت!

نکته دیگر آنکه وزارت صمت چندی پیش 
به منظور جبران بخشــی از زیان های وارده 
به بخش صنعت یک بســته حمایتی شامل 
مواردی نظیر تســهیلات، بیمه، کاهش یا 
تعویق اقســاط مالیاتی و… تدوین و برای 

تصویب نهایی به دولت ارسال کرد.
آنطور که رضا انصاری مدیرعامل ســازمان 
صنایــع کوچــک و شــهرک های صنعتی 
ایران به خبرنگار مهر گفته بود این بســته 
در کمیســیون زیربنایی دولــت تصویب و 
در هیئت دولت مطرح شــده و در نهایت به 
کمیســیون اقتصادی دولت ارجاع شده و 

هنوز به هیئت دولت راه نیافته است.
با توجه به مشــکلات عدیده ای که به دلیل 
قطعی های گســترده بر صنایع تحمیل شد 
تصویب و اجرای بســته مذکــور از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت با این حال همچنان 
منتظر تأیید هیئت دولت است؛ این مسئله 
مورد انتقاد محمد اتابک وزیر صمت نیز قرار 
گرفت. او چندی پیش در این خصوص گفته 
بود که »سهمیه حداقلی که برای صنعت و 
تولید با حضور معاونان رئیس جمهور، وزرا 
و ســازمان برنامه و بودجه در دولت مطرح 
شد و به کمیسیون اقتصاد رفت، اما در کمال 
ناباوری، حداقل تعیین شده هم توسط این 

کمیسیون کنار گذاشته شد.
وزیر صمت به تصویب کلیات طرح حمایتی 
در کمیســیون زیربنایی اشاره کرده و گفته 
بود »بعــد از طــرح و موافقــت کلیات در 
کمیسیون زیربنایی، طرح حمایتی عیناً به 
دولت رفت و به درخواست رئیس کمیسیون 
اقتصادی دیگر بار به کمیسیون ارجاع داده 
شد. این در حالیســت کهاتابک: تاب آوری 
صنایع به انتها رســیده و توانی بیش از این 

برای ادامه تولید باقی نمانده است تاب آوری 
صنایع به انتها رســیده و توانی بیش از این 
برای ادامه تولید باقی نمانده اســت.«اتابک 
همچنین خطاب به کســانی کــه طرح را 
بــر زمین گذاشــتند، تاکید کــرده بود که 
»تولیدکننده و صنعتگــر توانی برای حفظ 
بنگاه و اشــتغال کارکنانش ندارد و عواقب 
سو ناشی از این ســهل انگاری متوجه اهالی 

صنعت و آحاد جامعه خواهد بود.«

تهدید توانیر و ناتوانی صنعت
عــلاوه بــر مباحث مذکــور باید بــه نکته 
دیگــری که طــی روزهای گذشــته بارها 
از ســوی مســئولان حــوزه نیــرو مطرح 
می شود نیز اشاره کرد؛ مهرماه سال ١۴٠٠ 
تفاهم نامه ای بیــن وزارت نیــرو و وزارت 
صمت مبنی بــر احداث حداقــل ١٠ هزار 
مگاوات نیروگاه خود تأمین از سوی صنایع 
امضا شــد که این تفاهم نامه شامل احداث 
حداقل ٩٠٠٠ مگاوات نیــروگاه حرارتی و 
١٠٠٠ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر بود و در 

سال ١۴٠١ نیز تبدیل به قانون شد.
متولیان بخش برق کشــور نیز با استناد به 
قانون مذکور تاکید کرده اند که اگر صنعت 
برق خود را تأمین نکند دیگر برق این بخش 
را تأمین نخواهند کرد؛ سید زمان حسینی 
مجری طرح نیروگاه های صنایع شــرکت 
توانیر در این باره گفته اســت که »در شروع 
دولت سیزدهم با یک ناترازی قابل توجه در 
تولید و مصرف برق مواجه بودیم، در همین 
راستا تفاهم نامه ای بین وزارت نیرو و وزارت 
صمت امضا شده و در ســال ١۴٠١ تبدیل 
به قانون شده اســت. بنابراین صنایع تحت 
عنوان ماده ۴ قانــون مانع زدایی از صنعت 
برق، ملزم به احداث نیروگاه شــدند تا برق 

مورد نیاز خود را تأمین کنند.
به گفته او، در شرایطی که این اتفاق نیفتد، 
صنعت برق کشور هیچ تعهدی برای تأمین 

برق آن ها نخواهد داشت!
در همین راســتا نیز تا امروز ارقام مختلفی 
در خصوص احداث نیروگاه های خودتامین 
منتشــر شــده اما موضوع اصلی این است 
که همه صنایع کشــور نمی توانند نســبت 
به تأمین برق خــود اقدام کننــد؛ علیرضا 
کلاهی صمدی رئیس کمیســیون صنعت 
اتاق بازرگانی ایران در ایــن باره به خبرنگار 
مهر گفت:اگر تولید برق به صورت پراکنده 
گســترش پیدا کند، تأمین گازوئیل مورد 
نیاز آن هــا تبدیل به یک بحــران تمام عیار 
خواهد شد اگر تولید برق به صورت پراکنده 
گســترش پیدا کند، تأمین گازوئیل مورد 
نیاز آن هــا تبدیل به یک بحــران تمام عیار 
خواهد شــد. هم مازوت و هــم گازوئیل ما 
غیراســتاندارد اســت و علاوه بــر آلودگی 
محیط زیستی آســیب جدی به موتورهای 

مدرن وارد خواهد کرد.
وی با بیان اینکه تأمین بــرق تبدیل به یک 
معادله چندمجهولی شده است، گفت: اگر 
کشور مشکل گاز و گازوئیل نداشت تأمین 

برق از سوی صنایع راحت بود.

خریدار  وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشســت 
شــورای هماهنگــی دســتگاه هــای تابعه بــا حضور 
نمایندگان تشکل های کارگری و کارفرمایی تاکید کرد: 
استخدام نیروی کار از طریق شــرکت های واسطه، ظلم 

است،
 احمد میــدری، وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در 
نشست شورای هماهنگی دســتگاه های تابعه با حضور 
نمایندگان تشــکل های کارگری و کارفرمایی )شرکای 
اجتماعی( اظهار کرد: نقطه شــروع توسعه در خوزستان 

از تغییر نگاه است.
وی گفت: صورت مســاله را رئیس جمهور پزشکیان به 
خوبی بیان کردند که گفتند نمی دانند خوزســتان چرا 

پیشرفت نکرده است.
میدری بــا تاکید بــر ضــرورت تغییر نگاه در توســعه 
خوزســتان تصریح کرد: اینکه بر تغییر نگاه تاکید دارم 
به خاطر این اســت که ببینیم چه چیزی راه و چه چیزی 

بی راهه است.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی با بیــان اینکه »وقتی 
مشــکلات زیاد اســت همه به دنبال راه حل های بزرگ 
می روند ولی خیلی وقت ها آن راه بزرگ در دســترس ما 
نیست«، افزود: در خوزســتان به ازای هر شرکت بزرگ 
۵ شــرکت کوچک و متوســط وجود دارد اما در اصفهان 
به ازای هر شرکت بزرگ ۵٠ شــرکت کوچک است. این 
ده برابر بودن عللی دارد، ما تلاش می کنیم شــرکت های 
بزرگ بزنیم. در حالی که به نظر می رســد این درســت 

نیست.
وی اضافه کرد: جالب اســت که در خوزســتان، دزفول 
شرکت بزرگ ندارد ولی کمترین نرخ بیکاری را دارد. در 
حالی که ماهشهر با داشتن بیشترین شرکت های بزرگ، 

همزمان بیشترین نرخ بیکاری و نابرابری را دارد.
میدری تصریح کــرد: اگر مســائل را بررســی کنیم 
می بینیــم در ماهشــهر شــرکت های بــزرگ بــا 
فعالیت هایشــان هم آلودگی به منطقه آورده اند و هم 

نابرابری ها را گسترش داده اند.
وزیر کار تاکید کــرد: اولین قدم حل موضوع این اســت 
که متکی به دولت مرکزی نشــویم. فکر کنیم که دولت 
مرکزی چیــزی ندارد بــه ما بدهــد. البته مــا مدیران 
تلاش می کنیم ســهم خوزســتان را عادلانه تخصیص 
بدهیــم و تســهیلات بیشــتری از مرکز بدهیــم. آن 
شــش دســتورالعمل را هم در این راســتا ارائه کردیم. 
ظرفیت های دولت مرکزی برای حل مشــکلات محدود 
است در حالی که اینجا صدها مشــکل روی هم انباشته 

شده است.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعــی در ادامه به برخی 
درخواست های رؤسای تشکل ها در نشست اشاره کرد 
و گفت: یکی از دوســتان گفت که چــرا مجوز کارت 
بازرگانی بــرای فعالیت در خرمشــهر بایــد از تهران 
صادر شود. این دستور داده می شود که این اتفاق در خود 
استان انجام شود و درآمدهای آن هم به استان پرداخت 

شود.
وی اضافه کــرد: این نوع اصلاحات را می تــوان در ایجاد 
ارتباط با مسئولان برطرف کرد. شما اینجا تلاش هایتان 
برای اصلاح امور را متوقف بــه کمک تهران نکنید. جایی 
که با یک دستور می توان اصلاحی را انجام داد من این کار 
را انجام می دهم و دســتور آن را صادر می کنم. اما وقتی 
تفویض اختیار می شــود باید مســئولیت قبول کنیم. 
اختیار در دست شما است. مشکلات را بررسی کنید و به 

دنبال راه حل باشید.
وی با بیان اینکه نمایندگی ســازمان بین المللی کار در 
خوزستان دفتر تأســیس کند به »راهبردهای شش گانه 
وزارت خانه« برای شــرکت های زیرمجموعه اشاره کرد 
و گفت: تاکید بر خرید از داخل اســتان یکی از آن ۶ بند 
بود که ابلاغ شــد اما این موضوع را در شــورای معاونان 
مطرح کردم که این ۶ بند با یک ابلاغ تمام نمی شود باید 
برای اجرای آن اســتقامت و پایمردی کنیم چون تغییر 

همیشه نیاز به انرژی بیشتری دارد.

 تاکید بر ضرورت خرید شرکت ها
 از تامین کنندگان بومی

وی با بیــان اینکه ضــرورت خرید شــرکت ها از داخل 
اســتان های بومی خیلی مهم اســت، تاکید کرد: همین 
ضرورت تأثیر زیادی در توسعه اســتان خواهد داشت و 
می بینیم که اســتان اصفهان با توجه بــه همین نکته ها 
پیشرفت داشته است. ما عمق مســاله برخی پدیده ها را 
درک نکرده ایم ٨ سال جنگ سرنوشت کشور به خصوص 
استان خوزستان را را عوض کرد. چون بسیاری از افراد در 
جنگ و پس از آن خوزستان را ترک کردند و وقتی نیروی 
انســانی مهاجرت می کند یعنی همه چیز می رود. زمانی 
در خوزســتان حقوق یک کارمند از حقوق کارمندان در 
تهران خیلی بیشــتر بود اما الان برعکس شده است. ما 

این مساله را دنبال خواهیم کرد.
میــدری با بیــان اینکه نظــام اداری کارآمــد زیربنای 
رشد اقتصادی است به برخی کاســتی ها در خوزستان 
پرداخت و تصریــح کرد: »خوزســتان قبــلًا رتبه ۲۷ 
شهرهای صنعتی را داشــت. من در گذشته که وضعیت 
استان را بررسی می کردم به یاد دارم که اهواز کشتارگاه 
صنعتی ندارد. در حالی که ما هیچ کلان شهری نداریم که 
کشتارگاه صنعتی نداشته باشد. در ســازمان آب و برق 
خوزستان اگر نیرویی ٣۵ ساله شد درخواست مهاجرت 

از خوزستان می دهد. این جای تأسف دارد.«

به دنبال فروش شرکت ها نیستیم
وی به برخی سوءبرداشــت ها از ســخنان خــود درباره 
واگذاری شــرکت ها پرداخــت و گفت: ما بــه دنبال آن 
هستیم که شــرکت ها به گونه ای برون سپاری شوند که 
به سودآوری برسند متأســفانه برخی این طور برداشت 
کردند که ما می خواهیم شرکت ها را بفروشیم. در حالی 
که این طور نیست پیشــنهاد من این است که در استان 
شورای عالی کار را تشکیل بدهید و ببینید آیا کارگران با 

برون سپاری فعالیت شرکت ها موافقند یا نه؟

وی با تاکید بر توجه به مشکلات کارفرمایان گفت: ضمن 
این که معتقــدم باید به وضعیت کارگــران توجه کرد، از 
مشــکلات و مســائل کارفرمایان هم نباید غفلت کنیم. 
اینکه می بینیم مقام معظــم رهبری مدت زیادی را برای 
شنیدن مشکلات کارفرمایان اختصاص می دهند نشان 
از اهمیت موضوع دارد. کارفرما باید شــرایط مناســبی 
داشته باشــد تا بتواند صنعت خود را گسترش دهد و این 
به نفع کارگران هم اســت.میدری در بخــش دیگری از 
سخنان خود کارفرمایان را موتور محرک توسعه اشتغال 
در کشور دانست و به مطالبات درباره »سخت و زیان آور 
شدن مشاغل« و یا »بازنشســتگی پیش از موعد« اشاره 
کرد و گفت: برخی کارگران به دنبال کسب بازنشستگی 
هستند تا با داشتن حقوق بازنشســتگی مجدداً به بازار 
کار برگردند و حقوق دوم بگیرند. اگر شغلی سخت است 
می توان فعالیت افــراد را دوره ای کرد.وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعــی با تاکید بر اینکه اســتخدام نیروی کار از 
طریق شرکت های واســطه، ظلم است، گفت: »می توان 
در پتروشــیمی ها استخدام نیروی انســانی را به صورت 
مســتقیم انجام داد و هزینه ها هم کنترل شــود. بعضی 
جاها می بینم شــرکت پیمانکار تأمین نیروی انســانی 
٣٠ درصد ســود می گیرد. می توانیم برای استخدام این 

واسطه را برداریم و ٣٠ درصد را به کارگر بدهیم.
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معامله ۸۲ میلیون دلار در بازار ارز تجاری
 بانک مرکزی از معامله ٨۲ میلیون دلار در بــازار ارز تجاری خبر داد و 
اعلام کرد: قیمت حواله و اســکناس در این مرکز نسبت به روز گذشته 

کاهش یافته است.

حجم کل معامــلات بــازار ارز تجــاری مرکــز مبادلــه ارز و طلای 
ایــران طــی یــک جلســه معاملاتــی در روز پنج شــنبه ۴ بهمــن 
مــاه بــه ٨۲ میلیــون دلار )معــادل ارزش دلاری( رســید.قیمت 
پایانــی معامــلات ارز تجــاری در مرکز مبادلــه هر روز در ســامانه 
اینترنتــی نشــانی  بــه   )ETS( ارز  الکترونیکــی   معامــلات 

 https://fxmarketrate.cbi.ir/ اعلام می شود.
بر این اساس،روز پنج شــنبه ۴ بهمن ماه نرخ معامله فروش حواله دلار 
۶۶ هزار و ۷٣۷ تومان و نرخ معامله فروش اسکناس دلار ۶٨ هزار و ۶٠۶ 

تومان بود.

در بازار جهانی
ولی شد طلا صعودی و دلار نز

قیمت طلا روز )۲۴ ژانویــه( در بازار جهانی افزایش یافت و در مســیر 
چهارمین افزایــش هفتگی متوالی قرار گرفت، زیــرا عدم اطمینان در 
مورد برنامه های تجاری دونالد ترامــپ، رئیس جمهور ایالات متحده، 

منجر به ضعف دلار شد و تقاضا برای این دارایی امن را افزایش داد.
هر اونس طلا با ٠.۲ درصــد افزایش به ۲۷۶٠ دلار و ۴٠ ســنت در هر 
اونس رســید و تا این هفته بیش از ۲ درصد افزایــش یافت. معاملات 
آتی طلای آمریکا ٠.١ درصد افزایش یافت و به ۲۷۶۷ دلار و ۶٠ ســنت 
رســید.دلار آمریکا پس از اظهارات ترامپ مبنی بــر کاهش فوری نرخ 
بهره در حالی که هیچ شــفافیتی در مورد تعرفه ها وجود نداشــت، در 
حالی که ســرمایه گذاران منتظــر اعلامیه های سیاســتی بانک های 

مرکزی جهانی بودند، روز پنجشنبه کاهش یافت.

انتظار می رود بانک مرکزی ژاپن در پایان نشســت دو روزه روز جمعه، 
نرخ بهره را افزایش دهد. تصمیمات نرخ بهره فدرال رزرو آمریکا و بانک 
مرکزی اروپا به ترتیب برای چهارشــنبه و پنجشنبه هفته آینده برنامه 
ریزی شــده اســت.عدم اطمینان در مورد برنامه های تجاری ترامپ 
غالب شــد زیرا او گفت که تعرفه های واردات از کانــادا، مکزیک، چین 
و اتحادیه اروپا ممکن اســت در اول فوریه اعلام شود. عدم شفافیت در 
مورد سیاســت های آینده باعث شده اســت که فعالان بازار به سمت 
دارایی های امن مانند طلا برای محافظت در برابر نوسانات هجوم ببرند.

طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با ٠.١ 
درصد افزایش به ٣٠.۴۷ دلار رســید، پالادیوم با ٠.۲ درصد افزایش به 
٩٩٣ دلار و ۴۶ سنت رسید و پلاتین ٠.۴ درصد افزایش یافت و به ٩۴۵ 

دلار و ٨۵ سنت رسید.

ترامپ دلار را ضعیف می کند!
سیاست های تجاری تهاجمی ترامپ منجر به بحران اقتصادی جهانی 
می شود. نشــریه فارین افرز نوشــت که اعمال بالقوه تعرفه های بالای 
واردات کالاها از کشورهای دیگر توســط دونالد ترامپ، رئیس جمهور 

آمریکا منجر به بحران اقتصادی جهانی خواهد شد.
طبق اعلام این نشریه، سیاست های تجاری تهاجمی ترامپ، حتی اگر 
بتواند امتیازاتی از دیگر کشــورها برای آمریــکا دریافت کنند، اهداف 

گسترده تر سیاست خارجی ایالات متحده را تضعیف خواهد کرد.

ویترین

یک کارشــناس اقتصادی با بیان اینکــه در چند ماه 
گذشــته شــاهد افزایش نرخ ارز بودیــم و دیگر بازار 
کشــش تقاضای واقعی را ندارد، گفت: خبر مذاکرات 
ایران با اروپا و آمریکا می تواند باعــث ریزش نرخ دلار 
شــود. با اولین اظهارات ترامپ و افراد حلقه نزدیک به 
وی، تکانه هایی به بــازار ارز ایران وارد شــد بطوریکه 
قیمت دلار به مرز ٨۴ هزار تومان رســید و این نگرانی 
وجود دارد کــه از این پس با هر موضــع ترامپ درباره 

ایران نرخ دلار افزایش شود.
»مرتضی عزتی« کارشــناس اقتصــادی درباره روند 
بازار ارز با سیاست های ترامپ در ایران و سیاست های 
بانک مرکزی و تیم اقتصادی دولت اظهار داشــت: در 
حال حاضر  بانــک مرکزی تصمیم  گیر نیســت و تابع 

سیاست های تیم اقتصادی دولت است و تیم 
اقتصادی دولت درباره این مســائل سیاست  

گذاری می کنند.
وی افــزود: تا به امروز هم دولت نشــان داده 
است که برنامه قوی برای بازار ارز ندارد و هر 
اقدامی که انجام داده موجب افزایش قیمت 
ارز شده است و هیچ بهبودی در مسائل ارزی 

نمی ببینیم. البته به نظر می رسد در آینده هم برنامه ای 
برای اصلاح همین روند مشهود نباشد و با این وضعیت 

تلاطم های بازار ما ادامه پیدا می کند.
این کارشــناس اقتصادی با بیــان اینکه بــازار ارز در 
ایران تحت عوامــل مختلفی نوســان دارد، گفت: در 
میان عوامل مختلف، بازار نســبت به ترامپ حساسیت 

بیشــتری دارد و اظهارات ترامپ و تیم او در 
بازار ارز به سرعت اثر می گذارد. اما در این بین 
عده ای نوسان گیر وجود دارند که تلاش می 
کنند این نوســانات ادامه پیدا کند و به این 

شرایط دامن می زنند.
عزتی افزود: نکته مهم این اســت که در چند 
ماه گذشــته شــاهد افزایش نرخ ارز بودیم 
و پس از این میزان افزایش قیمت، دیگر بازار کشــش 
تقاضای واقعی را ندارد و میزان تقاضای غیرواقعی هم 
بسیار کم اســت اما به هر حال تلاطم های سیاسی اثر 
خود را می گذارند و از آنجایی که چشم انداز آینده را هم 

پیش بینی می کنند، انتظارات باعث نوسان می شود. 
وی درباره اظهاراتی مبنی بــر دلار ١٠٠ هزار تومانی تا 

شب عید تاکید کرد: آنهایی که این جو هیجانی را ایجاد 
می کنند یا نوسان گیر هســتند یا افراد مطلع نیستد 
چراکه تقاضای واقعی برای دلار در بــازار وجود ندارد 
که بتواند دلار را بــه ١٠٠ هزار تومــان در کمتر از دو 
ماه آینده برســاند. در صورتی دلار به ١٠٠ هزار تومان 
می رســد که برنامه و خواســت دولت دلار ١٠٠ هزار 
تومانی باشــد. این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه 
خبر مذاکرات ایران بــا اروپا و آمریــکا می تواند باعث 
ریزش نرخ دلار شود، گفت: خبر مذاکرات ایران با اروپا 
می تواند برای بازار آرامش بخش باشد و مذاکرات ایران 
با آمریکا می تواند منجر به سقوط نرخ دلار به کانال ۷٠ 
هزار تومانی شــود مگر اینکه دولــت نخواهد نرخ دلار 

پایین بیایید. 

یک کارشــناس اقتصادی گفت: وضعیت شرکت های 
خصوصی سازی شده نشــان می دهد به اهداف تعیین 
شده در قانون اصل ۴۴ نرسیدیم و بهتر است دولت فعلا 

شرکتی را واگذار نکند تا مشکلات فعلی برطرف شود.
مهدی تدینــی کارشــناس اقتصــادی با اشــاره به 
مشــکلات خصوصــی ســازی در گذشــته گفــت: 
خصوصی ســازی به معنی مجموعه اقداماتی است که 
برای واگذاری مالکیت یا مدیریت شــرکت های دولتی 
به بخش خصوصــی، انجام می گیرد. کــه بهترین نوع 
خصوصی ســازی واگذاری شــرکت دولتی به عموم 
مردم و یا تعاونی ها اســت که در نهایت ذی نفعان این 
چنین واگذاری ها، عموم مــردم خواهند بود که علاوه 
بر جلوگیری از ایجاد انحصار بخش غیردولتی، نظارت 
همگانی بر بنــگاه و بهبود بهره وری شــرکت را هم به 
همراه دارد.وی با اشاره به هدف خصوصی سازی گفت: 
خصوصی ســازی به دنبال اهداف متعددی اســت که 

ارتقا کارایی بنگاه هــای اقتصادی مهم ترین 
هدف آن است که در صدر سیاست های کلی 
اصل ۴۴ هم به آن اشاره شده است زیرا اغلب 
خصوصی ســازی های انجام شده در جهان، 
رشد بهره وری شــرکت ها را به همراه داشته 
اســت. با توجه به اینکه اکثر شــرکت های 
دولتی از ســطح بهره وری پاییــن برخوردار 

بوده اند و برخــی از آنها به لطــف حمایت های مالی و 
غیرمالــی دولت زیان خــود را جبــران کرده اند پس 
خصوصی ســازی برای توســعه اقتصادی هر کشوری 

گریزناپذیر است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه در مقام عمل 
خصوصی ســازی در ایران موفق نبوده است و آثار زیان 
باری از جمله بیکاری کارگران و تعطیلی کارخانه های 
موفق متعــددی را باعث شــده اســت بنابراین اغلب 
اهــداف مدنظر در سیاســت های کلی اصل ۴۴ محقق 

نشده است.وی با اشــاره به سخنان رهبری 
در جمع کارآفرینان که اخیراً برگزار شــده 
است گفت: رهبری هم در دیدار اخیر خود به 
مسئله اصل ۴۴ اشاره کرده و گفتند در دهه 
٩٠ به درستی به سیاست های اصل ۴۴ عمل 
نشد که مشــکلات متعددی را برای اقتصاد 
کشــور به بار آورد.وی تصریح کرد: مســائل 
متعدد از جمله قیمت گذاری ها، امکان استفاده از انواع 
راه های واگذاری، بررســی صلاحیت خریدار توســط 
ســازمان خصوصی ســازی، شــتابزدگی دولت برای 
واگذاری ها به علت الزام دولت بــه واگذاری در مهلت 

مقرر مشکلات متعددی را به بار آورده است.
این کارشــنای اقتصادی اضافــه کرد: بــه طور کلی 
می توان گفت ســه نوع واگذاری وجود دارد که شامل 
واگــذاری مدیریت، واگــذاری مالکیــت و واگذاری 
مدیریــت و مالکیت به طــور همزمان کــه روح کلی 

حاکم بر سیاســت های کلی اصل ۴۴ ناظر بر واگذاری 
همزمان مالکیت و مدیریت است که در عمل در برخی 
از واگذاری ها دیده شــده است که فقط مالکیت واگذار 
شــده و مدیریت کماکان با دولت اســت کــه با هدف 

کاستن از بار مالی و مدیریتی دولت تعارض دارد.
به گفته تدینی، وظیفه دولت بعد از واگذاری شــرکت 
دولتی به پایان نمی رسد و برای تحقق بهبود بهره وری 
بنگاه اقتصادی نظارت و حمایت های دولت بعد از انجام 
واگذاری الزامی است که این موضوع به صراحت در بند 
ج ماده ٩ قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ اشاره 
شده است.این کارشــناس اقتصادی خاطرنشان کرد: 
علاوه بر چنین حمایت هایــی نظارت هایی بر عملکرد 
خریداران نیز از ســوی نهادهــای حاکمیتی نیز لازم 
است تا سرانجام خصوصی ســازی به بیکاری کارگران 
و فروش اموال منقول و غیرمنقول شــرکت و تعطیلی 

بنگاه کشیده نشود.

دلار

خصوصی 

خریدار  طی ۶۴ جلسه حراج سکه طلا در 
مرکز مبادله ارز و طلا، در مجموع ۷۴٣ هزار 
و ۴٨۵ قطعه انواع سکه که شامل سکه های 
ضرب سال ١٣٨۶ و ١۴٠٣ می شود فروخته 
شــده و طبق اعلام بانک مرکــزی، از نیمه 
اسفند ماه، ســکه های ضرب ١۴٠۴ به بازار 

عرضه می شود.
 اولین جلسه حراج ســکه طلا از سوی مرکز 
مبادله ایران با هدف تامین نیاز بازار ســکه 
و طلای کشور در روز یکشــنبه ١٣ اسفند 
ماه ١۴٠۲، از طریق ســامانه معاملات سکه 
market. طلای مرکز مبادله ایران به نشانی
ice.ir برگزار شــد. ویژگی مهم این حراج 
در گســتردگی جغرافیایی آن بود به طوری 
که تمام متقاضیان شــرکت در حراج سکه 
می توانســتند از طریق ســامانه معاملات 
سکه این مرکز در هر نقطه از کشور در حراج 

سکه، شرکت کنند.
امروز بــا گذشــت نزدیک بــه ١١ ماه از 
برگزاری اولین جلســه حراج ســکه، ۶۴ 
جلســه حراج از ســوی این مرکز برگزار 
شــده که براســاس آن در مجموع و طی 
۶۴ جلســه حراج، ۷۴٣ هزار و ۴٨۵ قطعه 
انواع ســکه طلا به متقاضیــان اختصاص 
یافته که ســهم ربع ســکه از این حراج ها 
٣٨۴ هزار و ۷٩۷ قطعه، نیم ســکه ١٠١ 
هزار و ۲۵٨ قطعه و تمام ســکه ۲۵۷ هزار 

و ۴٣٠ قطعه است که به صورت میانگین، 
نشــان دهنده تخصیص بیش از ١١ هزار 
و ۶٠٠ قطعه انواع ســکه طی هر جلســه 

حراج است.
 به عبارت دیگر در مجموع ۶۴ جلسه حراج 
برگزار شده به صورت میانگین در هر جلسه 
بیش از ١١ هزار و ۶٠٠ قطعه انواع ســکه به 

برندگان حراج ســکه اختصاص یافته است 
که نشــان دهنده نقش این مرکز در تامین 

نیازهای بازار سکه طلا در کشور است.
عرضه ســکه طلا با ضرب ســال ١۴٠٣، 
روز شــنبه ١٩ آبان ماه، بــرای اولین بار 
در جلســه ســی و دوم حراج سکه طلا در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران، آغاز شــد. 

در این جلســه برای اولین بار ربع ســکه 
ضــرب ســال ١۴٠٣ در کنار نیم ســکه 
و تمام ســکه ضرب ســال ١٣٨۶ عرضه و 
پس از آن در چهل و سومین جلسه حراج 
ســکه در تاریخ ١۴ آذرماه، عرضه ســکه 
تمام بهار آزادی بــا تاریخ درج ١۴٠٣ در 

مرکز مبادله آغاز شد.  

آغاز عرضه سکه ضرب 1404 
در نیمه اسفند ماه

روز چهارشنبه ســوم بهمن ماه سال جاری 
نیز، بانک مرکزی اعــلام کرد که با تمهیدات 
صورت گرفتــه و در جهت پاســخ بــه نیاز 
متقاضیان، ضرب قطعات ربع و تمام ســکه 
طلای بهــار آزادی با تاریخ ســال ١۴٠۴ در 
این بانک آغاز شــده و از نیمه اسفند امسال 
نیز از طریق معاملات حراج مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران عرضه می شود و با توجه به اینکه 
اولین جلسه حراج سکه طلا در مرکز مبادله 
ایران در تاریخ ١٣ اســفند ماه ١۴٠۲ برگزار 
شد، به نظر می رسد که عرضه سکه های طلا 
ضرب سال ١۴٠۴ در اولین سالروز برگزاری 
حراج ســکه در مرکز مبادله عرضه شــود.  ا 
مروز، شنبه ششــم بهمن ماه ١۴٠٣، شصت 
و پنجمین حراج ســکه طلا مرکز مبادله ارز 
و طلای ایــران، با موضوع حراج تمام ســکه 
طلای بهار آزادی ضرب ســال ١۴٠٣ و ربع 
ســکه بهار آزادی ضرب ســال ١۴٠٣ بانک 
مرکزی از طریق سامانه معاملات سکه طلای 
 market.ice.ir مرکز مبادله ایران به نشانی
برگزار می شــود که بازه زمانی آن برای واریز 
وجه، ساعت هشت تا ۲٣ امروز جمعه پنجم 
بهمن ماه اســت. همچنین، بازه زمانی ثبت 
سفارش نیز از ســاعت ١۲ الی ١۴ روز شنبه 

ششم بهمن ماه خواهد بود.

یک کارشناس اقتصادی: دلار ١٠٠ هزار تومانی محقق نمی شود

دولت برای آسیب شناسی خصوصی سازی فعلا شرکتی را واگذار نکند

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس:

وشیمی بازگشایی می شود این هفته نماد شرکت های پتر
خریدار  مدیر نظارت بر ناشــران سازمان 
بورس گفت: بــا توجه بــه اقدامات صورت 
گرفتــه از ســوی برخــی از شــرکت های 
پتروشیمی، نماد معاملاتی شرکت هایی که 
شفاف ســازی لازم را انجام داده اند از هفته 

آینده و به تدریج بازگشایی می شوند.
 در روزهای اخیر، ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار اعــلام کرد کــه با توجه بــه این که 
صورت هــای مالی منتهی به ٣٠ آذر ســال 
جاری اغلب شــرکت های پتروشیمی افشا 
شــده و نحوه برخورد با نرخ ســرویس های 
جانبی در آن مشخص شــده است، موضوع 
بازگشــایی نماد شــرکت های پتروشیمی 
در جلســه شــورای عالی بــورس مطرح و 
شورای عالی با بازگشــایی نمادها با رعایت 
شروط تعیین شده از سوی سازمان بورس، 

موافقت کرد.
بر اســاس این شــروط مقرر اســت، نماد 
معاملاتی شــرکت های پتروشــیمی پس 
از انتشــار اطلاعــات تکمیلــی و برگزاری 
کنفرانس اطلاع رســانی بازگشــایی شوند 
اما با توجه به این که ابهــام موجود هنوز به 
طور کامل برطرف نشــده است، خریداران 
و فروشــندگان در معامــلات خــرد، باید 
ریســک های حاکم را لحاظ و بیانیه ریسک 

را تکمیل کنند.
در این رابطه ولی الله جعفری - مدیر نظارت 
بر ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهادار 
- در گفت وگو با ایسنا، با اشــاره به موضوع 

مطرح شده اخیر در رابطه با بازگشایی نماد 
شــرکت های پتروشــیمی گفت: با وجود 
اعلام خبر بازگشــایی نماد شــرکت های 
پتروشــیمی، باید تاکید کرد که قرار نیست 
همه ایــن نمادها در یک زمان بازگشــایی 
شــوند؛ چراکه شــرکت ها از لحاظ اطلاع 
رســانی در وضعیتی یکســان قرار ندارند و 
برخی از این شرکت ها هنوز اطلاعات شش 
ماهه حسابرسی شده خود را ارائه نکرده اند، 
بنابرایــن، باید اطلاعــات آنهــا تکمیل و 
متعاقب آن کنفرانس اطلاع رسانی خود را 
برگزار کنند و در نهایت ســازمان بورس با 
بررسی فرایندها به تدریج نماد شرکت ها را 

بازگشایی می کند.  
وی ادامــه داد: یک برنامــه و الگو برای طی 
شــدن فرایند بازگشــایی نمادها از سوی 
ســازمان بورس به شــرکت ها ارائه شده و 
هر شــرکتی که بتوانند در زمــان کمتری 
این فرایند و برنامه را طــی کرده، اطلاعات 
خود را تکمیل، شفاف سازی لازم را انجام و 
کنفرانش اطلاع رسانی خود را برگزار کند، 
بی شک نماد آن شــرکت زودتر بازگشایی 

می شود.  
مدیر نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و 
اوراق بهادار در رابطه بــا چرایی توقف نماد 
معاملاتی شــرکت های پتروشیمی گفت: 
در میان شــرکت های ناشــر ثبت شده در 
ســازمان بورس، دو شــرکت تولید کننده 
ســروریس های جانبی )خدمــات آب برق 

گاز، اکســیژن و ...( و ١۴ شــرکت مصرف 
کننــده وجــود دارد که شــامل شــرکت 
پتروشــیمی فجر در منطقه ماهشــهر که 
تولیدکننده ســرویس های جانبی اســت 
و شــرکت هایی از جمله امیرکبیر، مارون و 
فناوران که مصرف کننده هستند می شود. 
علاوه بــر این، شــرکت مبیــن در منطقه 
عسلویه، تولید کننده سرویس های جانبی 
بوده و شــرکت هایی مثل پارس، پردیس، 
نوری، زاگرس و آریاساسول مصرف کننده 

هستند.

حکم دیوان عدالت مصوبات شورای 
رقابت را ابطال کرد

جعفــری در ادامه خاطر نشــان کرد: طبق 
مقررات، شورای رقابت قیمت سرویس های 
جانبی را مشــخص می کند، اما با شکایتی 
که برخی از شــرکت های مصرف کننده از 
شورای رقابت در دیوان عدال اداری مطرح 
کردند، مصوبات شــورای رقابت برای نرخ 
گذاری ســرویس های جانبی در ســنوات 
اخیر، ابطال شــد. بر این اســاس با توجه به 
ابطال مصوبــه مذکور که ســال های مالی 
١۴٠٠، ١۴٠١، ١۴٠۲ را در بــر می گیرد، 
سازمان بورس نماد معاملات این شرکت ها 
را متوقف کرد تــا وضعیت آن تعیین تکلیف 

شود.  
طبق مقــررات، شــورای رقابــت قیمت 
ســرویس های جانبی را مشخص می کند، 

اما با شــکایتی کــه برخی از شــرکت های 
مصرف کننده از شــورای رقابت در دیوان 
عدال اداری مطرح کردند، مصوبات شورای 
رقابــت برای نــرخ گذاری ســرویس های 

جانبی در سنوات اخیر، ابطال شد.
وی تصریــح کرد: بــا این حــال، برخی از 
شــرکت ها در راســتای حل و فصــل این 
موضوع در حال انجام اقداماتی هســتند و 
اخیرا برخی از شــرکت ها اقدام به انتشــار 
صورت های مالی ٩ ماهــه کردند و به نوعی 
نحوه برخورد خود با ســرویس های جانبی 
را افشــا کردنــد. براین اســاس ســازمان 
بورس تصمیم گرفت که منــوط به رعایت 

برخی شــروط، نماد معاملات شرکت های 
پتروشیمی را بازگشایی کند که در روزهای 
آینده اطلاعات آن با جزئیات بیشــتری از 
سوی سازمان بورس اطلاع رسانی می شود.  
مدیر نظارت بر ناشران ســازمان بورس در 
پایان خاطر نشــان کرد: بر اساس اقدامات 
صورت گرفته از سوی برخی از شرکت های 
پتروشیمی در جهت شفاف سازی و رعایت 
شروط الزام شده از سوی ســازمان بورس، 
احتمالا از هفته آینــده نمادهای معاملاتی 
برخی از شرکت های پتروشیمی بازگشایی 
شود اما باید تاکید کرد که این بازگشایی به 

مرور و به تدریج صورت می گیرد.  

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف 
شناسه آگهی:۱859۳86

برابر آراء صادره هیئت محترم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه حمید حسن 
قاسمی بشماره شناسنامه 146 و شماره ملی 49۷930۲۲۲1 صادره از آق قلا فرزند 
حیدر قلی متقاضی کلاسه پرونده 140311441۲4۸0001149 در ششدانگ عرصه و 
اعیان يک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۷۷۷۲ متر مربع از پلاک شماره ۲۲۸ اصلی 
واقع در اراضی حیدر آباد بخش 3 حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکايت 
از تصرفات متقاضی دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده 
روز آگهی میشود از اين رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته 
باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره 
پرونده به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض 
به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذيصلاح قضائی تقديم و گواهی تقديم 

دادخواست را به اين اداره ارائه نمايند. 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/10/19  تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403.11.06

  حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
  از طرف محمد فندرسکی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف
شناسه آگهی :۱86۳۰۰۷ 

تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات  شماره 14036031۲00101۲9۸0  رای  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات 
مالکانه بلا معارض کلاسه 140۲11441۲001001۲11 تقاضای آقای سید جعفر 
صمدی حیدرآبادی به شماره شناسنامه ۲0 و کد ملی ۲1۲۲3449۷۲۷ صادره از 
گرگان فرزند سیدرضا در ششدانگ يک قطعه زمین مزروعی بمساحت 13۲۷۷.۵0 
متر مربع از پلاک شماره 1۷۵ - اصلی واقع در اراضی حیدرآباد بخش دو حوزه ثبت 
گرگان طبق رای صادره حکايت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از اين رو اشخاصی 
که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار 
اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به اين اداره تسلیم و پس 
از اخذرسید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود 

را به مرجع ذيصلاح قضائی تقديم نمايد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1403/11/6  تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/۲1 

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان از 
طرف غلامرضا قاسمی



اصفهان-مریــم مومنــی  مدیرعامــل 
آبفای اســتان اصفهان می گوید: بدون سرمایه 
گذاری بخــش خصوصی و مشــارکت مردمی، 
تکمیل شبکه فاضلاب شــهرضا سال ها به طول 

می انجامد.
ناصر اکبری در نشست مشترک با نماینده مردم 

شهرســتان های شــهرضا و دهاقان در مجلس 
شورای اسلامی گفت: تاکنون ۶۵ درصد از شبکه 
فاضلاب این شهر اجرا شده است و تکمیل آن به 

۱۸۵۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
وی با اشــاره به تنگناهای مالی دولت در تامین 
اعتبار مورد نیاز طرح هــای عمرانی افزود: بدون 

ســرمایه گذاری بخش خصوصی و مشــارکت 
مردمی، تکمیل شــبکه جمــع آوری فاضلاب 
شــهرضا و بهره مندی ۱۰۰ درصدی مشترکین 
از خدمات جمع آوری، انتقال و تصفیه فاضلاب 

در حدود ۱۰ سال دیگر به طول می انجامد.
اکبری در عین حال افزود: شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان در سال جاری با اعتباری معادل 
۸۰ میلیارد تومان اقدام بــه انعقاد قراردادهای 
متعــدد بــرای اجــرای ۴۰ کیلومتر شــبکه 
جمع آوری فاضلاب در این شــهر کرده اســت 
که تاکنون ۶۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته 

است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
در این نشست که فرماندار شــهرضا نیز حضور 
داشــت افزود: در صدد هســتیم بــرای اجرای 
شــبکه فاضلاب شــهرضا از تســهیلات ماده 
۵۶ هم بهره مند شــویم که بایــد در این زمینه 
نهادها و دیگر دستگاه ها با آبفای استان اصفهان 

همکاری لازم را داشته باشند.
وی در بخش دیگری از ســخنانش بر اســتفاده 
از پســاب در بخش صنعت تاکید کرد و گفت: بر 
اساس تکالیف تعیین شده در قانون برنامه هفتم 
توسعه کشور، صنایع کشــور ملزم به استفاده از 
آب   های نامتعــارف مثل پســاب و آب دریا در 
فرایند تولید خــود هســتند و بنابراین صنایع 
موجود در این منطقه نیز باید از پســاب تصفیه 

خانه فاضلاب شهرضا استفاده کنند. 
اکبــری بــه فعالیت هــای صــورت گرفته در 
خصوص ارتقاء فرایند تصفیــه در تصفیه خانه 
فاضلاب شــهرضا نیز اشــاره کــرد و گفت: هم 
اکنون تعداد دســتگاه های هوادهی این تصفیه 
خانه از ۹ به ۱۵ دســتگاه افزایش یافته و تجهیز 
لاگون هوادهی این تصفیه خانه به ســه دستگاه 

هواده جدید نیز در دستور کار قرار دارد.
در ادامه این نشســت نماینده مردم شهرضا در 
مجلس شــورای اســلامی خواهان رفع موانع 

بهره مندی اهالی محله کم برخــوردار خاوران 
از خدمات شــبکه جمع آوری فاضلاب شــد و 
افزود: تحقــق این خواســته، نیازمند همکاری 
سایر سازمان ها نظیر شهرداری و آب منطقه ای 
جهت آزادســازی مســیر خط انتقال فاضلاب 

است.
حبیب قاســمی گفت: صنایع فعال در شهرک 
صنعتی رازی نیــز باید طبق قرارداد از پســاب 
خروجی تصفیه خانه اســتفاده کننــد و مجوز 
هیچ گونه برداشــت آب از منابــع منطقه برای 

چرخه تولید در اختیار صنایع قرار نگیرد. 
فریبرز امیری فرماندار شــهرضا هم بهره مندی 
مردم از خدمات شــبکه جمع آوری فاضلاب را 
خواسته به حق آنها دانست و گفت: جمع آوری، 
انتقــال و تصفیــه فاضلاب نقش به ســزایی در 
کاهش آلاینده های زیســت محیطــی دارد و 
اجرای شــبکه فاضلاب در بقیه نقاط شهر باید 

با سرعت بیشتری دنبال شود.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان:

تکمیل شبکه فاضلاب شهرضا به ۱۸۵۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

در ده ماهه نخست سالجاری صورت گرفت؛

ونده تخلف صنفی توزیعی  تشکیل 15833 پر
تولیدی در مازندران

ســاری-فریبا عزیزپور  در ۱۰ ماهه نخست ســالجاری ۱۵۸33 پرونده 
تخلف صنفی توزیعی تولیدی در استان مازندران تشکیل شده است.

نادعلی کهنســال مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مازندران با اعلام این 
خبر گفت: در ده ماهه نخســت ســالجاری تعداد 7۰7۰2 واحد صنفی تولیدی 

توزیعی در استان مازندران تشکیل شده است.
او افزود: ارزش پرونده های تشکیل شده ۱337 میلیارد ریال بوده است.

وی خاطر نشان ساخت: تمامی این پرونده ها جهت صدور رأی به شعب تعزیرات 
حکومتی ارسال شده است.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مازندران در پایان یادآور شد: شهروندان 
عزیز مازندرانی در صورت مشاهده هر گونه تخلف اقتصادی اعم از گرانفروشی، 
عدم درج قیمت، عدم صــدور فاکتور و ... مراتــب را به تلفن ۱2۴ و یا ســامانه 

www.124.ir اعلام نمایند.

همزمان با ۲۲ بهمن ماه صورت می گیرد؛

 برگزاری جشنواره بزرگ قرآنی 
در سازمان منطقه ویژه پارس

بوشهر–رضا حیدری  مدیر روابط عمومی و تشریفات سازمان منطقه ویژه 
پارس از برگزاری هشــتمین جشــنواره قرآنی حبل المتین همزمان با چهل و 

ششمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی منطقه ویژه پارس ســید محمدباقر یوسف زاده 
گفت: این جشــنواره بزرگ قرآنی با حضور قاریان، حافظــان، موذنان و مرتلان 
شهرستان های عســلویه، جم، کنگان، دیر و شرکت های مستقر در منطقه ویژه 

پارس از ۱۸ تا 2۰ بهمن ماه سال جاری برگزار خواهد شد.
وی با بیان ایــن که این جشــنواره در دو بخش برادران و خواهــران و در دو رده 
سنی ۱۶ و بیش از آن برگزار می شود، ابراز داشت: جشنواره قرآنی حبل المتین 
در رشــته های حفظ پنج و ۱۰ جزء و ترتیل برگزار خواهد شد. وی همچنین از 

برگزاری این جشنواره در رشته های اذان و قرائت تحقیق، ویژه برادران خبر داد.
یوســف زاده مهلت ثبت نام در جشــنواره بزرگ قرآنی حبل المتیــن را تا دهم 
بهمن ماه ســال جاری عنوان و تصریح کرد: علاقمندان می توانند جهت حضور 
در این جشــنواره به روابط عمومی های شــرکت های محل فعالیت یا سازمان  
تبلیغات اسلامی محل سکونتشــان در شهرستان های عســلویه، جم، کنگان 
و دیر مراجعه کنند. وی همچنین از شــماره همراه ۰۹۱27۴۶۵۱7۱، حجت 
الاسلام سیدعلی اکبر ســعیدی و ۰۹۱7۹۰۵3۸۶2، سید هادی حسینی برای 

راهنمایی و کسب اطلاعات تکمیلی خبر داد.

  
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان یزد:

تغییر ریل پیشرفت ایران با عملیاتی شدن ماده 119 
قانون برنامه هفتم توسعه امکان پذیر است

یزد –سمیه شرف دینی  رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی یزد با بیان 
اینکه ماده ۱۱۹ قانون برنامه هفتم توسعه کشور از جامع ترین و مهم ترین احکام 
آورده شده در این برنامه است، گفت: تغییر ریل پیشرفت ایران و عبور از چالش ها 
و ناترازی های موجود، با عملیاتی شدن این ماده واحده قانونی امکان پذیر خواهد 
بود. مجید دهقانی زاده در نهمین نشست شــورای برنامه ریزی و توسعه استان 
، ماده ۱۱۹ قانون برنامه هفتم توســعه کشــور را به عنوان یکی از جامع ترین و 
مهم ترین احکام این برنامه معرفی کرد و به تشــریح آخریــن وضعیت اقدامات 

صورت گرفته در راستای پیاده سازی مفاد این ماده پرداخت.
وی با بیان اینکه تغییر ریل پیشــرفت ایران با عملیاتی شــدن ماده ۱۱۹ قانون 
برنامه هفتم توسعه کشــور امکان پذیر است، اظهارداشــت: این ماده فرصتی 

کم نظیر برای دولت فراهم کرده است تا در موضوعات کلیدی تدبیر کند.
دهقانی زاده با اشاره به اینکه احکام و تکالیف مرتبط به این ماده در قالب "برنامه 
بازسازی اقتصاد ایران" به تصویب ســتاد اقتصادی دولت چهاردهم رسیده و در 
دســتور کار اجرا قرار گرفته اســت ، افزود: با بهره گیری از این فرصت می تواند 
ضمن اســتفاده از ســازوکارهای علمی و ظرفیت های نخبگانی به راهکارهای 

عملیاتی برای عبور از چالش ها و ناترازی های موجود در کشور دست یافت.
دبیر شــورای برنامه ریزی و توسعه اســتان تصریح کرد: برنامه بازسازی اقتصاد 
ایران در قالب ۵ طرح ملی رشــد تولید و اشــتغال، ثبات اقتصادی و مهار تورم، 
طرح های پیشران، رفع ناترازی های منابع و معیشــت پایدار به همراه 2۵ بسته 
اجرایی ابلاغ شده اســت. وی با ابراز خرســندی از نگاه نافذ و تمرکز ویژه دولت 
چهاردهم در پیاده سازی برنامه بازسازی اقتصاد ایران از مدیران استانی خواست 
تا با پیگیری و ارتباط تنگاتنگ با دستگاه های ملی، از این ظرفیت نهایت بهره را 

برای پیشرفت و آبادانی کشور و استان خود ببرند.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان در بخش دیگری از سخنان خود به 
وجود ظرفیت مهم و قابل ملاحظه جدول شــماره۱2 قانون بودجه سال ۱۴۰3 
در خصوص هزینه کرد یک درصد از هزینه های شــرکت های دولتی، بانک ها و 
موسسات انتفاعی وابسته به دولت اشاره کرد و گفت: این موضوع از ظرفیت های 
مهم تبصره های قانون بودجه است که دولت با همکاری مجلس شورای اسلامی 

برای آن فرآیند اجرایی خاص در نظر گرفته است.

  

خاموشی ماینر های های قاچاق در گرگان
گرگان-مهناز محمدزمانی  جریمه ۶ میلیارد و ۴۴ میلیون ریالی برای راه 
اندازی هشــت ماینر قاچاق در تعزیرات حکومتی شهرستان گرگان صادر شد. 
رضا قشلاقی گفت: شعبه ویژه رســیدگی به قاچاق کالا و ارز  تعزیرات حکومتی 
شهرســتان گرگان پرونده نگهداری راه اندازی هشت دســتگاه ماینر قاچاق به 
ارزش ۶  میلیارد و ۴۴ میلیون ریال رســیدگی کرد. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
گلستان افزود: شــعبه با توجه به ارائه نکردن مدارک گمرکی، اتهام انتسابی را 
محرز و علاوه بر ضبط کالاهای کشف شده، متخلف را به پرداخت ۶ میلیارد و ۴۴ 
میلیون ریال جزای نقدی معادل ارزش کالا محکوم کرد. قشلاقی گفت: مأموران 
نیروی انتظامی پلیس اقتصادی استان ماینرهای قاچاق را از واحد مسکونی در 

حال ساخت کشف و پرونده را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی ارسال کردند

شهر

شــیراز  دکتر بهزاد پرنیان شــهردار منطقه ۱۱، به همراه 
حمید فاموریان معاون فنی عمرانــی، علیرضا فریدونی معاون 
اجرائی وخدمات امور شهر، سید مجید ســجادی معاون مالی 
و اقتصادی و برخی مدیران شهرداری منطقه ۱۱، از پروژه های 
این منطقه بازدیــد و از نزدیک در جریان مشــکلات پروژه ها و 
پیشرفت فیزیکی آنها قرار گرفتند.  بهزاد پرنیان در حاشیه این 
بازدید ضمن قدردانی از زحمات و تــلاش های بی وقفه تمامی 
همکاران، پیمانکار و ســایر عوامل پروژه ها، درخصوص بسیج 
پرســنل حوزه فنی و عمرانی و امکانات مجموعه در راســتای 
تسریع در روند پیشــرفت پروژه ها، عنوان کرد: با توکل به خدا 
و با سیاســتگذاری های خوب دکتر اســدی شــهردار محترم 
شیراز و رئیس و ناظر شورای اسلامی شهر شیراز در منطقه ۱۱ 

و همراهی دیگر اعضای محترم شورای اسلامی شهر و مدیریت 
شهری، این منطقه با تمام توان فعالیت های عمرانی و خدماتی 
را دنبال خواهد کرد و همواره به پیشرفت پروژه ها در همه نقاط 
می اندیشد و مصمم اســت که فضای بهتری را برای شهروندان 
این منطقه و رضایت حداکثری ایجاد کند.  وی افزود : مهمترین 
اولویت منطقه ۱۱ جلب رضایت و رفاه شــهروندان است و این 
امر مهم با تکمیل و بهره برداری مطلوب از طرح های عمرانی و 
اجرائی و ایجاد زیر ساخت ها، میسر خواهد شد.  شهردار منطقه 
۱۱ تأکید کردند، در کنار اقدام های لازم جهت تسریع در اجرای 
پروژه ها، از کیفیت آن ها غافل نیســتیم، رعایت شاخصه های 
کیفی مد نظر بسیار حائز اهمیت است و همزمان مورد ارزیابی 
قرار می گیرد.  پرنیان با اشاره به کیفیت پروژه های عمرانی حال 

حاضر منطقه ۱۱ خاطر نشــان کرد: نگاه کارشناســی همراه با 
دقت و ســرعت در اجرای پروژه هــا موجب افزایــش اعتماد 
شهروندان می شــود و مجموعه مدیریت منطقه۱۱ حرکت به 
سمت توســعه و اجرای بهتر و پیشــرفت روز افزون را سرلوحه 
اقدام های خود قرار داده اســت. وی در پایان نیــز از حمایت و 
پشتیبانی شهردار محترم شیراز و اعضای شورای اسلامی شهر 
در اجرای طرح هــا و پروژه های عمرانی، که نقش بســزایی در 
تسریع امور داشته است قدردانی کرد.  در این بازدید، پروژه های 
اولین ایستگاه آتش نشــانی منطقه۱۱، پیاده رو سازی خیابان 
شــهید بنیانی)از مجموعه طرح های محرومیت زدایی(، سالن 
ورزشــی توپی و غیر توپی بلوار بازرگان و مجموعه پارک بازی 

بوستان نماز، مورد بازدید قرار گرفتند.

فارس
از سوی شهردار منطقه صورت گرفت:

وژه های عمرانی منطقه 11 شیراز وند پیشرفت پر بازدید از ر

مشهد - سمیه باقرزاده  مدیرعامل شرکت گاز خراسان 
رضوی گفت: بیشــترین رقم قبض گاز صادر شده در خراسان 
رضوی طی دوره نخست سرد امســال با مصرف ۶ هزار و ۶۶۸ 
متر مکعب در یک دوره و با مبلغ یک میلیارد ریال ثبت شــده 
است.  حســن افتخاری اظهار کرد: ۶۸۰ قبض گاز با مبلغ بیش 
از ۱۰۰ میلیون ریال برای مشترکان بسیار پر مصرف طی دوره 
اول ســرمای امسال صادر شده اســت که دو دهم مشترکان را 
دربر می گیرد. مدیرعامل شــرکت گاز خراســان رضوی بیان 
کرد: بیشــتر این مشــترکان بســیار پرمصرف در مشــهد و 
ییلاقات شهرستان طرقبه - شــاندیز قرار دارند. وی ادامه داد: 
در خراســان رضوی 2 میلیون و 3۶۱ هزار مشترک خانگی گاز 

وجود دارد که از این تعداد چهار هزار و 722 مشــترک در دوره 
نخست سرد امســال به عنوان مشترکان بســیار پرمصرف در 
پلــکان ۱۱ و ۱2 قرار گرفته و میانگین قبــض گاز آنها با رقمی 
افزون بر ۵۸ میلیون ریال صادر شــده اســت. افتخاری افزود: 
بیشــترین رقم قبض گاز صادر شــده در خراسان رضوی طی 
دوره نخست سرد امسال با مصرف ۶ هزار و ۶۶۸ متر مکعب در 
یک دوره و با مبلغ یک میلیارد ریال ثبت شده است. مدیرعامل 
شرکت گاز خراسان رضوی گفت: با توجه به ورود مستمر جبهه 
هوای سرد در بهمن و اســفند، از مشترکان و مصرف کنندگان 
دعوت می شود به الگوی مصرف بهینه گاز طبیعی توجه جدی 
کنند. وی اظهار کرد: بر اســاس مصوبه 2۰ آبان هیأت وزیران، 

تعرفه هــر متر مکعب گاز برای مشــترکان بســیار پر مصرف 
در دو پلــه ۱۱ و ۱2 از حدود ۶۰ هزار ریال بــه ۱۱۵ هزار ریال 
افزایش یافته است. همچنین مشترکانی که بتوانند در مقایسه 
با پارســال، فقط ۱۰ درصد مصرف گاز خود را کاهش دهند از 
پاداش صرفه جویی بهره مند می شــوند. مدیرعامل شــرکت 
گاز خراســان رضوی گفت: اســتفاده از پوشش مناسب فصل 
و رعایت دمای رفــاه ۱۸ تا 2۱ درجه، تنظیــم دمای پکیج در 
حدود ۵۰ تا ۵۵ درجه ســانتی گراد، خاموش کردن بخاری در 
ساعات آفتابی و بســتن در اتاق های بدون استفاده و خاموشی 
بخاری اتاق های بدون اســتفاده در روزهای سرد از ساده ترین 

راهکارهای مدیریت مصرف گاز است.

خراسان رضوی
مدیرعامل شرکت گاز استان اعلام کرد : 

ثبت قبض گاز ۱۰۰ میلیون تومانی  در خراسان رضوی

اصفهان-مریم مومنی  مدیرعامل شرکت پخش فرآورده 
های نفتی منطقه اصفهان ،در آئین افتتاح و آغاز فعالیت واحد 
صدور بارنامه راهبر ترابر انرژی، با اشاره به اینکه ناوگان حمل 
اصفهان از 2۴۰۰ نفــت کش برخوردار اســت گفت: ناوگان 
حمل و نقل فراورده های نفتی اصفهــان دارای  رتبه دوم، به 
عنوان بزرگترین ناوگان در کشوراســت. فضــل الله اکبری، 
پالایشگاه اصفهان راپالایشگاه طلایی در کشور عنوان کرد و 
افزود: در مواقعی که کشور با ناترازی سوخت مواجه می شود؛ 
این پالایشگاه در شمار تامین کنندگان قابل اعتماد محاسبه 
می شود. وی تاسیسات انبار نفت شــهید محمد منتظری را 
بزرگترین، مجهزترین، راهبردی ترین و مکانیزه ترین پایانه 
نفتی کشور دانســت و افزود: این پالایشــگاه به طور متناوب 
به 23 استان کشــور و به طور مســتمر به ۱3 استان کشور،  
خدمات ســوختی ارائه می دهد و روزانه تا 2۰۰۰ نفت کش 
در این پایانه بارگیری و به اقصی نقاط کشــور اعزام می شود. 

اکبری، گفت: ظرفیت پالایشگاه اصفهان و انبار نفت فرصتی 
برای تبدیل به یک تولید کننده بــا کیفیت فرآورده نفتی اعم 
از بنزین و نفت گاز یورو ۴ و نیز یک توزیــع کننده کارآمد در 
اصفهان اســت . وی یادآور شــد: با میزان مصرف نفت گاز در 
اصفهان که به میزان ۱3 میلیون لیتر در روز می باشد؛ چنانچه 
این محصول توسط پالایشــگاه اصفهان با کیفیت یورو ۴ و در 
حال حاضر یورو ۵ تولید نمی شد؛ ما نمی توانستیم ایفاکننده 
قانون هــوای پاک در کلان شــهر اصفهان باشــیم. در ادامه 
نیزرئیس واحد حمل و نقل شرکت پخش فرآورده های نفتی 
اصفهان گفت: حلقه مفقوده همکاری شــرکت های پالایش 
و پخش اصفهان، ناوگانی بود که در شــرائط بحرانی بتوان از 
حضور آن در سوخت رســانی به مردم اطمینان داشت و این 
مقصود با ایجاد شرکت راهبر ترابر انرژی که حاصل همفکری 
ایــن دو نهاد بود، محقق شــد. امیــر لطفــی،  افزود:حضور 
شــرکت های توانمندی چون راتا، توانسته برخلاف بسیاری 

از شــهرهای دیگر، حمل محصولاتی چون MTBE  را بدون 
چالش انجام دهــد. همچنین معاون فنی عملیاتی شــرکت 
پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان گفت:پالایشــگاه 
اصفهان بــا ضریب پیچیدگــی بالای خود، یکــی از بهترین 
پالایشگاه های کشور اســت که از میزان دو میلیون و پانصد 
هزار بشکه ای که روزانه پالایش می شود، سهمی معادل ۴۰۰ 
هزار بشــکه را به خود اختصاص داده اســت. علیرضا سلیمی 
دارانی افزود: بیشترین تولید نفت گاز یورو ۴ که اکنون تبدیل 
به یورو ۵ شده نیز به پالایشــگاه اصفهان اختصاص دارد و این 
ظرفیت در کنار شرکت پخش اصفهان که در بین 37 منطقه 
کشور، نخســتین رتبه را دارد؛ ترسیم کننده اتفاقاتی مبارک 
حاصل از همکاری این دو شرکت می باشــد. سلیمی دارانی 
گفت: از حیث ناوگان حمل فراورده هــای نفتی نیز اصفهان 
جایگاه ویژه ای را در کشــور به خود اختصاص داده اســت به 
نحوی که روزانــه ۱۵۰ میلیون لیتر فــراورده نفتی از طریق 

ناوگان اصفهان جابجا می شــود. وی تاکید کــرد: برای حل 
مساله ناترازی سوخت، پالایشگاه اصفهان و شرکت پخش باید 
با تمام قوا کنار هم قرار گیرند ؛شرکت راتا به زودی جایگاهی 
را که شایسته آن می باشد کسب نماید و در شمار نخستین ها 
و بهترین های کشــور قرار گرفته و در مواقع پدافندی، به طور 

ویژه ای نقش آفرینی نماید.

اصفهان
مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان:

پالایشگا ه اصفهان پالایشگاه طلایی کشوراست

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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به منظور بررسی مسایل مربوط به تامین آب شرب استان انجام شد؛

دیدار نماینده ایلام در مجلس  با مدیرعامل آبفا استان

ایلام-محمدرضا فرجی  فریدون همتــی، نماینده مردم 
ایلام، ایوان، چرداول، ســیروان، هلیلان،مهران، ملکشــاهی 
و چوار در مجلس شــورای اســلامی با حضور در شرکت آب و 
فاضلاب استان ایلام با مدیرعامل ابفای دیدار و پیرامون مسایل 

مربوط به تامین آب شرب استان گفت و گو کردند.

»محمد محمدی« در دیــدار با نماینده مردم حوزه شــمالی 
استان ایلام در مجلس شورای اســلامی، گزارشی از وضعیت 
تامین آب شــهرها و روســتاها و اقدامات انجام شده در استان 
ارائه کرد. وی با تأکید بر ضرورت اصلاح و بازســازی شبکه های 
فرســوده توزیع آب شهر ایلام، گفت: شــبکه توزیع آب شرب 
شهر ایلام ۴3۰ کیلومتر طول دارد که 2۰۰ کیلومتر آن معادل 

۴۵ درصد، فرسوده بوده و نیاز به بازسازی دارد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان ایلام افزود: منابع 
داخلی این شــرکت بــرای بازســازی و تامین مالــی اصلاح 
شبکه های فرسوده کفایت نمی کند و بنابراین ضرورت دارد که 

منابع مالی و ردیف اعتباری ملی برای این منظور تقویت شود.
محمدی با تشریح وضعیت آبی در سایر شهرستان های استان 
بیان کرد: در بخش ســیوان شهرستان ایلام، برخی روستاهای 
ارکوازی میانه در شهرســتان چــوار، بخش آســمان آباد در 

شهرســتان چرداول، بخش هایی از شهرســتان های هلیلان، 
سیروان، ایوان و مهران با مشکلات کم آبی مواجه هستند.

وی یادآور شــد: شــرکت آب و فاضــلاب اســتان مطالعات 
کارشناســی و برآورد هزینه را برای رفع مشکل کم آبی و تامین 
آب پایدار در این مناطق تا افق ســال ۱۴2۵ انجام داده اســت 
که البته مســتلزم تأمین اعتبار بوده و نمایندگان مردم استان 
در مجلس شورای اســلامی می توانند نقش مهمی در تامین و 
تخصیص اعتبار لازم ایفا کنند. نماینده مردم شهرســتان های 
ایلام، ایوان، ســیروان، چرداول، مهران، ملکشاهی، هلیلان و 
چوار در مجلس شورای اسلامی نیز در این دیدار گفت: ظرفیت 
بهره برداری از ســامانه گرمســیری برای تامین آب شهرهای 
ایلام، چــوار و حومه، صالح آباد، مهران و دهلران ایجاد شــده و 
تلاش می کنیم با اخذ اعتبارات لازم، آبرســانی به این مناطق 
انجام شــود. »فریدون همتی« با تاکید بر جذب اعتبار از محل 

اعتبارات تنــش آبی وزارت نیــرو، گفت: کم آبی شهرســتان 
چرداول و سیروان از سد چناره، ملکشــاهی و بخش سیوان از 
سد ایلام و بخشی از آب شرب شهرستان چوار و حومه از سامانه 
گرمســیری برطرف خواهد شــد. وی با قدردانی از زحمات و 
خدمات شرکت آب و فاضلاب اســتان، این خبر خوب را مطرح 
کرد که سال آینده اعتبارات مناسبی برای رفع تنش آبی کشور 
و استان ایلام در نظر گرفته شده است. در این نشست، طرح های 
مطالعاتی شرکت آب و فاضلاب استان ایلام در زمینه تامین آب 
آشامیدنی پایدار برای شهرستان ها به حاضرین ارائه شد. طبق 
گزارش مدیرعامل آبفا و نظر کارشناسان، ایجاد خط انتقال دوم 
از سد و چشمه های گل گل و همچنین ارتقاء و رفع فرسودگی 
تاسیسات و ایستگاه های پمپاژ و توسعه تصفیه خانه ایلام یکی 
از راه حل های رفع مشکل افت فشار، کم آبی و تامین آب پایدار 

برای شهروندان ایلام است.

با حضور استاندار استان مرکزی انجام شد؛

تکریم و معارفه فرماندار ویژه ساوه
ساوه –دانیال کریمی  استاندار مرکزی گفت: فرمانداران 
در انتصابات تخصص و کارآمدی را مورد توجه ویژه قرار دهند. 
مهدی زندوکیلی در آئین تکریم و معارفه فرماندار ساوه اظهار 
کرد: ساوه قلب استان مرکزی اســت و به طور قطع این استان 
بدون ساوه هویت ندارد. اســتاندار مرکزی وفاق و همدلی بین 
مجمع نمایندگان این استان را گامی در توسعه استان دانست 
و گفت: از ابتدای انقــلاب تاکید امام راحــل، وحدت کلمه و 
همدلی بود و این مهم نیز سرلوحه دولت چهاردهم قرار گرفته 
و امید اســت این مهم در اولویت اقدامات مدیران اجرایی قرار 
گیرد. زندوکیلی ادامه داد: در شــرایطی که شــاهد مشکلات 
اقتصادی، ناترازی، فرهنگی و اجتماعی هســتیم، تنها با وفاق 

و همدلی احصا می شــود و لازمه تحقــق آن برنامه ریزی در 
بخش های مختلف به منظور توسعه استان مرکزی است. وی 
خواســتار تعامل بخش خصوصی، احزاب و گروه های مختلف 
به منظور توسعه شد و گفت: به مشــکلات ساوه اشراف کافی 
وجود دارد و در حال حاضر مهم ترین پروژه اســتان که صنعت 
و رفاه تحت تأثیر آن اســت، انتقال آب از سد کوچری به ساوه 
است. اســتاندار مرکزی، ایجاد امنیت را مهم مؤلفه پیشرفت 
استان دانســت و گفت: لازمه دستیابی به شــرایط مطلوب و 
توســعه متوازن و پایدار توجه به ظرفیت های حتی دور ترین 
نقاط اســتان مرکزی اســت. زندوکیلی، خواســتار همراهی 
و همکاری مســئولان و خیران در احصای مشــکلات سطح 

درمانی، حوزه تصادفات، مســائل زیســت محیطی فرهنگی 
اســتان شــد. وی در خصوص تفویض اختیارات بــه مدیران 
شهرســتان گفت: در حد توانم تعویض اختیــارات به مدیران 
شهرستان ها مورد توجه است. اســتاندار مرکزی با بیان اینکه 
از ظرفیت مدیران شهرســتان در تصدی مدیران مرکز استان 
بهره گیری می شــود، افزود: از فرماندار جدیــد انتظار می رود 
در انتصابات توانمنــدی و تخصص مورد توجه قــرار دهد و از 
ظرفیت احزاب و گروه های مختلف سیاسی در راستای توسعه 
شهرستان استفاده کنند. در این آئین از زحمات مهدی الیاس 
فرماندار سابق ســاوه تقدیر و سید مهدی حســینی به عنوان 

سرپرست فرمانداری ساوه معرفی شد.



چرا مصرف برق در بخش خانگی بالاست؟
انرژی
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 وظیفه اصلی بانک   ها، بانکداری است
 نه بنگاه   داری

دکتر ابوالفضل نجــارزاده  قدرت خلــق پول یکــی از ویژگی   های 
انحصاری بانک   ها در مقایسه با سایر نهادهای اقتصادی به شمار می   آید، 
علاوه بر این مهم   ترین مزیــت ذاتی بانک   ها امــکان پذیرش بدهی به 
عنوان وسیله    مبادله اســت، ویژگی انحصاری و مزیت ذاتی که در ازای 
آن بانک وظیفه تامین مالــی بنگاه و خانوار را برای رونق و شــکوفایی 
اقتصادی یک جامعه برعهده می   گیرد. بر همین اســاس بانک با اعطای 
تســهیلات، زمینه رونق مبادلات اقتصادی را در بین خانــوار و بنگاه 
فراهم می   کند و انتقال درآمد در طول زمان را میان بخش   های مختلف 

اقتصاد ممکن می   سازد. 
تامین مالی و تســهیل مبــادلات پولــی ارزش افــزوده بانک   ها برای 
اقتصادی به شــمار می   آیــد، و از پیامدهــای کلیــدی آن می   توان به 

نقش   آفرینی موثر بانک   ها در »بنگاه سازی« اشاره کرد.
تملــک بنگاه   ها بــا رای محاکــم قضایی، واگــذاری ســهام بنگاه   ها 
در مقابــل مطالبات بانک   هــا از یکســو، تمایل بانک   ها بــه مدیریت 
ســرمایه   گذاری   های مســتقیم خــود از طریــق ایجاد بنگاه   هــا و... 
زمینه   ساز خروج بانک   ها از مســیر صحیح »بنگاه   سازی« و ورود آنها به 
»بنــگاه   داری« را فراهم کرد. از بین بردن انگیــزه نکول، کاهش هزینه 
نظــارت و کنترل در اعطای تســهیلات زمینه ســاز آن شــد تا برخی 
صاحب   نظران  با طرح مســاله »بهینه   ســازی فرآینــد تامین مالی« از 
بنگاه   داری بانک   ها دفاع و به رشــد آن دامن بزنند، حــال آنکه مدیران 
شــبکه بانکی باید در مواجهه با این اســتدلال   ها با تکیه بر مزیت ذاتی 
بانک   ها و پیروی از اصول بانکــداری از جمله بازل بگویند: ما بانکداریم؛ 

نه بنگاه   دار!
بانک   ها برای پیمودن مسیر درســت و بهینه تامین مالی بنگاه   ها باید 
با طراحی مکانیســم   هایی زمینه انتخاب بهترین متقاضی تسهیلات 
را برای تامین مالی فراهم کنند، یعنی اعتبار را در اختیار بنگاهی قرار 
دهند که ضمن بازپرداخت آن، بیشترین ارزش افزوده را برای اقتصاد 
کشور ایجاد کند، علاوه بر این پس از اعطای اعتبار با سازوکار نظارتی 
خود از انحراف او از مفاد قرارداد و ورود به فعالیت   های پر ریسک و کم 
بازده جلوگیری کنند. در مقابل این مســیر پر زحمت، اما بنگاه   داری 
بانک   ها و تخصیص اعتبار به بنگاه   های وابســته قرار دارد، مسیری که 
ارتباط مالکیتی بانک و بنگاه زمینه   ســاز دسترســی آسان   تر بنگاه به 
تسهیلات را فراهم کرده اســت و در نتیجه آن پروژه   هایی تامین مالی 
شود که بنگاه وابسته به  بانک پیشــنهاد می   کند، در چنین شرایطی 
بنگاه زیرمجموعه بانک با خاطری آســوده از تامیــن مالی، نیازی به 
طراحی خلاقانه پروژه   ها نمی   بیند و برای افزایــش بهره      وری و ایجاد 
ارزش افزوده    بیشــتر تلاش نمی   کنند، این در حالــی رخ می   دهد که 
بنگاه   های خلاق در بخش   های مختلف اقتصادی برای دسترســی به 
منابع مالی با موانع مختلفی دست و پنجه نرم می   کنند و پروژه   های با 
کارآیی بالا برای اقتصاد با کمبود منابع مواجه می   شوند. البته نباید از 
یاد ببریم که در کشورمان بسیاری از این بنگاه   ها با میل و اراده بانک   ها 
ایجاد نشــده   اند و رد دیون، یا انتقال بنگاه   های ناکارآمد بابت پرداخت 
مطالبات شبکه بانکی از سوی دولت زمینه   ساز بنگاه   داری در بسیاری 
از بانک   های کشور شده است. از سوی دیگر تعیین دستوری نرخ بهره 
زمینه   ساز کاهش دسترســی بنگاه   های بخش خصوصی به تسهیلات 
بانکی و افزایش هزینه   های تامین مالی بنگاه   ها را فراهم کرده اســت 
و انگیزه بانک   ها برای تســهیلات دهی بــه بنگاه   های وابســته را دو 
چندان کرده اســت. بنگاه   داری بانک   ها کج کارکردی   ها و آسیب   های 
بســیاری را برای شــبکه بانکی به دنبال دارد؛ که بیشتر این آسیب   ها 
ریشــه در »تعارض منافع« دارد. تعارض منافــع بانک   ها را در مرحله 
نخست با مســاله وصول مطالبات از بنگاه   های وابسته مواجه می   کند، 
روابط مالکیتی سبب می   شــود تا بانک انگیزه کافی برای اعمال فشار 
و وصول مطالبات نداشته باشــد، چراکه در برخی موارد اعمال فشار و 
وصول مطالبات می      تواند به ورشکستگی بنگاه منجر شود، این مساله 
برای بانک به عنوان سهامدار، زیان   آور است. در چنین شرایطی بانک 
ترجیح خواهد داد تسهیلات   دهی به شــرکت را ادامه دهد تا بتواند از 
ورشکستگی و زیان خود جلوگیری کند، پدیده   ای که زمینه افزایش 
مطالبات غیرجاری و انجمــاد دارایی   های بانک   ها را فراهم ســاخته 

است.
تاثیر منفی بنگاه   داری بانک   ها بر هیچ کس پوشــیده نیست؛ تاثیراتی 
که خود را درکاهش انگیزه ســایر بنگاه   ها، انحــراف بانک   ها در وصول 
مطالبات و ایفای تعهدات، افزایش نکول تســهیلات و ریسک اعتباری 
بانک   ها  نمایان ســاخته اســت و فرآیند تامین مالی اقتصــاد را دچار 

اختلال خواهد کرد. 
روندی که متاســفانه نشــانه   های غیرقابل انکار آن در اقتصاد ایران 
قابل مشاهده اســت و با توجه به لزوم نقش   آفرینی بانک   ها در تامین 
مالی بــرای رونق اقتصــاد ایران باید بــرای علاج آن چاره   اندیشــی 
کرد. نــرخ کفایت ســرمایه نامطلــوب، افزایش اضافه برداشــت از 
بانک مرکزی و افزایش زیان انباشــته برخی بانک   هــا از جمله موانع 
اصلی نقش آفرینی موثر شــبکه بانکی کشــور در تامین مالی جهش 
تولید و رونق اقتصاد ایران به شــمار می   روند، بر همین اساس در کنار 
خروج بانک   ها از بنگاه   داری، بازنگــری و اصلاح قوانین و مقررات برای 
تنوع بخشــی به تامین منابع و برطرف کردن ناترازی بانک   ها می   تواند 
به نقش   آفرینــی موثر بانک   هــا در تامین مالی بنگاه   هــا، بهبود روند 
عمق مالی در کشورو بازگشــت بانک   ها به »بنگاه ســازی« از طریق 
تامین مالی و اعطای اعتبارکمک شایانی داشــته باشد.شبکه بانکی 
کشــور با خروج از»بنگاه داری« می   تواند منابع حاصــل از واگذاری 
دارایی   های منجمد خــود در بنگاه   هــا را در ترکیب بــا منابع مردم 
ضمن مشارکت در طرح   های توسعه   ای و ســرمایه   گذاری در پروژه   ها 
و صندوق   های نوآوری زمینه تنوع بخشــی به فرآینــد تامین مالی را 
با اســتفاده از ابزارهای مالی همچون »انتشــار اوراق گام«، »انتشار 
اوراق مرابحــه ارزی و ریالی« و نیز اقدام برای ایجــاد نهادهایی مالی 
همچون »صندوق پــروژه« و ... را فراهم کنند. مــا در بانک ملی ایران 
با باور به این مهم کــه نقش ما در اقتصاد »بانکداری« اســت و باید به 
جای بنگاه داری از »بنگاه   سازی« حمایت کنیم؛ خروج از بنگاه داری 
و واگذاری سهام بانک ملی ایران در بنگاه   ها و شرکت   های وابسته رابه 
عنوان یک راهکار اجرایی اثر بخش در مســیر بهبود چابکی بانک ملی 
ایران پیگیری کرده   ایم، راهکاری که از ابتدای ســال ١۴٠۲ تاکنون  
زمینه   ســاز خروج بانک ملی ایران از مدیریت هشــت بنگاه وابســته 
به ارزش ٣۵ هزار میلیارد تومان شــده اســت، ما با تکیه بر ٩۶ ســال 
تلاش و خدمت بانــک ملی ایران برای آبادانی کشــور مصمم به ادامه 
این راه و خروج از بنگاه   داری به صورت کامل هســتیم تا از این طریق 
زمینه آزادسازی منابع و دارایی   های بانک را برای تامین مالی تولید و 
پشتیبانی از طرح   های توسعه کشــور به   کار بگیریم و نقش خود را در 
حمایت از »بنگاه   ســازی« برای رونق اقتصاد ایران به بهترین نحو ایفا 
کنیم، برهمین اســاس با توجه به اجرایی شــدن »قانون تامین مالی 
تولید و زیرســاخت   ها« و لزوم هم   افزایی برای استفاده از فرصت   های 
این قانون برای نقش   آفرینی موثر شــبکه بانکی در مسیر تامین مالی 
بنگاه   ها برنامه   ریزی برای برگزاری نخســتین همایش »تامین مالی 
تولید؛ از بنگاه   داری به بنگاه   سازی« با اســتفاده از دیدگاه   ها و نظرات 
صاحب   نظران، نخبــگان، کارآفرینان، صاحبــان بنگاه   های تولیدی، 
مدیران شــبکه بانکی و بخش   های مختلف اقتصادی کشور در دستور 
کار بانک ملی ایران قرار گرفته است، امیدوارم این اقدامات با همراهی 
و حمایت دولت چهاردهم زمینه نقش   آفرینی مطلوب شــبکه بانکی 
کشور در تامین مالی بنگاه   ها، حمایت از توسعه زیرساخت   ها و خروج 

از بنگاه   داری را بیش از پیش فراهم سازد.

یادداشت

خریدار  مصــرف برق در بخــش خانگی 
یکی از چالش های مهــم در مدیریت منابع 
انرژی به ویژه در کشورهایی با مصرف بالای 
انرژی است و دولت باید برای آن سریعا چاره 

اندیشی کند.
 زهرا مهران فرد پژوهشــگر اقتصاد و فاطمه 
مهران فرد  کارشناس فناوری و اطلاعات در 
یادداشتی مشترک به مسئله علت بالا بودن 
مصرف برق در بخش خانگی پرداخته و راه 

کار کاهش آن را ارائه کرده اند.
مصرف بــرق در بخــش خانگــی یکی از 
چالش های مهم در مدیریــت منابع انرژی 
به ویژه در کشورهایی با مصرف بالای انرژی 
اســت. افزایش تقاضای بــرق، محدودیت 
منابع و فشــار بر شــبکه های توزیع، لزوم 
کاهــش مصرف بــرق خانگــی را به عنوان 
یک اولویت ملی مطرح کرده اســت. در این 
میان، اقتصاد رفتاری با تمرکز بر شناسایی 
و اصلاح رفتارهای مصرفی مردم، رویکردی 
نوین و مؤثر برای مواجهه با این مسئله ارائه 
می دهد. اقتصاد رفتــاری با ترکیب مفاهیم 
اقتصادی و روانشناســی، به دنبــال تغییر 
عادات و تصمیمات روزمره مصرف کنندگان 
از طریق انگیزش های غیرمالی، اســتفاده 
 ،)Nudges( رفتــاری  تشــویق های  از 
اطلاع رســانی هدفمند و ارائه بازخوردهای 
رفتاری است. این رویکرد نه تنها هزینه های 
مداخله را کاهش می دهــد، بلکه می تواند 
تأثیرات پایدارتری بر رفتار مصرف کنندگان 
داشته باشد. در ایران، مصرف بالای برق در 
بخش خانگی و وابستگی شــدید به منابع 
انرژی فســیلی، از مســائل اصلی مدیریت 

انرژی محسوب می شود.
بررســی و اجــرای سیاســت های مبتنی 
بر اقتصاد رفتــاری، مانند ارائــه اطلاعات 
شــفاف درباره مصــرف انرژی، مقایســه 
اجتماعی میــان خانوارها، یا مشــوق های 
روانــی، می توانــد گامی مؤثــر در کاهش 
مصرف برق باشــد. این رویکــرد، علاوه بر 
کاهش بار شــبکه های توزیع، بــه پایداری 
زیســت محیطی و صرفه جویــی اقتصادی 
کمک خواهد کــرد. بخش خانگــی نیز به 
عنوان یکــی از بخش هــای پرمصرف برق 
کشــور در ســال ١۴٠١، ٩٨ هزار و ۲۵۵ 
میلیون کیلووات ســاعت برق مصرف کرد. 
این میزان در ســال ١۴٠۲ بــه ١٠۴ هزار و 
۵٨۶ میلیون کیلووات ساعت رسید که خبر 
از افزایش مصــرف ۶.۴ درصدی دارد. البته 
روند صعودی در ســال ١۴٠٣ نیز تاکنون 

وجود داشته است.
از این رو، در این گزارش سعی شده است به 
این سوال پاسخ داده شود که چه رویکردی 
می توان برای کاهش مصرف برق خانگی از 
طریق اقتصاد رفتاری پیش برد؟! مطالعات 
متعددی در مورد مصرف بــرق خانگی در 
ایران انجام شده است که می توان نکات آن 
را به طور خلاصه به شرح ذیل مورد تحلیل 

قرار داد:
جمعیتی-اجتماعی:  متغیرهــای  تأثیــر 

عوامل اجتماعی- جمعیتی، به ویژه درآمد 
خانوار و تعداد اعضای خانــوار، تأثیر مثبت 
و معناداری بــر مصرف بــرق دارند. درآمد 
بالاتر خانوار با افزایش مصرف برق می تواند 
مرتبط باشــد؛ به این دلیل که خانوارهای 
ثروتمندتر دارای وســایل برقی بیشــتر و 
فضاهای زندگی بزرگ تر هستند که معمولاً 
به انرژی بیشتری نیاز دارند. در بحث اندازه 
خانوار نیز تعداد افرادی کــه در یک خانوار 
زندگی می کنند با مصرف برق همبســتگی 
مثبــت دارد. خانوارهــای بزرگ تر به دلیل 
تعداد بیشتر وســایل در حال اســتفاده و 
تقاضای کلی بیشــتر برای انــرژی، تمایل 
دارند از برق بیشتری اســتفاده کنند. با این 
حال، جنســیت تأثیر قابل توجهی بر سطح 

مصرف نداشته است.
کنتــرل رفتــاری ادراک شــده: در بیــن 
متغیرهای روانشــناختی، کنترل رفتاری 
ادراک شــده می تواند تأثیر معنــاداری بر 
مصرف برق داشته باشد. این نشان می دهد 
در حالی که افراد ممکن اســت احســاس 
کنند می توانند در مصرف برق صرفه جویی 
کنند، این ادراک به رفتارهای واقعی صرفه 

جویی در انرژی ترجمه نمی شود.
ســوگیری های رفتاری: مطالعات چندین 
ســوگیری رفتاری را شناسایی کرده اند که 
بر نگرش مصرف کننده نســبت به مصرف 
انرژی تأثیر می گذارد، مانند ســوگیری در 
دســترس بودن، حفظ وضعیــت موجود، 
ترجیحات زمانی و تأخیر در تصمیم گیری. 
این سوگیری ها حکایت از عدم وجود قصد 
رفتاری برای کاهــش مصرف برق علی رغم 
آگاهی از روش هــای صرفه جویی در انرژی 
دارد چرا که ممکن اســت آسایش یا راحتی 
فــوری را بــر صرفه جویــی طولانی مدت 

اولویت دهند.
نیاز به مداخلات سیاستی: مطالعات نشان 
می دهد سیاست گذاران باید رویکرد اقتصاد 
رفتــاری را برای رســیدگی به ایــن قبیل 

مســائل اتخاذ کنند و بر اصلاح نگرش های 
مصرف کننده و ترویج حفظ انرژی به عنوان 
یک هنجار اجتماعی تمرکز کنند. این موارد 
شــامل آموزش مصرف کنندگان در مورد 
استفاده صحیح از وســایل برقی و اهمیت 

صرفه جویی در انرژی است.
به طور کلی، مطالعات تاکیــد می کنند در 
حالی که عوامل قیمتی در تقاضای برق قابل 
توجه هستند، عوامل روانی و رفتاری نقش 
مهمی در شــکل دادن به الگوهای مصرف 

دارند.

نقش نگرش ها و باورها بر رفتارهای 
مصرف انرژی

نگرش های مثبت در مقابل رفتار واقعی: در 
حالی که به طورکلی نگرش مثبتی نسبت به 
صرفه جویی در مصرف برق وجود دارد، این 
نگرش به کاهش مصــرف منجر نمی گردد. 
به عبارت دیگــر حتی اگر افــراد به اهمیت 
حفظ انرژی اعتقاد دارند، رفتارهای مصرف 

واقعی آن ها منعکس کننده این باور نیست.
فقدان هنجارهای اجتماعــی: پژوهش ها 
نشان می دهد که کمبود هنجارهای ذهنی 
و اجتماعی باعث عدم کاهش مصرف انرژی 
می شــود. این فقدان هنجارهای اجتماعی 
حمایتی بــه این معنی اســت کــه حتی 
بانگرش های مثبت، افراد اجباری به تغییر 

رفتار مصرفی خود احساس نمی کنند.

سوگیری های مورد بررسی عبارتنداز:
حفظ وضعیــت موجود: این ســوگیری به 
تمایل افراد به ترجیح باقی ماندن شــرایط 
فعلی به جــای تغییر عادات یــا روال خود 
اشاره دارد. در زمینه مصرف برق، خانوارها 
ممکن اســت از تغییر تنظیمات وســایل 
برقی خود اجتناب کننــد، حتی اگر چنین 
تنظیماتی منجر بــه صرفه جویی در انرژی 
شود. این بی میلی به تغییر، می تواند منجر 

به ادامه مصرف انرژی بالا شود.

تأخیــر در تصمیم گیری: این ســوگیری 
شــامل به تعویق انداختن تصمیماتی است 
که می تواند منجر به صرفه جویی در انرژی 
شود. خانواده ها ممکن اســت نیاز به تغییر 
عــادات مصرف انــرژی خود را تشــخیص 
دهند، اما به دلیل کاهش رفــاه، اقدام را به 
تأخیــر می اندازند. این تأخیــر می تواند از 
تنظیمات به موقع که مصرف برق را کاهش 

می دهد، جلوگیری کند.
سوگیری در دســترس بودن: این سوگیری 
زمانی اتفاق می افتد که افــراد احتمال وقوع 
یک رویداد را براســاس اینکــه چقدر راحت 
می توانند نمونه های مشابه آن را از تجربیات 
خــود به خاطــر بیاورند، تخمیــن می زنند. 
از نظر مصرف انــرژی، مردم ممکن اســت 
اهمیت رویدادهایــی که به راحتــی به یاد 
می آیند )مانند قبض های گــران( را بیش از 
حد برآورد کنند، در حالی که مزایای اقدامات 
صرفه جویــی در انــرژی را که کمتــر به یاد 

ماندنی هستند، کمتر از حد تخمین بزنند.
ترجیحات زمانی: این ســوگیری به تمایل 
به اولویت دادن به پاداش های فوری نسبت 
به مزایای آتی اشاره دارد. در زمینه مصرف 
انــرژی، خانوارها ممکن اســت به جای در 
نظر گرفتن کاهش درازمــدت در پرداخت 
قبوض انــرژی کــه از جایگزینی وســایل 
پرمصرف حاصل می شود، روی هزینه های 
فوری خریــداری این قبیل لــوازم خانگی 
تمرکز کنند. بنابراین می تواند منجر به عدم 
تمایل بــه ســرمایه گذاری در فناوری های 

کارآمد انرژی شود.
این ســوگیری های رفتــاری در مجموع به 
عدم اقــدام در جهت کاهــش مصرف برق 
می انجامد، حتــی زمانی که افــراد دانش 
و توانایی انجام این کار را داشــته باشــند. 
مطالعات نشــان می دهد کــه پرداختن به 
این ســوگیری ها از طریق آموزش هدفمند 
می تواند به ترویــج رفتارهــای کارآمدتر 

انرژی در میان خانوارها کمک کند.

چندین توصیه برای سیاستگذاران 
باهدف تشویق صرفه جویی در انرژی 

در میان خانوارها
مداخلات رفتــاری: سیاســت گذاران باید 
مداخلات رفتاری را طراحــی و اجرا کنند 
که به سوگیری های شناســایی شده مؤثر 
بر مصرف انــرژی بپــردازد. بــرای مثال، 
دســتورالعمل هایی کــه فرآینــد تنظیم 
دستگاه ها را ســاده می کنند یا روش هایی 
کــه درمــورد صرفه جویــی درمصــرف 
انرژی ارائــه می دهند، می تواننــد به غلبه 
برســوگیری حفــظ وضعیــت موجود و 

تأخیرهای تصمیم گیری کمک کنند.
آمــوزش و برنامه هــای آگاهــی: افزایش 
آگاهــی درمورد مزایــای حفــظ انرژی و 
روش های دستیابی به آن بسیار مهم است. 
برنامه های آموزشی که خانواده ها را در مورد 
صرفه جویی های بلندمدت مرتبط باوسایل 
و شــیوه های کارآمد انرژی آگاه می کنند، 
می توانند به تغییر درک و تشویق رفتارهای 

پیشگیرانه کمک کنند.
مشــوق ها بــرای بهــره وری انــرژی: ارائه 
مشــوق های مالی ماننــد تخفیــف یارانه 
برای خرید لــوازم برقی کارآمــد می تواند 
خانواده هــا را برای ایجاد تغییــرات ترغیب 
کند. این مشوق ها می توانند به کاهش تأثیر 
ترجیحات زمانی کمک کننــد، زیرا مزایای 
مالی فــوری را ارائه می کنند که نســبت به 
هزینه های اولیه سرمایه گذاری بیشتر است.

مشارکت جامعه: سیاست گذاران می توانند 
برنامه های اجتماعی را تســهیل کنند که 
اقدام جمعی را به ســمت بهــره وری انرژی 

ترویج می کند.٠
نظارت و بازخورد: پیاده سازی سیستم هایی 
که بازخورد مصرف انــرژی را برای خانوارها 
فراهم می کند، می توانــد آگاهی را افزایش 
دهد و انگیزه ایجاد تغییــر در رفتار نماید. 
کنتورهای هوشــمند و ابزارهــای نظارت 
بر انــرژی می توانند به افــراد کمک کنند 
تا الگوهای اســتفاده خــود را درک کنند 
و زمینه هــای بهبــود را شناســایی کنند. 
در چارچــوب رویکــرد تلنگــر، طراحی 
قبــوض بر اســاس الگوهــای رفتــاری و 
ارســال گزارش هــای ماهانــه و فصلی در 
جهت مقایســه میزان مصرف ســاکنان با 
همســایگان می تواند تأثیــر قابل توجهی 
بر کاهش مصرف بــرق داشته باشــد. این 
موضــوع نه تنهــا بــه حفاظــت از منابع و 
محیط زیســت کمک می کنــد بلکه اثرات 
منفــی توزیع درآمــدی ناشــی از افزایش 

قیمت برق را نیز کاهش می دهد.
پرداختن به عوامــل اجتماعی - جمعیتی: 
سیاســتگذاران باید متغیرهای اجتماعی - 
جمعیتی را که بــر رفتارهای مصرف انرژی 
تأثیــر می گذارند، در نظــر بگیرند. تطبیق 
برنامه ها برای برآوردن نیازها و ویژگی های 
خاص گروه های جمعیتی مختلف می تواند 
اثربخشــی طرح های حفاظــت از انرژی را 

افزایش دهد.

 وزیر نفت در گزارشــی جامع از ســفر به خوزستان 
به مشــکلات این اســتان به ویژه در حوزه اشتغال، 
زیرساخت ها و محیط زیست پرداخت و بر تعهد دولت 

برای رفع این چالش ها تاکید کرد.
محســن پاک نژاد در نشست شــورای برنامه ریزی و 
توسعه استان خوزســتان با حضور رئیس جمهور در 
اهواز به تشریح مشکلات استان خوزستان و اقدامات 

دولت برای رفع آن ها پرداخت.
وی با اشــاره به نقش حیاتی نفت در اقتصاد کشــور و 
محرومیت های موجــود در خوزســتان، بر ضرورت 

توجه ویژه به این استان تاکید کرد.
وزیــر نفت با بیــان اینکه خوزســتان با 
وجــود دارا بــودن منابع عظیــم نفتی، 
هنــوز با مشــکلات عدیــده ای از جمله 
بیــکاری، فقر و آلودگی محیط زیســت 
روبرو اســت، گفت: مــا در دولت تلاش 
می کنیم تــا با اســتفاده از منابع صنعت 

نفت، به بهبــود وضعیت زندگی مردم خوزســتان 
کمک کنیم.

پاک نــژاد در ادامه بــه برخی از مشــکلات خاص 

اســتان خوزســتان اشــاره کرد و گفت: 
یکی از مشــکلات اصلــی این اســتان، 
بیکاری اســت. مــا در تلاشــیم با جذب 
ســرمایه گذاری و ایجاد پروژه های بزرگ 
ملی، زمینه اشــتغال جوانان خوزستانی 
را فراهــم کنیم. همچنین، بــه کارگیری 
نیروهای بومی در اولویــت برنامه های ما 

قرار دارد.
وی همچنین به مشــکلات زیست محیطی استان 
اشــاره کرد و گفت: آلودگی محیط زیســت یکی 

دیگر از چالش های مهم خوزســتان اســت. ما در 
تلاشــیم تا با اجرای طرح های مختلف، این مشکل 
را حل کنیــم. پرداخت حق آلایندگــی به عنوان 
یک تکلیف قانونی، در اولویــت برنامه های ما قرار 

دارد.
وزیر نفت در پایان ســخنان خود، بر اهمیت توســعه 
زیرساخت ها در اســتان خوزستان تاکید کرد و گفت: 
تکمیل جاده هــا، احداث پارک هــا و بهبود وضعیت 
شهری از جمله برنامه های دولت برای توسعه استان 

خوزستان است.

وزیر

ومیت و ایجاد اشتغال است پاک نژاد: مشکلات خوزستان را جدی می گیریم؛ اولویت با رفع محر

خریدار   کاهش حجم بارش ها ، شــرایط 
دشواری را برای ساکنان ایران بخصوص در 
مناطق مرکزی و کویری ایجاد کرده است به 
طوری که با گذشت چهار ماه از ابتدای سال 
آبی جدید، حجم آب ذخیره شده در پشت 
ســدهای مهم کشــور کمتر از ١٠ میلیون 

مترمکعب برآورد می شود.
 وضعیت منابع آبی کشــور به حــد نگران 
کننده ای کاهش یافته و این درحالی است 
که مصــرف آب در بخش هــای مختلف به 
شدت ادامه دارد که ادامه این روند ناترازی 
شــدیدی را بویژه در ماههای گرم سال رقم 

خواهد زد.
وضعیت ســدهای بزرگ و مهم کشــور در 
روزهای ابتدایی دومین ماه زمستان نشان 
می دهد که شرایط نامساعد است؛ براساس 
تازه ترین گــزارش دفتر اطلاعــات و داده 
های آب کشور از ابتدای ســال آبی جاری 
)ابتدای مهــر( تا آخر دی ماه ۶ ســد مهم و 
بزرگ کشور کمتر از ١٠ میلیون متر مکعب 
موجودی آب دارند یعنــی در صورت تداوم 
این وضعیت تابســتان خوبی از نظر تامین 

آب کشور در راه نیست.

براین اســاس ســد طــرق در اســتان 
خراســان رضوی تنهــا چهــار میلیون 
متر مکعب آب دارد که نســبت به ســال 
گذشــته ١١ درصد کاهش داشته است؛ 
حجم موجودی آب ســد سرنی در استان 
هرمزگان تا پایان دی مــاه ٩ میلیون متر 
مکعب گزارش شده اســت که نسبت به 
مدت مشابه ســال گذشــته ٣١ درصد 

کاهش نشان می دهد.
همچنین سد نهرین خراسان جنوبی هم ١ 
میلیون متر مکعب آب دارد و ســد دامغان 
هم ٩ میلیون مترمکعــب حجم موجودی 

آب در خود جای داده است.

سدهای شمیل و نیان در استان 
هرمزگان همچنان خالی از آب هستند

طبق آمارها ســد رودبال داراب در اســتان 
فارس نیز از ابتدای ســال آبی جــاری تا آخر 
دی ماه ۲ میلیون متر مکعب آب در خود جای 
داده و سد تنگوئیه سیرجان در استان کرمان 
هم فقط ٣ میلیون متر مکعــب آب دارد که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ١٨ درصد 
کاهش یافته است.باید یادآور شد که سدهای 

شمیل و نیان در اســتان هرمزگان همچنان 
خالی از آب هســتند و هیچ ورودی از بارش 

های سال جاری نداشته اند.

خالی بودن ۵7 درصدی حجم سدها
بر این اساس در مجموع کل سدهای مهم و 
بزرگ کشور فقط ۴٣ درصد پرشدگی دارند 

و ۵۷ درصد حجم سدها خالی است.
بررســی آمار دفتر اطلاعات و داده های آب 
کشــور نشــان از آن دارد که ورودی آب به 
سدهای کشور در آستانه ورود به دومین ماه 
زمستان ۵ درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته کاسته شده است.
براین اســاس از ابتدای ســال آبی جاری تا 
آخر دی ماه پنج میلیارد و ٩٩٠ میلیون متر 
مکعب آب وارد سدها شــده است درحالی 
که سال گذشــته این رقم ۶ میلیارد و ٣١٠ 

میلیون متر مکعب بوده است.

در سه درصدی خروجی آب از سدها
در شــرایطی کــه وضعیــت ورودی آب به 
سدها مناســب نیســت اما میزان مصارف 
آب برای بخش های مختلف بارشــد ســه 

درصدی همراه شده است.
از ابتدای ســال آبی جاری تــا آخر دی ماه 
هشت میلیارد و ٩٠ میلیون مترمکعب آب 
از ســدها برای مصارف مختلف خارج شده 
است در حالی که سال گذشــته در همین 
بازه زمانی هفت میلیارد و ۷۲٠ میلیون متر 
مکعب آب از سدها برای مصارف خارج شده 

بود.
از ابتدای سال آبی جاری حجم آب موجود 
در ســدها ۲۲ میلیــارد و ۴۶٠ میلیون متر 
مکعب شده درحالی که ســال گذشته این 

عدد ۲٠ میلیــارد و ۶۵٠ میلیون مترمکعب 
بوده است.

در همین رابطه محمدرضا کاویانپور رئیس 
موسســه تحقیقــات آب وزارت نیرو گفته 
است که میزان پرشدگی سدهای کشور در 
مقایسه با متوســط تاریخی تفاوت چندانی 
نــدارد و این به دلیــل مدیریــت کارآمد و 
مناســب درخصــوص میــزان خروجی از 
سدهای کشــور اســت در غیر این صورت 
اکنون در کشــور با چالش بزرگــی روبرو 

می شدیم.

و به خشکی است؟ آیا ایران ر



 چالش های پرداختن به موسیقی متال 
در مستند »مرزهای خاموشی«

امید هاشــم لو کارگردان مستند »مرزهای خاموشــی« درباره چالش 
پرداختن به موســیقی متال و نزدیک شــدن به شــخصیت همایون 

مجدزاده کاراکتر اصلی فیلم توضیح داد.
امید هاشــم لو کارگردان مســتند »مرزهای خاموشــی« که یکی از 
مستندهای حاضر در چهل و ســومین جشنواره فیلم فجر است، درباره 
شکل گیری ایده ســاخت این مســتند گفت: فراگیر شدن اینترنت در 
اواخر دهه ۷٠، جان تازه ای به جریان موسیقی راک بعد از انقلاب داد و 
راهی برای ارتباط با مخاطب به وجود آورد. دوره ای که فضای فرهنگی 
کمی باز شــد و برای مدتی امکانی برای اجرای این گروه ها فراهم شد. 
کنسرت های اوایل دهه ٨٠ در دانشگاه هنر تهران در فضای دانشجویی 

آن دوران بسیار مورد توجه بود و من هم شنونده این آثار بودم.
وی افزود: ولی تغییر سیاست های فرهنگی در سال های بعد چالش های 
جدی برای این جریان ایجاد کرد و مشــکلات حادی برای موزیسین ها 
به وجود آورد که با شــدت و ضعف همچنان ادامه دارد. جوانان آن روز 
حالا در آستانه میانسالی هســتند و »مرزهای خاموشی« داستان یکی 

از آن هاست.
هاشــم لو درباره تولید مســتند »مرزهای خاموشــی« توضیح داد: از 
اواسط سال ١٣٩۴ و با کنســرت های »کَهت مَیان« در تهران و کرمان 
فیلمبرداری شروع شــد که در طول حدود ٣ سال بخش عمده ای از کار 
پیش رفت و بعد از یک وقفه طولانی در سال ١۴٠٠ راف کات آماده شد. 
این فیلم با گروه بســیار کوچکی تولید شــده و در نتیجه تولید و پسُت 
پروداکشن وقت زیادی گرفت. موسیقی این مســتند توسط همایون 
مجدزاده کاراکتر اصلی فیلم، ســاخته می شــد که ضبط و میکس آن 
خیلی طول کشــید. بعد هم نوشــتن نریشــن و ضبط آن و در نهایت 

صداگذاری را داشتیم که آخرین تغییراتش همین امسال انجام شد.
این کارگردان در پاســخ به این پرســش که باتوجه به موضوع مستند 
و موســیقی متال با چه چالش هایی مواجه بوده اســت، مطرح کرد: به 
هر حال پرداختن به موســیقی متال چالش برانگیز اســت. بسیاری از 
تولیدات موســیقی در عرصه عمومی مجال بروز و تجربه نداشــته اند و 
این ژانر هم در رســانه های رسمی غایب اســت. در نتیجه آگاهی لازم 
وجود ندارد و تصویر مخدوشــی از آن در ذهن افراد وجود دارد که برای 
جلب همکاری تلاش مضاعفی می طلبد. شخصیت محوری »مرزهای 
خاموشــی« هم با همین چالش ها مواجه است و برای باز کردن درهای 
بســته و عبور از موانع تلاش می کند. اما برای مــا چالش اصلی نزدیک 
شــدن به این شــخصیت و به تصویر درآوردن دنیای او بــود که در آن 

موسیقی متال سهم بزرگی دارد.
هاشم لو درباره شــرکت نکردن در هجدهمین جشــنواره بین المللی 
»سینماحقیقت« بیان کرد: ۲ سال پیش نسخه بلندتری از فیلم را آماده 
کرده بودم ولی بعد از ثبت نام از شــرکت در »سینماحقیقت« منصرف 
شدم. امسال نیز نســخه نهایی فیلم با تغییراتی آماده شد اما چون قبلًا 

ثبت نام صورت گرفته بود، امکان حضور نداشت.

این مستندســاز در پایان درباره حضور در چهل و ســومین جشنواره 
فیلم فجر گفت: این جشــنواره، رویداد تخصصی فیلم مســتند نیست 
و مخاطب گســترده ای دارد که می تواند زمینه آشنایی افراد بیشتری 
با این موســیقی و موزیســین های فعال آن را فراهم کنــد. امیدوارم 

»مرزهای خاموشی« در ذهن تماشاگران فجر بماند.

 شهرداری در اجرای تعهدات خود نسبت
 به »تئاتر فجر« کوتاهی کرده است!

مدیر روابط عمومی و تشــریفات چهل و سومین جشــنواره تئاتر فجر 
اعلام کرد علیرغم جلسات برگزارشده متعدد با شهرداری تهران، هنوز 

روند انجام تعهدات این نهاد نسبت به جشنواره روند کندی دارد.
وحید لک مدیر روابط عمومی و تشــریفات چهل و ســومین جشنواره 
بین المللی تئاتــر فجر درباره وضعیت تبلیغات شــهری و محیطی این 
دوره از جشنواره و وضعیت تعامل شــهرداری تهران در این باره، گفت: 
از ۶ ماه پیش تا کنون بیش از ۲٠ جلســه را با مجموعه های شهرداری 
تهران که می توانند خدمات خود به جشــنواره تئاتــر فجر را در زمینه 
اطلاع رسانی، رفاهی و خدماتی ارائه دهند، برگزار کردیم. از ۶ ماه پیش 
رایزنی ها شامل جلســات حضوری و نامه نگاری با بخش های مختلف 
شهرداری اعم از شهردارها، ســازمان زیباسازی، حمل و نقل و سازمان 

فرهنگی و هنری را نیز آغاز کردیم.
وی ادامه داد: طی رایزنی ها و جلســاتی که داشــتیم به ما اعلام شــد 
در مدیریت جدید شــهرداری تهران امــور مربوط به جشــنواره ها و 
فعالیت های هنری از طریق سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران 
انجام می شوند و حتی سازمان زیباســازی، مترو و کارشناسان سازمان 
فرهنگی و هنری شــهرداری تهران بر این موضوع تأکید داشــتند. در 
جلسه آخری که با ریاست ســازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران 
داشتیم قرار شد تبلیغات محیطی جشنواره پررنگ و به صورت گسترده 
انجام شود. همچنین برای ایاب و ذهاب گروه ها اتوبوس هایی در اختیار 
جشنواره قرار گیرد و از زیرمجموعه های تفریحی و فرهنگی شهرداری 
تهران استفاده شــود.لک تأکید کرد: علیرغم اینکه مواد تبلیغاتی مورد 
نیاز را در اختیار شــهرداری قرار داده ایم اما تا به امروز کلیه تعهداتی که 
سازمان فرهنگی و هنری شــهرداری تهران متقبل شده بود به صورت 
متفرقه و کمرنگ انجام شده است. در پاسخ به پیگیری های ما هم مدام 

گفته می شود تبلیغات گسترده به زودی شروع می شود.
مدیر روابط عمومی و تشریفات چهل و ســومین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر با اشــاره به اینکه شهرداری طی چند ســال اخیر در زمینه 
تبلیغات تئاتر حضوری جدی نداشــته اســت، افزود: بر همین اساس 
انتظار این را داشتیم که اجرای تعهدات توســط شهرداری کند پیش 
برود.وی یادآور شــد: نکته قابل تأمل این است که شهرداری تهران اگر 
فضایی را در اختیار جشنواره تئاتر فجر قرار داده طبق قرارداد مالی بوده 
است نظیر تماشاخانه ایران شهر. در بحث طراحی و تبلیغات فضای باز 

هم خودمان اقدام کرده ایم.
لک متذکر شــد: معتقدم تجمع اموری که مربــوط به بخش های دیگر 
شــهرداری نظیر سازمان زیباســازی اســت در مدیریتی واحد و ذیل 

سازمان فرهنگی و هنری شهرداری تهران، نتیجه نداشته است.
وی ضمن اظهار امیدواری از اینکه طی روزهــای باقیمانده از برگزاری 
جشنواره تئاتر فجر شــهرداری تهران تبلیغات گسترده و دیرهنگام را 
انجام دهد، درباره همکاری ســازمان صدا و ســیما با دوره چهل و سوم 
جشنواره تصریح کرد: سازمان صدا و ســیما در این دوره از جشنواره به 
شدت جدی عمل کرده و تا امروز تمام شبکه های تلویزیونی و رادیویی 
در پوشش جشنواره همراه بوده اند. تا کنون ١۵ شبکه و برنامه رادیویی 
و ١۷ شــبکه و برنامه تلویزیونی مجوز فعالیت و پوشــش جشنواره را از 

دبیرخانه دریافت کرده اند که جای تشکر دارد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران:
ورت اصلاح نمای کامپوزیت فرسوده   ضر

در ساختمان علاالدین پایتخت
 مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
گفت: مواردی کــه برای انجام ایمن ســازی ســاختمان علاالدین در 
پایتخت در حوزه آتش نشانی قرار دارد از ســوی این سازمان پیگیری 
شــده به همین منظور اصلاح نمای کامپوزیت فرسوده و بهبود راه های 

خروج اضطراری به عنوان یک ضرورت باید انجام شود.
قدرت الله محمدی درباره ساختمان علاالدین اظهار کرد: این ساختمان 
تجاری دارای مشکلاتی اســت که برخی از آنها مرتبط با حوزه سازمان 
آتش نشــانی تهران نیســت و باید شــهرداری پایتخت برای رفع آنها 

اقدامات لازم را انجام دهد.
وی با اشاره به اینکه موضوعات رسیدگی به موضوع سازه ای و پارکینگ 
این ساختمان به عهده شهرداری تهران اســت، ادامه داد: باید همه این 
برنامه ها بــرای جلوگیری از هر نــوع حادثه ای در ســاختمان تجاری 

علاالدین انجام شود تا از وقوع یک حادثه بزرگتر یشگیری شود.
محمدی افزود: اگر حادثه ای در یکی از طبقات این ســاختمان تجاری 
رخ دهد، راه هــای خروج باید پاســخگوی حجم جمعیت باشــد، این 
مسایل باید هر چه زودتر رفع شــود همچنین در نمای اصلی ساختمان 

که اکنون دچار ریزش شده نباید اصلاح زمان زیادی نیاز داشته باشد.
مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
گفت: از مجمــوع ١۲٩ ســاختمان ناایمن پایتخت، ۶۲ ســاختمان 
ایمن سازی شــده و ۶۷ ســاختمان دیگر زیر ذره بین آتش نشانی برای 
انجام کارهایی که هشدار در خصوص آنها به صاحبان و مالکان داده ایم، 

قرار دارند.
وی با بیان اینکه حادثه پلاسکو زنگ خطری بود که توجه ها به وضعیت 
ایمنی ســاختمان های تهران را جلب کرد، اضافه کــرد: همان طور که 

می دانید، حادثه پلاسکو یک درس عبرت جدی برای همه ما بود.
محمدی افزود: امروز تعداد زیادی ســاختمان ناایمن در تهران وجود 
دارد که باید اقدامات جدی برای پیشــگیری از بروز حوادث مشابه در 
آنها انجام شود.به گفته وی، تاکنون بازرســی های گسترده ای در این 
واحدها و املاک انجام شــده که توانسته ایم ۶۲ ســاختمان از مجموع 
١۲٩ ساختمان ناایمن شهر را با کمک مالکان ایمن سازی کرده و برای 

باقی آنها هم دستورالعمل ها و اخطارهای لازم صادر شده است.
وی تاکید کرد: ایــن اقدامات پیشــگیرانه در راســتای اولویت اصلی 
سازمان آتش نشــانی اســت، زیرا ایمنی باید در صدر همه موضوعات 
مرتبط با ایمن سازی قرار گیرد.وی در پاســخ به این سوال که وضعیت 
فعلی ساختمان پلاسکو چگونه است و آیا مشــکلات آن برطرف شده 
است، یادآور شــد: اکنون هیچ مشکلی در ســاختمان پلاسکو وجود 
ندارد. تنها یک تعهد باقــی مانده که ثبت در ســامانه ١۲۵ برای اعلام 

حریق است، این موضوع نیز گزارش شده و در حال پیگیری است.

مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
ادامه داد: یکی از اصلی ترین دلایل حادثه پلاســکو، نبود سامانه اعلام 
حریق در این ســاختمان بود در صورتی که در آن زمان اگر این سیستم 
درون ســاختمان فعال بود، همه آتش نشــانان و یا حتی خود مالکان 

می توانستند سریع تر متوجه حریق شده و اقدام به مهار آن کنند.
وی اظهار کــرد: پیگیری های مســتمری برای عدم تکــرار حادثه ای 
همچون پلاســکو انجــام شــده و تاکیــد می شــود کــه صاحبان 

ساختمان های ناایمن، مسوولیت پذیر باشند.

 شهردار تهران برای ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
ود به شورا می ر

معاون برنامه ریزی، توســعه سرمایه انســانی و امور شورای شهرداری 
تهران از ارائه لایحه بودجه ســال ١۴٠۴ شــهرداری به شورا با حضور 

شهردار در روز یکشنبه -هفتم بهمن ماه ١۴٠٣- خبر داد.
مجید باقری در گفت وگو با خبرنگار شــهر، با بیان اینکه شهردار تهران 
برای ارائه لایحه بودجه سال آینده در جلسه روز یکشنبه -هفتم بهمن 
ماه ١۴٠٣- شورای شــهر تهران حضور خواهد یافت، اظهار کرد: صبح 
امروز -جمعه پنجم بهمن ماه- جلســه ای با حضور شــهردار و برخی 
معاونین جهت بررســی نهایی جزئیات لایحه برگزار و تصمیمات لازم 
اتخاذ شــد.معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انســانی و امور شورای 
شــهرداری تهران همچنین تصریــح کرد: پس از جمــع آوری نظرات 
معاونین و شــهرداران مناطق، موضوعات به جمع بندی رسید و لایحه 

بودجه را در جلسه آینده شورا با حضور شهردار ارائه خواهیم داد.
وی با بیان اینکه در جلســه با شهردار، سیاســت های مدیریت شهری 
برای بودجه ســال آینده مجدداً مورد بررســی قرار گرفت و نهایی شد، 
اظهار کرد: در ســال ١۴٠۴ نیز همچنان طبق سیاســت های شــورا و 
شهرداری، اختصاص بودجه به توســعه حمل و نقل عمومی در اولویت 

قرار دارد.
باقری اعلام کرد: بر اساس تأکیدات شــهردار تهران، تلاش بر این بوده 

که توازن در اختصاص بودجه بین بخش های مختلف برقرار شود.

۷ کشته در تصادفات این هفته پایتخت
رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ از وقوع ۷ فقره تصادف 

فوتی در این هفته  خبر داد.
 ســرهنگ رابعه جوانبخت، رئیس اداره تصادفــات پلیس راهور تهران 
بزرگ در خصوص تصادفات هفته ای که گذشت اظهار کرد: جمعه ۲٨ 
دی ماه شــاهد ۲ فقره تصادف فوتی بوده ایم. تصــادف اول روز جمعه 
ســاعت ٠۲:۲۵ بامداد در بزرگراه فتح  مســیر غرب به شرق قبل از پل 
کفش ملی نبش خیابان آذر پنج رخ داد که در آن یک دســتگاه خودرو 
سواری تیبا به علت ســرعت زیاد و عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه 
با تیر چراغ برق برخورد کرده که در اثر شــدت ضربه و جراحات وارده ، 

راننده و دو سرنشین در دم جان خود را از دست دادند.
وی ادامه داد: تصادف دوم نیز در همین روز ســاعت ٠۲:١۴ بامداد در 
خیابان شــهید رجایی  مســیر شــمال به جنوب رخ داد که در آن یک 
دســتگاه خودرو ســواری پژو  باز هم به علت سرعت بســیار بالا و عدم 
توانایی در کنترل وسیله نقلیه با پایه های پل هوایی عابر پیاده برخورد 
کرده که در اثر این حادثه سرنشــین وســیله نقلیــه در دم فوت کرد و 

راننده به بیمارستان منتقل شد.
وی در ادامه گفت: متاســفانه در روز شــنبه ۲٩ دی نیز شاهد دو فقره 
تصادف فوتی بوده ایم بدین ترتیب که در ســاعت ۲ بامداد در بزرگراه 
حکیم  مسیر شرق  به غرب خروجی بزرگراه شیخ فضل الله یک دستگاه 
موتور سیکلت  به علت عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه واژگون شده 
و در اثر این حادثه راکب در دم فوت و سرنشــین مصدوم و توســط تیم 

اورژانس به بیمارستان منتقل می شَود.
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اقدام قاطع پلیس در برخورد با اراذل و اوباش

  تهدید امنیت عمومی خط قرمز پلیس

خریدار  درگیری هــای اراذل و اوباش با قمه و 
شمشــیر در تهران با اقدام پلیس به پایان رسید و 
پلیس فاتب با عملیات ســریع و قاطع، تهدیدات 
امنیتــی را نابــود کــرد و آرامش را بــه خیابان 

بازگرداند.
 در روزهــای اخیــر، تهران شــاهد درگیری ها و 
شرارت های خشــونت آمیز از ســوی گروه های 
اراذل و اوباش بوده اســت. این گروه ها با استفاده 
از سلاح های ســرد، مانند قمه و شمشیر، در نقاط 
مختلف پایتخــت موجب ایجاد تــرس و ناامنی 
برای شهروندان شده اند. این اعمال خشونت آمیز 
علاوه بر تهدید امنیت عمومی، باعث ایجاد رعب 
و وحشــت در دل مردم و آسیب های جانی و مالی 

فراوانی شده است.
به منظور مقابله با این تهدیدات و برقراری امنیت 
مجدد، پلیس به طور جدی وارد عمل شده است. 
نیروهای ویژه پلیس با تمام توان و تجهیزات خود 
در چندین عملیات گســترده، گروه های مختلف 

اراذل و اوباش را دستگیر کرده اند.
گروهی از اراذل و اوبــاش در محله های مختلف 
تهران از جمله بیمارســتان لقمان و خیابان های 
اطراف آن به درگیری های خونین دست زده اند. 
این گروه ها کــه ابتدا درگیری هایشــان به دلیل 
اختلافات شــخصی آغاز شــده بود، بــه تدریج 
به خشــونت های شــدیدتری تبدیل شد که در 
نهایت منجر به بروز آســیب های جدی به برخی 

از شهروندان شد.

دلایل و انگیزه های درگیری ها
 از زبان متهمان

در گفت وگو با یکی از اعضای گــروه اراذل که به 
تازگی دســتگیر شــده بود، انگیزه هــای اصلی 
این درگیری ها فاش شــد. وی در ابتدا بیان کرد 
که اختلافــات لفظی و شــایعاتی کــه در میان 
دوستانشان رد و بدل شــده بود، سبب شروع این 

درگیری ها شــد.وی افزود: وقتــی فکر می کنم، 
می بینم که هیچ کدام از این مشکلات به اندازه ای 
که ما به یکدیگر آســیب رساندیم، ارزش نداشت. 
در آن لحظه فقط تحت تأثیر عصبانیت و هیجان 
بودیم و کاری کردیم که نمی توانیم هیچ وقت آن 

را جبران کنیم.
وی در ادامه شــرح داد: ایــن درگیری ها از چند 
حرف بی ارزش و ســوءتفاهم هایی کوچک شروع 
شده بود که به تدریج به یک بحران بزرگ تبدیل 
شد. آن روز من و یکی از دوستانم با موتور به محل 
درگیری رفتیم. بقیه دوســتان مان هم در محل 
حضور داشــتند. ابتدا فکر می کردیــم که ماجرا 
تمام شده اســت، اما ناگهان به خودرویی که فکر 
می کردیم متعلق بــه طرف مقابل اســت حمله 
کردیم و شیشه آن را شکســتیم. بعدها فهمیدیم 
که این خودرو اصلًا متعلــق به طرف مقابل نبود و 

فقط به یک شهروند عادی تعلق داشت.
این فرد در ادامه توضیح داد: درگیری اصلی زمانی 
آغاز شد که یکی از دوستانش از طرف مقابل مورد 
ضرب و شــتم قرار گرفت و گروه تصمیم گرفتند 
انتقام بگیرند. دوباره به بیمارستان لقمان رفتیم 
تا با آنها درگیر شــویم. این بار من و دوستم باتون 
داشــتیم و دو نفر دیگر از دوستان مان چاقو و قمه 
داشــتند. در این لحظات هیچ کداممان به عواقب 

این خشونت ها فکر نکردیم.

اعتراضات و تبعات خشونت ها برای جامعه
درگیری هایی که از ابتدا تنها به یک اختلاف ساده 
بر ســر حرف های بی ارزش آغاز شده بود، به طور 
جدی تأثیرات منفی بر جامعه گذاشــته اســت. 
یکی از افرادی که در این درگیری ها آســیب دید 
گفت: در آن لحظه هیچ کس به عواقب کارهایش 
فکر نکرد. ما فقط در یــک لحظه تصمیم گرفتیم 
که باید انتقــام بگیریم. اما حالا کــه به همه چیز 
فکر می کنم، می بینم که نه تنها خودمان آســیب 

دیدیم، بلکه زندگی چندین نفر دیگر نیز به خطر 
افتاده است.

پاسخ پلیس به تهدیدات اراذل و اوباش
پلیس پــس از انجــام تحقیقــات و جمع آوری 
اطلاعات دقیق، به ســرعت وارد عمل شد. در این 
راســتا، پلیس به طور قاطعانه اقدام به دستگیری 
اعضای این گروه هــا کرد و بــا دریافت اطلاعات 
دقیــق از محل هــای درگیــری، عملیات های 
گســترده ای را آغاز کرد. متهمان به رغم اینکه به 
شدت مقاومت کردند، اما نتوانستند فرار کنند و با 

شلیک پلیس به سرعت دستگیر شدند.
پلیس به شدت تأکید کرده اســت که هیچ گونه 
تســامحی با اراذل و اوباش نخواهد داشــت و با 
هرگونه تهدید به امنیت عمومــی، به طور قاطع 
برخورد خواهد کــرد. وظیفه ما این اســت که از 
جان و مال شهروندان محافظت کنیم و با هرگونه 
شرارت و اخلال در نظم عمومی به شدت برخورد 
کنیم. پلیــس با تمام توان و امکانــات خود آماده 

است تا امنیت و آرامش را به پایتخت بازگرداند.
افراد شــرور که امنیت عمومــی را تهدید کرده 
بودنــد، در دســت پلیس قــرار گرفتنــد. این 
درگیری هــا و تهدیدات نشــان می دهد که هیچ 
چیزی نمی تواند توجیه کننده خشونت و شرارت 
باشــد و هرگونه اقدام مشــابه باید با قاطعیت و 

شدت تمام پاسخ داده شود.
پلیس با تکیه بر نیروهــای مجرب و آموزش دیده 
خود، نشان داده اســت که هیچ گونه تسامحی با 
کسانی که امنیت شــهروندان را تهدید می کنند، 
نخواهد داشت و در برابر هرگونه تهدید، به سرعت 
واکنش خواهد نشان داد. این دستگیری ها نه تنها 
باعث افزایش امنیت در محله های آســیب دیده 
تهران شده، بلکه نشــان دهنده عزم جدی پلیس 
برای مقابله با گروه های شــرور و اراذل در سطح 

جامعه است.

تصویر

مدیر ســامانه »کدومو« با اشاره 
به یکی از چالش های ساترا بیان 
کرد که تبلیغ یا تشویق به مصرف 
مشروبات الکلی و مواد مخدر، در 
قوانین جرم انگاری شــده است 
اما قانونی بــرای منع نمایش آنها 

وجود ندارد.
حســن قاســم زاده مدیر سامانه 
»کدومو« دربــاره اهمیت نقش 
ســاترا برای تنظیم گری صوت و 
تصویر فراگیر و شــبکه نمایش 
خانگی گفــت: با وجــود آگاهی 
قبلــی از فعالیت هــای ســاترا، 
در بازدیــدی کــه اخیــراً از این 
سازمان داشــتم اطلاعاتم درباره 
ابعــاد گســترده تر و پیچیده تر 
فعالیت های این سازمان تکمیل 
شــد و نشــان داد که ســاترا در 
زمینه هــای مختلــف، از بهبود 
محتوا و اقتصاد رســانه گرفته تا 
فعالیت های بین المللی، اقدامات 

مؤثری انجام داده است.

وی در ادامه با اشــاره 
به تلاش های ساترا در 
بخــش مانیتورینــگ 
و ســایر حوزه ها بیان 
کرد: کارهــای بزرگی 
کــه در ایــن بخش ها 
می شــود،  انجــام 

نشان دهنده اهمیت نقش ساترا 
در تنظیم گــری رسانه هاســت. 
امیدوارم این روند متوقف نشود و 

با قدرت بیشتری ادامه یابد.
قاســم زاده در بخــش دیگری از 
سخنانش با اشاره به چالش های 
موجــود در تنظیم گــری محتوا 
افزود: ســاترا بــا چالش هایی در 
زمینــه تنظیم گــری محتوایی 
مواجه اســت. برخــی محتواها 
علاوه بر نداشــتن مجوز انتشار 
در نظام ارزیابی ســاترا، بر اساس 
عرف و نگاه حاکمیتی نیز مشکل 
دارند. با این حــال، به دلیل نبود 
قانون برای جرم انگاری انتشــار 

امکان جلوگیری  آنها، 
وجود  انتشارشــان  از 
ندارد. به عنوان مثال در 
الکلی  مشروبات  مورد 
و مواد مخــدر، هرچند 
در قوانین کشــور برای 
تبلیــغ یا تشــویق به 
مصرف ایــن مــواد جرم انگاری 
شده، اما قانونی برای منع نمایش 

آنها وجود ندارد.
وی ابراز امیدواری کرد که با ورود 
قانون گذار به ایــن حوزه، جایگاه 
واقعی ســاترا به عنوان رگولاتور 
صوت و تصویر فراگیر مشخص و 
مســیر تنظیم گری در این زمینه 

تقویت شود.
مدیر ســامانه »کدومو« با اشاره 
بــه هم راســتایی اهــداف این 
ســامانه و ســاترا بیان کرد: یکی 
از مســئولیت های مهم ســاترا، 
تنظیم گــری در حــوزه صوت 
و تصویــر فراگیر اســت. در این 

میان، رده بندی ســنی محتوا و 
ارائه توصیه هایی به والدین برای 
نظــارت بهتر بر محتــوای مورد 
مشاهده فرزندان، از دغدغه های 

مشترک ما و ساترا است.
وی ادامه داد: ســامانه »کدومو« 
بر اساس شــیوه نامه های دقیق 
پژوهش هــای  بــر  مبتنــی  و 
انجام شــده بــه ارزیابــی آثــار 
ایــن  می پــردازد.  رســانه ای 
ارزیابی ها شــامل بررسی میزان 
ترس، خشــونت، ناهنجاری های 
اجتماعــی، پیام هــای مثبــت 
و الگوهــای رفتــاری مثبت در 
محتواســت. همچنین، والدین 
می تواننــد تجربیــات خــود را 
در زمینــه مشــاهده محتــوا به 
اشــتراک بگذارنــد و حتــی در 
تعیین رده بندی سنی مشارکت 
کننــد. ایــن رویکــرد، گامــی 
مؤثر در مردمی تر کــردن نظام 

تنظیم گری است.

وبات الکلی جرم است اما قانونی برای منع پخش ندارد! تبلیغ مشر
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معــاون رئیس جمهــور در دیدار با وزیــر صنایع و 
تکنولوژی های جدید امارات بــر اهمیت همکاری 
محیط زیستی دو کشــور به ویژه در حوزه کاهش 

آلایندگی ها تاکید کرد.
شینا انصاری معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت، در ادامه ســفر به کشور 
امارات، با جابر سلطان وزیر صنایع و تکنولوژی های 

جدید این کشور دیدار و گفتگو کرد.
انصاری در ایــن دیدار ضمن تشــکر از وزیر صنایع 
و تکنولوژی هــای جدید امارات بــه جهت دعوتی 
که برای حضور در این کشــور صــورت گرفت، بر 

همکاری هــای محیط زیســتی میان دو کشــور 
در حوزه هــای مختلف بــه ویژه در حــوزه کاهش 
آلایندگی ها که از اهمیت بالایی برخوردار اســت، 

تاکید کرد.
معاون رئیس جمهور همچنین با تاکید بر استفاده 
از تجربیات تکنولوژی های جدید در کشور امارات، 
به اهمیت حرکت به سمت کارهای عینی و واقعی بر 

روی زمین اشاره کرد.
همچنین جابر ســلطان، ضمن با اهمیت خواندن 
دیدارهای روز گذشته خانم انصاری با رئیس و نایب 
رئیس دولت امارات، به تاکید هیئت حاکمه دولت 

این کشور بر ضروری دانســتن روابط با جمهوری 
اســلامی اشــاره کرد که با توجه به موضوعاتی که 
میان دو کشور وجود دارد، جلوه دیگری پیدا کرده 

است.
وزیر صنایع و تکنولوژی های جدید امارات ضمن 
اشــاره به همکاری و گفت وگوهای دو کشــور در 
ســه حوزه گازی، نفتــی و انــرژی تجدیدپذیر، 
امیدوار اســت ایــن روابــط از مرحلــه مذاکره 
و گفت وگــو عبور کــرده و بــه مرحلــه تعریف 
پروژه هــای عینی بر روی زمین بــا خروجی های 

ملموس برسند.

همکاری محیط زیستی ایران و امارات در حوزه کاهش آلایندگی ها


